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Volven as restricións
Vilalba é o único Concello da Terra Chá en alerta vermella nesta segunda 
onda con toque de queda, reducións de aforos e peches perimetrais

O Concello de Friol conver-
ti rase en pioneiro na reor-
ganización das propiedades 
agrarias trala creación dun 
sistema de permutas que 
afectará a unha superfi cie 
total de 45 hectáreas. A rees-

truturación realizarase me-
diante intercambios volunta-
rios de terras agrícolas entre 
parti culares a nivel local, me-
llorando a superfi cie agrícola 
das explotacións do termo 
municipal. Pax. 14

Friol lidera un proxecto piloto 
pioneiro en permutas agrarias

castro de rei. A Xunta de 
Goberno aproba a mellora 
do abastecemento Pax. 25

riotorto. O PSOE leva ao 
Parlamento a contratación 
da muller do alcalde. Pax. 23

as pontes. Desti nan 
axudas directas a diferen-
tes colecti vos. Pax. 12

guiti riz. O Concello esta-
blece catro liñas de axudas 
aos estudantes. Pax. 17

a pastoriza. Instalados  
sistemas automáti cos para 
a cloración. Pax. 28

vilalba. O Concello ten 
en marcha ou en licitación 
varias obras. Pax. 6

especial GDR. O GDR2: 
Dinamizando a economía 
do rural. Pax. 19

As últi mas cifras do corona-
virus confi rman que Galicia 
permanece no camiño co-
rrecto e a provincia mellora 
as cifras de contaxios nesta 
segunda onda que elevou os 
casos acti vos por encima do 
milleiro e as mortes por riba 
de cen. Para poder contro-
lar o avance desta segunda 
onda, puxéronse en marcha 
varias medidas que comeza-
ron coa declaración dun novo 
estado de alarma e o toque 
de queda en todo o territo-
rio nacional, ademais doutras 
medidas por concellos como 
peches perimetrais e da hos-
talaría ou redución de aforos. 
Vilalba é o único da Chaira en 
alerta vermella. Pax. 33

Nova edición do 
concurso de postais

Rábade volve escoller a felici-
tación municipal. Pax. 26

Convocado de novo 
o premio cospeités

Foi anulada a III edición por 
un erro informáti co. Pax. 27

A Confederación Hidrográfi ca 
do Miño-Sil (CHMS) intensifi -
cou os traballos de mellora e 
de saneamentos nos diferen-
tes concellos. Así, en Vilalba 
avanza na negociación para 
construír un tanque de tor-
mentas e melloras no pretra-
tamento na EDAR e resolver 
así o problema de verteduras 
ao río Madalena. En Castro 
de Rei esti vo a mellorar a 
capacidade de desaugadoiro 
do río Azúmara, ao igual que 
nas Insuas do Miño, entre Rá-
bade e Begonte, ao detectar 
unha importante presenza de 
árbores e ramas caídos cara 
ao leito e marxes, así como 
múlti ples árbores secas nas 
beiras. Pax. 5, 24 e 32

A CHMS intensifi cou 
as tarefas de limpeza 
nos ríos e avanza no 
convenio con Vilalba

Concurso das 
Letras Galegas

Xermade convoca de novo o 
certame aprazado. Pax. 31
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NOVAS vilalba

A alcaldesa de Vilalba, Elba Ve-
leiro, manti vo a primeira reunión 
ofi cial co novo delegado da Xunta 
na provincia de Lugo, Javier Arias, 
ao que lle trasladou as principais 
demandas municipais ao goberno 
autonómico.
Entre elas, a sinatura urxente do 
convenio para a xesti ón do come-
dor da Escola de Educación Infanti l 
de Vilalba, “un servizo necesario 
para a conciliación da vida fami-
liar e laboral”, sostén a alcaldesa, 
polo que “é preciso iniciar o antes 
posible a prestación do mesmo, 
aprobado por unanimidade entre 
os grupos políti cos municipais”.
O Concello de Vilalba xesti onará 
de forma directa o comedor, que 
contará con 49 prazas, pero para 
elo necesita asinar un convenio de 
colaboración coa Xunta. Veleiro e 
Arias falaron tamén da posibilida-
de de poñer en macha un servi-
zo de madrugadores nos centros 
educati vos.
Por outra parte, a alcaldesa pediu-
lle ao delegado da Xunta colabo-
ración para potenciar o Museo de 
Arqueoloxía e Prehistoria de Vilal-
ba. “Ten que ser un traballo coor-
dinado entre administracións, 
pero entre todos debemos poñer 
en valor o importante patrimonio 
que contén”, apunta Veleiro.
O últi mo Pleno de Vilalba acordou 
crear unha comisión para tratar 
de solucionar os problemas de fi -
nanciamento do Mupav, xa que a 
súa estrutura difi culta as accións 
de axuda a este emblemáti co mu-
seo. Existe un interese por disti n-

tos organismos de impulsalo pero 
tamén varios atrancos burocráti -
cos segundo indican dende o Con-
cello, razón pola que parti u deles 
a idea de crear unha comisón que 
solvente eses atrancos.
No encontro de traballo, celebra-
do nun clima de coordialidade, 
a alcaldesa solicitoulle tamén a 
Arias retomar o proxecto de cam-
bio uso da estación autobuses, 
reducindo o espazo dedicado aos 
autobuses o necesario para pres-
tar o servizo en condicións dignas 
e dedicándolle o resto a outro fi n. 
“A nosa intención é facer ahí un 
Centro de Día, moi necesario no 
noso concello e unha prioridade 
do noso programa electoral; cre-
mos que sería unha boa ubicación 
e unha forma de dar vida a esa 
zona, sen pechar otras opcións”, 
explica.
A situación da estación de auto-
buses de Vilalba tratouse xa nun-
ha reunión a principios de ano en 

Lugo entre a alcaldesa e o respon-
sable de Transportes da Xunta en 
Lugo, que era precisamente Javier 
Arias, polo que coñece os proble-
mas das instalacions.
O Concello demandoulle hoxe por 
outra parte a concesión do Obra-
doiro de emprego 2020-21; máis 
medios materiais e humanos para 
o centro de saúde, e un incremen-
to da aportación da Xunta para o 
Servizo de Axuda no Fogar (SAF) e 
para cubrir os custos extraordina-
rios en material e persoal de lim-
peza nos centros escolares moti -
vado pola pandemia da Covid-19.
“Agradezo o interese e a recepti vi-
dade do delegado da Xunta, con-
fi ando en que as boas intencións 
se convirtan en feitos o antes po-
sible nos temas tratados, polo que 
quedamos en seguir traballando 
e colaborando; vivimos tempos 
complicados e as administracións 
deben entenderse polo ben da ci-
dadanía”, engade Veleiro.

Veleiro pide un convenio para 
o comedor da EEI e o MupavIria Misa Peralba foi elexida gaña-

dora da cuarta edición do Premio 
Agustí n Fernández Paz, trala co-
municación feita polo xurado do 
mesmo, que organiza o Iescha, o 
Concello de Vilalba e Edicións Xe-
rais de Galicia. O Premio Agustí n 
Fernández Paz de narrati va infanti l 
e xuvenil pola igualdade faise coin-
cidir  co cabodano deste literato.
A obra galardoada foi A cidade do 
átomo. Sobre o concurso o xurado 
salientou a alta calidade media das 
obras presentadas e recomenda 
tamén a publicación dos orixinais 
baixo os lemas Monadas cuánti cas, 
Bartolina Sisa e Vega.
Respecto á obra gañadora, desta-
ca “a orixinalidade do tratamento 
do tema, a paisaxe abandonada 
da cidade ucraína de Prípiat, tras 

o accidente o 27 de abril de 1986 
da central nuclear de Chernóbil. 
Destaca ademais a nivel esti lísti co a 
alta calidade da lingua empregada, 
así como a amenidade dun relato 
no que se mesturan textualidades 
diversas”.

Iria Misa Peralba gaña o IV 
Premio Agustí n Fernández Paz

A alcaldesa de Vilalba, reunida co novo delegado territorial da Xunta

A autora gañadora, co seu libro

O Concello de Vilalba avanza no seu 
Estudo de Mobilidade e Espazo Pú-
blico (EME), unha ferramenta bási-
ca para a planifi cación e a posterior 
toma de decisións en torno á mobili-
dade no municipio pensada para fa-
vorecer o desenvolvemento rexene-
rati vo das áreas habitadas. Permiti rá 
ademais acceder aos fondos euro-
peos de mobilidade sustentable.
Durante os meses de setembro e 
outubro, realizáronse traballos de 
medición de fl uxos rodados (IMDs) e 
peóns en sábados e días laborables, 
dimensionando o volume de vehícu-

los así como as principais interferen-
cias cos tránsitos peonís. Alén disto, 
realizouse tamén un achegamento 
específi co ás dinámicas de mobilida-
de xeradas polo conxunto de centros 
de ensino e equipamentos en torno 
a rúa Cuart de Poblet, que provocan 
os principais fl uxos de tráfi co.
En paralelo, recolléronse un total de 
322 enquisas, cubertas a través da 
dirección web habilitada pola equipa 
redactora pola propia veciñanza ou 
a pé de rúa, cun 72% de residentes 
na vila e un 28% das parroquias e nú-
cleos da contorna.

O Concello avanza no seu plan 
de mobilidade urbana
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A Asociación de Empresarios Sete 
Pontes de Vilalba fixo un comuni-
cado de apoio ao sector hostaleiro, 
un dos grandes perxudicados polo 
toque de queda convocado polo 
Goberno central para tentar frear o 
avance da pandemia e pide novas 
axudas para paliar os efectos econó-
micos.
“Dende a Asociación de Empresarios 
Sete Pontes de Vilalba facémonos 
eco da dramática situación pola que 
está pasando o sector da hostalaría 
a consecuencia desta crise sani-
taria provocada polo covid-19. En 
reunións mantidas cos hostaleiros 
asociados, estos amosaron a súa 
preocupación polo futuro da súa ilu-
sión e o seu sustento de vida debido 
ás medidas restrictivas que están a 

padecer por mor desta pandemia, 
xa que teñen que asumir a limitación 
de aforo, reducir horario laboral e in-
cluso pechar como é o caso do ocio 
nocturno, repercutindo de xeito moi 
notable na súa facturación e afron-
tando prácticamente os mesmos 
gastos que antes da crise (impostos, 
persoal, luz, auga, internet,…)”, din.
Lembran que é por isto que este sec-
tor tan castigado pola situación ac-
tual, solicita que as Administracións 
Públicas (locais, autonómicas,…) te-
ñan en conta “as graves dificultades 
que están pasando” e saquen unhas 
axudas directas para paliar os efec-
tos económicos que están a sufrir, 
así como acondicionar e climatizar as 
terrazas para poder sacarlle proveito 
nos meses de inverno.

Empresarios de Sete 
Pontes piden axudas para 
o sector hostaleiro

O Concello de Vilalba abriu o prazo 
de solicitude dos bonos de consumo 
da campaña #ReActivaVilalba, dese-
ñada co obxectivo de paliar as conse-
cuencias da crise da covid-19.
O Concello inxectará máis de 
420.000 euros ao comercio local a 
través de bonos de 30 euros que a 
veciñanza pode solicitar ata o 30 de 
novembro. Logo terán de prazo para 
as compras ata o 8 de decembro.
Calquera persoa empadroada no 
Concello de Vilalba pode solicitar os 
bonos, non é necesario ter ningún 
tipo de antigüidade. No caso de me-
nores ou de persoas con discapaci-
dade, será a nai, o pai, o titor/a ou 

representante legal quen o faga no 
seu nome. Son 30 euros para cada 
persoa (se nun domicilio viven cinco 
persoas empadroadas, correspón-
denlles 150 euros en total).
O procedemento de solicitude será 
preferiblemente telemático a través 
da web www.bonosconsumovilalba.
com. Unha vez o Concello comprobe 
os datos achegados pola persoa soli-
citante tras cubrir o formulario, emi-
tirase un bono cun código QR que se 
enviará por correo electrónico. 
De non ser posible solicitar o bono 
telematicamente, poderán inscribir-
se na casa do Concello en horario de 
9.00 a 14.00h.

Para comprar cos bonos de consu-
mo, deberase presentar o bono nos 
establecementos adheridos á cam-
paña, dispoñibles na páxina web do 
programa. Os bonos deberán trocar-
se nunha única compra, nunha soa 
tenda e poidendo facer compras su-
periores a 30 euros, sempre que se 
pague a diferenza. Non se poderán 
trocar por compra de tabaco, bebi-
das alcohólicas ou xogos de apostas.
“Con esta iniciativa pretendemos 
reactivar o comercio local, un sector 
prexudicado pola actual crise, axu-
dando tamén ao consumo da veci-
ñanza”, explica Marta Rouco, conce-
lleira de Comercio.

Xa se poden solicitar os bonos da 
campaña Reactiva Vilalba

O Ceip Terra Chá vén de rematar a 
obra de reforma da cociña do centro, 
instalando unha freidora. Ao longo 
destes tres últimos cursos produciu-
se unha renovación da cociña por un 
importe de arredor de 25.000 euros, 
subvencionados pola Consellería de 

Educación de forma directa, polo 
que non supuxo custe directo ós or-
zamentos anuais do centro.
Neste tempo de traballo da cociña 
incorporáronse cociña, lavalouzas, 
mesa quente, fregadeiro, freidora e 
mesas de apoio-suplemento.

Remata a remodelación da 
cociña do Ceip Terra Chá

A cociña do Ceip Terra Chá

A alcaldesa de Vilalba, Elba Velei-
ro, xa ten asinados a maior parte 
dos convenios das subvencións 
nominativas para as entidades e 
asociacións de diferentes eidos que 
desenvolven o seu traballo no mu-
nicipio.
O concello destinará 375.000 euros 
a apoiar as actividades de entidades 
sociais, asistenciais, culturas ou de-
portivas. Os convenios pendentes 
estanse asinando estes días.
Entre os beneficiarios está o Hospi-
tal Asilo, que traballa con persoas 
con enfermidades neurodexene-
rativas; Protección Civil de Vilal-
ba; Peludiños (atención a animais 
abandoados); clubes deportivos e 
asociacións culturais.
“Son entidades que realizan unha 
gran tarefa, moitas veces invisible, e 
desde o concello temos que impul-

sar o noso tecido asociativo, máis 
necesario que nunca nunha situa-
ción como a actual”, sostén a alcal-
desa de Vilalba.
Entre os beneficiarios hai tamén 
asociacións veciñais e de pais e 
nais, a Fundación Vilalba Terra Cha 
(traballa con persoas con discapaci-
dade intelectual), ou Afalu, que des-

envolve actividades para persoas 
con alzheimer.
Ademais das subvencións nominati-
vas, o mes pasado o concello sacou 
tamén a convocatoria das axudas 
de libre concorrencia, ás que poden 
acceder tamén as asociacións sen 
ánimo de lucro con actividade en 
Vilalba.

O Concello reparte 375.000 euros 
en subvencións nominativas

Unha das firmas dos convenios coas asociacións no Concello de Vilalba
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Ex alumnos e profesores do Ceip In-
sua Bermúdez de Vilalba preparan 
unha homenaxe ao que foi o primei-
ro director do centro, José Antonio 
Varela Veiga, que morreu o pasado 
día 2 en Lugo. Unha comisión quere 
lembrar o seu paso polo colexio, e 
para iso colocarán un monolito nos 
xardíns do colexio o día 26 de de-
cembro nun acto simbólico.
Para custear os gastos, que inclúen 

o traslado da pedra e a realización 
dun gravado a cargo do canteiro 
Marcos Ladra, abriuse unha con-
ta bancaria (ES04 2080 0348 3730 
4001) na que admiten donati vos 
ata o 25 de novembro. A contí a mí-
nima é de cinco euros. Os promo-
tores do acto explican que se se re-
cada máis diñeiro do necesario para 
os gastos, o que sobre se entregará 
á biblioteca do colexio.

Homenaxearán ao primeiro 
director do Insua Bermúdez

A xunta directi va da Anpa da Escola 
de Educación Infanti l (EEI) de Vi-
lalba manifestou o seu “malestar” 
pola “triste realidade” de que o 
servizo de comedor do centro non 
esti vera listo para novembro, tal e 
como estaba “previsto e compro-
meti do” por parte do Goberno.
“Unha vez máis incúmprese outro 
compromiso municipal respecto á 
nosa escola, o cal resulta sorpren-
dente si consideramos que todas as 
administracións estaban a favor da 
súa posta en marcha”, sinalan des-
de a directi va da Anpa.
“Somos conscientes das difi culta-
des actuais das familias en materia 
de conciliación pola crise actual 

derivada da pandemia provocada 
pola Covid-19, como tamen o so-
mos da insufi ciente resposta dada 
desde as administracións compe-
tentes e, en especial, desde o Con-
cello de Vilalba”, lamentan desde a 
asociación de nais e pais.
Entre estas “contas pendentes” 
destacan a “insufi ciente dotación 
económica das subvencións para 
conciliación” e a “ausencia do ser-
vizo municipal de madrugadores”, 
ás que agora se suma o servizo 
de comedor, cuxa carencia “deixa 
desatendidas ás familias máis vul-
nerables, tendo en conta as súas di-
fi cultades económicas que se foron 
agravando por mor da pandemia”.

Pais da escola infanti l criti can 
o retraso do inicio do comedor

Hectómetro Fernán Vello. O creador chairego Miguel Anxo Fer-
nán Vello, poeta e editor, conta xa co seu propio Hectómetro Literario 
no Paseo dos Soños de Vilalba (o número XIV), por iniciati va da Asocia-
ción Xermolos e a Irmandade Manuel María. Este foi colocado malia 
ter que retrasar, por segunda vez, o acto de homenaxe previsto para 
abril e depois para o 24 de outubro. 

Logo da posta en marcha dun pro-
ceso de parti cipación veciñal, a fi n 
de “urxir á necesaria negociación” 
ao goberno en minoría do PSOE; Vi-
lalba Aberta segue a facer bandeira 
da necesidade de que o Concello de 
Vilalba teña, ao fi n, uns orzamentos 
municipais que “contemplen a situa-
ción económica post covid” e se con-
ciban “superadores dos prorrogados 
e aínda vixentes do anterior goberno 
do Parti do Popular”.
Unha reivindicación, para a que a 
formación asemblearia xa comeza 
a esbozar as que, a día de hoxe, son 
as súas prioridades e incluso “liñas 
vermellas”, tal e como explicou o seu 
voceiro municipal, Modesto Renda.
Neste senso, e logo de resaltar que 
Vilalba Aberta “tomara unha vez 
máis a iniciati va” fronte a un PSOE, 
que “á vista dos acontecementos, 
semella decidido gobernar, un ano 

máis e por decreto, cos orzamentos 
do PP”; Renda quixo lembrar que o 
feito de que Vilalba teña orzamentos 
é “máis urxente que nunca para os 
autónomos e pemes do termo mu-
nicipal”.
“Vilalba Aberta será decisiva - sem-
pre e cando o PSOE non elixa pactar 
co PP - e por primeira a xente deci-
dirá a xente”, remarcou. Con todo o 
voceiro asembleario explicou que, 
ademais das aportacións que a veci-
ñanza lles está a facer chegar, dende 
a formación conti núan a alertar de 
que “comerciantes e hostaleiros non 
poden máis” e nese senti do se pro-
nunciarán na reivindicada mesa de 
negociación”.
“Sobran ocorrencias e urxen progra-
mas de axudas serios como os apro-
bados en pleno a iniciati va de Vilalba 
Aberta”, apuntou, en clara referencia 
á iniciati va dos 30 euros por veciño 

posta en marcha polo Goberno.
”Cumprir co aprobado en sesión 
plenaria e que os autónomos e Pe-
mes vilalbeses conten coas mesmas 
posibilidades que os autónomos e 
pemes de Guiti riz, Lugo, Viveiro e 
a Pontenova, entre tantos outros 
concellos gobernados polo PSOE 
ao longo da provincia”. Así resumía 
Renda o primeiro dos que serán os 
eixos estratéxicos da formación, de 
cara á urxencia duns orzamentos de 
reconstrución.
A reivindicación, que parte da nece-
sidade de actuar de xeito inmediato 
diante das consecuencias derivadas 
da crise económica provocada pola 
aparición do covid, trata de salvar 
a acti vidade económica (moi espe-
cialmente aquela de ti po comercial, 
hostaleira e de servizos, en tanto que 
principal afectada polo mesmo) no 
termo municipal.

Vilalba Aberta condiciona o seu 
apoio ao orzamento coas axudas

O PP pídelle ao Goberno local algun-
ha explicación do que se prevé facer 
este ano coa feira do capón, que 
todos os anos ten lugar en vésperas 
de Noiteboa. Os populares aseguran 
que é moi probable que non se poi-
da celebrar nas condicións sanitarias 
actuais “pero debería elaborarse un 
plan nun senti do e noutro e comu-
nicar á poboación e, sobre todo aos 
produtores, o que se vai facer”.
O voceiro do PP en Vilalba, Agustí n 
Baamonde, indicou que “falta pouco 
menos dun mes e para os criado-
res é tempo de meter os polos na 
capoeira e moitos deles non saben 
o que teñen que facer, se vai haber 
feira ou non, porque uns dicen que si 
e outros non o saben”. Asegura que 
coas novas medidas postas en mar-
cha pola Xunta, para o Nadal podería 
celebrarse a feira se todo vai ben, 
“pero temos que poñernos no peor 
dos escenearios e buscar opcións 

para os produtores”.
Baamonde explica que nos últi mos 
anos estase a producir un decenso 
de importante do produto que se 
vende na feira, xa que moitos produ-
tores prefi ren facelo dende a casa. 
“Os grandes criadores posiblemente 
resolvan desa maneira pero os pe-

quenos non teñen esa posibilidade, 
así que habería que pensar na posi-
bilidade de crear plataformas on line 
para poñer en contacto a produto-
res e compradores ou plantexarse 
a posibilidade de que podan recibir 
axudas directas e compensacións”, 
subliña.

PLAN DE AXUDAS. Por outra banda, 
o PP de Vilalba proporá ao Goberno 
local a creación dunha comisión para 
deseñar un plan de axudas aos dam-
nifi cados pola crise sanitaria. “Esto 
permiti ría planifi car as actuacións e 
poder aproveitar mellor os recursos 
municipais”, indicou o voceiro do 
grupo, Agustí n Baamonde.
Segundo explica o ex alcalde “Vilalba 
é un centro comercial grande para 
todas as parroquias dos arredores 
e cremos que necesitamos deseñar 
un plan de axudas a todo o sector, ao 
comercio e tamén á hostalaría”.

O PP pide unha aclaración 
sobre si haberá feira do capón

Capóns na feira de Vilalba
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Técnicos da Confederación Hi-
drográfi ca do Miño-Sil (CHMS), 
organismo autónomo depen-
dente do Ministerio para a Tran-
sición Ecolóxica e o Reto Demo-
gráfi co, e a alcaldesa de Vilalba, 
Elba Veleiro, visitaron as infraes-
truturas principais do ciclo da 
auga da localidade lucense para 
identi fi car os problemas de fun-
cionamento das mesmas co fi n 
de deseñar as solucións para 
adoptar.
Nesta reunión, a CHMS lembrou 
aos representantes municipais 
a existencia dun proxecto cun 
orzamento de 1,7 millóns de eu-
ros, redactado polo organismo, 
que inclúe a construción dun 
tanque de tormentas e a mellora 
do pretratamiento na EDAR, in-
fraestrutura que trata as augas 
residuais da maior parte do mu-
nicipio. O conxunto destas obras 
resolvería o problema de verte-
duras de auga sen depurar ao río 
Madalena cando se producen 
choivas intensas.
Visitouse, ademais, o lugar de 
Campo do Cristo, na parroquia 
de Santi ago de Goiriz, para ana-

lizar as posibles solucións ao 
problema de depuración de au-
gas residuais no mesmo, que ac-
tualmente se verten sen depurar 
a un arroio innominado xunto á 
estrada N-634.
“O conxunto de actuacións ne-
cesarias para dar solución á pro-
blemáti ca detectada recolleran-
se nun Convenio para formalizar 
entre ambas as administracións” 
explicou o presidente.

“O meu compromiso coa alcalde-
sa é buscar solución á problemá-
ti ca exposta a través dun estu-
do que nos indique claramente 
onde están as defi ciencias que 
impiden a adecuada depuración 
e achéguenos a información ne-
cesaria das actuacións para exe-
cutar e o importe de mesmas, 
para proceder á redacción do 
proxecto construti vo.” concluíu 
Quiroga, presidente da CHMS.

CHMS e Concello estudan 
solucións para o saneamento

Visita dos representantes da CHMS a Vilalba

O Insti tuto de Estudos Chairegos, 
o Concello de Vilalba, o Museo de 
Prehistoria e Arqueoloxía (Mupav) 
e a Asociación de Amigos do Mu-
seo de Vilalba acordaron organi-
zar as Xornadas Museísti cas, que 
terán lugar os sábados 14 e 21 
deste mes, na Biblioteca Munici-
pal de Vilalba.
Parti cipan nestas xornadas Eduar-
do Ramil Rego, Felipe Senén, Au-
relia Balseiro García, Ángel Villa 
Valdés, Felipe Arias Vila e Hugo 
Lozano Hermida.
O programa dará comezo o sába-
do 14, de 12.00 a 14.00 horas coa 
conff erencia de Eduardo Ramil 
Rego, director do Mupav, que fa-
lará de Os trinta anos do Museo 
de Prehistoria e Arqueoloxía de 
Vilalba.
A segunda charla, co tí tulo Mu-
seos, presente e futuro, estará a 
cargo de Felipe Senén, arqueólogo 
e ex director do Museo Arqueoló-
xico da Coruña.
O sábado 21 están citados os par-
ti cipantes a unha mesa redonda, 
de 12.00 a 14.00 horas co tí tulo 
Museo de Arqueoloxía e Adminis-
tración Local. Parti ciparán Aurelia 
Balseiro García, directora do Mu-
seo Provincial de Lugo; Ángel Villa 
Vladés, arqueólogo do Museo de 

Arqueoloxía de Asturias; Felipe 
Senén, arqueólogo e ex director 
do Museo do Castro de Viladonga 
e Hugo Lozano Hermida, licencia-
do en Historia, na especialidade 
de Prehistoria e Arqueoloxía e 
membro da Asociación de Amigos 
do Museo de Vilalba.
Para poder cumplir da mellor 
maneira as medidas sanitarias 
derivadas da pandemia e poder 
organizar de xeito sati sfactorio os 
aspectos derivados do aforo, hou-
bo un período  de preinscrición.

O Iescha organiza no Mupav 
unhas xornadas museísti cas
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O Goberno local está inmerso nun-
ha serie de obras en todo o termo 
municipal, en fases diferentes.

PRAZA DA CONSTITUCIÓN. Xa está 
aberto o parque infantil ubicado na 
praza da Constitución, despois da 
súa reforma.
Os traballos serviron para renovar o 
conxunto da área de xogos, que ten 
unha capacidade para 52 nenos e 
nenas de diferentes idades. O orza-
mento das obras superou os 42.000 
euros e unha parte do investimento 
procedeu da Xunta, correspondén-
dolle o resto ao concello.
Ademáis de novos xogos, se reno-
varon as escaleiras de acceso, o 
firme cun pavimento amortiguador 
e parte do vallado do parque, que 
ten todas as medidas de seguridade 
fixadas pola lexislación.
A zona ten bancos para o descanso 
e é un parque inclusivo con moitos 
xogos adaptados, sen barreiras ar-
quitectónicas e cunhas condicións 
inmellorables para a interacción dos 
nenos e nenas.

FROUXEIRA. Xa están en marcha 
tamén as obras de renovación e si-
nalización do vial que da acceso ao 
barrio da Frouxeira.
En concreto, os traballos serán na 
vía municipal situada na parroquia 
de Sancobade que comunica a es-
trada autonómica LU-120 co barrio 
da Frouxeira e continúa en direc-
ción aos barrios de A Teixeira, Pa-
dronelo e O Cotarón.
Trátase do percorrido natural dos 
veciños de varios núcleos de po-
boación desta parroquia en direc-
ción ás principais vías de comunica-
ción comarcais e ao centro ubano 
de Vilalba.
As explotacións gandeiras e agríco-
las da zona, xunto co paso de ve-
hículos de transporte destinados á 
explotación madereira dos terreos 
próximos, provocan que este vial 
soporte unha densidade de tráfico 
lixeiro e pesado moi intensa, provo-
cando o forte desgaste no pavimen-
to actual.
Os traballos, orzamentados en 

103.000 euros, terán un período de 
execución dun mes e serán financia-
dos con recursos propios do conce-
llo a través do remanente munici-
pal. Forman parte do plan integral 
de mantemento e renovación de 
viais e camiños nas parroquias de 
Vilalba, posto en marcha polo ac-
tual grupo de goberno no concello.
Para a mellora e mantemento de 
esta vía procederase á limpeza de 
noiros, regularización da súa super-
ficie e a execución dunha nova capa 
de firme de rodadura de cinco cen-
tímetros de espesor. Tamén se pro-
cederá á súa sinalización horizontal 
e vertical.

OLEIROS. Por outra banda, licitou  
as intervencións de mellora e acon-
dicionamento da vía de acceso á 
parroquia de Oleiros.
Os traballos efectuaranse na vía 
municipal que atravesa en dirección 
noroeste-sueste as parroquias de 
Oleiros, Sancovade e Noche e que 
as comunica coa estrada provincial 
LU-P-6510.

Trátase do percorrido natural dos 
veciños de varios núcleos de po-
boación destas parroquias en direc-
ción ás principais vías de comunica-
ción e á capital municipal, Vilalba.
Ademais, o intenso volume de tráfi-
co do camiño, con paso de vehícu-
los e maquinaria pesados destina-
dos á explotación madeireira e ós 
traballos agrícolas e gandeiros da 
contorna, provocan un forte des-
gasto no pavimento actual.
As obras, que contan cun orzamen-
to de 94.000€, terán un período de 
execución dun mes. Estes traballos 
enmárcanse dentro do plan integral 
de mantemento e renovación de 
viais e camiños nas parroquias de 
Vilalba, posto en marcha polo ac-
tual grupo de goberno no concello.
Para a mellora e mantemento des-
ta vía proponse a regularización da 
súa superficie e a execución dunha 
nova capa de firme de rodadura a 
base de aglomerado en quente de 
cinco centímetros de espesor. Ta-
mén se procederá á súa sinalización 
horizontal e vertical.

ABASTECEMENTO CHAO LEDO. Ta-
mén en licitación están os traballos 
de renovación na rede municipal de 
abastecemento de auga na rúa José 
Mª Chao Ledo, ademais da substitu-
ción das beirarrúas.
As obras realizaranse na rúa José 
María Chao Ledo, no centro de Vi-
lalba, que é unha das súas principais 
arterias, ademais dun dos principais 
accesos ao casco urbano.
A rede de abastecemento sofre ac-
tualmente continuos problemas de 
roturas e falta de presión debido ao 
estado das tuberías existentes. Para 
o seu acondicionamento, proponse 
a renovación das canalizacións, das 
válvulas e das acometidas.
As canalizacións que se pretenden 
acondicionar atópanse baixo o pa-
vimento das beirarrúas desta vía, 
o que implica tamén a súa renova-
ción. Ditas beirarrúas atópanse moi 
deterioradas, con roturas, baldosas 
levantadas e firmes deslizantes. 
Polo tanto, proponse a súa renova-
ción completa, incluíndo a substi-
tución dos bordos e a construción 

dunha rígola de formigón que fa-
cilite a evacuación da auga cara os 
sumidoiros existentes.
Por último, as canalizacións do 
alumeado público tamén se verán 
afectadas, polo que se procederá á 
substitución do cableado eléctrico.
As obras contan cun orzamento de 
78 000 euros e un prazo de execu-
ción de dous meses. Estes traballos 
de renovación da rede municipal de 
abastecemento de auga súmanse 
aos xa adxudicados polo Concello 
de Vilalba nas rúas Calvario e dos 
Pepes, tamén no casco urbano.

ALUMEADO. Tamén remataron as 
obras de mellora do alumeado pú-
blico nos barrios de Escairo e a Ma-
dalena, na parroquia de Mourence, 
unha actuación que consistiu na 
posta en marcha de novos puntos 
de luz e a renovación da rede exis-
tente.
Esta mellora do alumeado forma 
parte do plan de renovación da 
rede nas parroquias do Concello de 
Vilalba, unha inciativa que contem-
pla nunha primeira fase actuacións 
en Codesido, Tardade, Gondaísque, 
Mourence, Distriz, Boizán e Santa-
balla, cambiando todos os puntos 
de luz por tecnoloxía LED.

DERRUBE. Por outra banda o Con-
cello autorizou á Xunta de Galicia 
a derrubar un edificio ubicado na 
rúa das Pedreiras para humanizar a 
zona, a contorna da igrexa de Santa 
María e nunha zona de protección 
do Camiño de Santiago.
En concreto, a actuación consistirá 
no derrube dun edificio, que im-
pedía ademais a contemplación da 
igrexa de Santa María, e a recupera-
ción como espazo para a veciñanza 
dos terreos.
A actuación que quere levar a cabo 
o concello inclúe medidas como a 
colocación dunha pérgola e de ban-
cos para o descanso, a renovación 
da rede de saneamento, das beira-
rrúas e do firme na calzada. Unha 
rexeneración integral que servirá 
para poñer en valor o patrimonio 
cultural.

Vilalba inviste en urbanismo
O Concello ten en marcha ou en licitación obras como a renovación do alumeado e traballos no abastecemento de auga

Arriba, o parque da praza da Constitución e o alumeado de Mourence e, abaixo, a rúa Chao Ledo e Oleiros
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abadín

O Concello vén de sacar a licitación 
unha nova parti da para a renova-
ción de camiños municipais, que se 
corresponden con seis parroquias 
que teñen un investi mento de máis 
de 240.000 euros, dos que 225.600 
son con cargo ao Plan Único da De-
putación  e o resto, uns 15.000, son 
fondos propios.
Segundo explica o seu alcalde, o 
proxecto divídese en tres fases. 
Na primeira, cun orzamento de 
82.425,60 euros, actuarase en sete 
camiños de Fanoi (no núcleo de Re-
gorredeiro, O Paxariño e Cavadas), 
nun de Gontán, Quende, Cabanela, 
Seivane de Vilarente e Corvite.
No segundo proxecto, que ten un 
orzamento de 81.329,04 euros, fa-
rán obras no acceso a Os Beos, en 
Fanoi; nos núcleos de Fontepresa e 

Regorredeiro, en Quende, e na Ma-
ramiga, en Galgao, onde se actuará 
nun tramo de máis de 1.100 metros 
de lonxitude nun ramal de 70.
O terceiro proxecto ten un orza-
mento de 77.193,62 euros e consis-
te na renovación de 1.500 metros 
de vial na Reboira, na parroquia de 

Abeledo, e o camiño entre Vilase-
ñor e Cabaza en Seivane de Vila-
rente.
Todas estas obras teñen un prazo 
de execución de tres meses. Reno-
varase o fi rme con aglomerado en 
quente, excepto no de Fontepresa, 
que levará pavimento de formigón.

Abadín conti núa coa licitación de 
obras de renovación de camiños

O Concello de Abadín ten perfi lado 
xa o proxecto de reforzo do servizo 
de recollida de lixo coa instalación 
de 263 novos contedores de gran 
capacidade reparti dos polas pa-
rroquias. Trátase de contedores de 
770 litros que contarán cunha base 
de formigón de 1,5 por 1 metro e 
cun suxeita contedores de inox.
Este proxecto conta cun total de 
147.800 euros de orzamento.
Este proxecto está dividido en dúas 
parti das, unha de 98.571,20 euros 
fi nanciados a través do Plan Único 
que se desti nará á compra de 196 
contedores para as parroquias de 
Abadín, Abeledo, A Graña de Vila-

rente, Aldixe, As Goás, Baroncelle, 
Candia, Fanoi, Grariás, Galgao, La-
brada, Montouto, Quende, Roma-
riz e Seivane. Este realizarase nun 
prazo de dous meses.
Así mesmo, o resto, 49.058 euros 
irán para a colocación de contedo-
res en toda a zona rural.  A obra 
estará fi nanciada polo Fondo de 
Compensación e completa outra 
actuación subvencionada con car-
go ao Plan Único. Neste caso se 
contempla a instalación de 67 no-
vos contedores para Castromaior, 
Cabaneiro, As Goás, Corvite, Mon-
celos e A Graña, para colocar nun 
mes.

Reforzan o servizo de recollida 
de lixo con 263 contedores

Un dos camiños de Fanoi que se renovarán

A unidade móbil de inspección téc-
nica de vehículos agrícolas está estes 
días e ata o 18 de novembro no Con-
cello de Abadín, para atender a to-
dos os veciños do termo municipal. 
A atención ao público será entre 9.00 
e 13.30 horas e de 15.15 a 18.00 agás 
os días que coincidan venres, que se-
rán só pola mañá.
A unidade xa esti vo no mercado gan-
deiro de Gontán e os días 13, 16, 17 e 
18 poderán verse no campo da festa 
de Moncelos
Para solicitar cita previa hai que cha-
mar ao teléfono 902 309 000 ou a 
través da web www.sycitv.com. A or-
ganización lembra que non se pasará 
inspección a vehículos con carga nin 
a vehículos con apeiros.

Abadín recibe a 
visita da ITV móbil

A doazón dos edís socialistas 
investi use en dotar a ludoteca
“A políti ca ten que contribuír a me-
llorar a calidade de vida de todos 
os nosos veciños e veciñas, máxime 
nunha situación tan complicada 
coma a que estamos a vivir duran-
te esta pandemia. Por iso dende a 
Agrupación Socialista de Abadín qui-
xemos aportar o noso pequeno grao 
de area co fi n de axudar ao noso 
colexio público”, avanzou o voceiro 
socialista, Pablo Díaz López .
Explicou que cos 400 euros de dietas 
do mes de xullo, que corresponden 
aos 4 concelleiros socialistas “deci-

dimos arrimar o ombreiro para saír 
adiante nestes tempos, e propuxe-
mos doar as nosas dietas para os 60 
escolares da vila”.
“Hoxe recibimos as fotos da Di-
rección do Colexio do Ceip Aqui-
lino Iglesia Alavariño de Abadín, 
encargada de adquirir o material, 
coas que podemos comprobar a 
inversión das nosas aportacións 
para a compra de mobiliario para 
a ludoteca do colexio, con novas 
estanterias, mesas, sillas, pufs así 
como novos libros para os alumnos 

de primaria”, explicou Díaz.
“Estamos moi orgullosos de poder 
contribuír a adquirir novo material 
aos nosos nenos e nenas, e quere-
mos aproveitar para felicitar a toda 
a dirección do colexio de Abadín 
que está traballando arreo para saír 
adiante nesta situación, resumiu.

O novo mobiliario da ludoteca
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A situación en Endesa volveu estar 
en candeleiro durante este mes e 
o pasado. Mentres se esperaban 
os resultados ofi ciais ás probas con 
biocombusti bles, uns 20 camións 
do colecti vo de transporti stas das 
empresas auxiliares afectados pola 
redución de emprego, bloquearon 
durante varios días a saídas da cen-
tral térmica de Endesa.
Os manifestantes querían impedir a  
reti rada de dúas bombas da desulfu-
radora que non chegaron a instalar-
se no complexo na últi ma reforma, 
para trasladalas aos grupos 3 e 4. 
Protestaban que Endesa se compro-
metera a non desmontar a empresa 
mentres non remataran as probas.
Tras varios días de negociacións, 
nos que a empresa parou as probas 
como medida de presión, chegouse 
a un acordo.
A compañía comprometeuse a reno-
var as probas con biocombusti bles, 
repoñer as bombas se fose necesa-
rio no futuro e favorecer a contrata-
ción local de servizos e transportes 
de acordo a criterios de transición 

xusta e elaborar cos sindicatos unha 
listaxe de persoal de empresas auxi-
liares afectados polo eventual peche 
da central.

RESULTADOS PREVIOS. Por outra 
banda, aínda nada se sabe de forma 
ofi cial das probas con biocombusti -
bles, que remataron a súa segunda 
fase a primeira semana deste mes.
Dende o comité aseguran que “os 
resultados son espectaculares, tra-
ballamos cun 50% menos de carbón 
sete días sen incidencias e sen facer 

ningún investi mento”.
“A verdade é que non, se que hai 
un forte debate no seo do comité 
técnico por culpa dos informes. Os 
resultados son irrefutables e debe-
rían chegar ás persoas que toman as 
decisións sen manipulacións e desde 
a dirección en Madrid pretenden 
enfocalo de maneira catastrofi sta 
aínda que os datos non o apoien. 
O proxecto é solvente e unha nece-
sidade para o país”, explica  Marcos 
Seijas, parti cipante nas probas e re-
presentante sindical.

Concentración de camións das empresas auxiliares

as pontes

ITV. A unidade móbil de inspección 
técnica de vehículos agrícolas estará 
entre os días 26 e 30 de novembro 
no Concello das Pontes. A atención 
ao público será entre 9.00 e 13.30 
horas e de 15.15 a 18.00 agás os 
días que coincidan venres, que se-
rán só pola mañá. A unidade estará 
situada os días 26 e 27 na rúa Xoán 
A. Suances e o día 30 na Faeira. Ade-
mais, realizarase a inspección técnica 
de turismos entre os días 28 e 30 de 
decembro. A unidade estará na rúa 
8 de marzo.

PREVENCIÓN DE INCENDIOS.  O ple-
no do Concello aprobou a adhesión 
ao convenio de colaboración subs-
crito entre Fegamp, Xunta de Galicia 
e Seaga en materia de prevención e 
defensa contra os incendios forestais 
para o establecemento dun sistema 
público de xesti ón de biomasa nas 
faixas secundarias, evitando deste 
xeito o risco de incendio forestal. A 
formalización desta adhesión permi-
ti rá a realización material dos traba-
llos precisos para dar cumprimento 
á obriga legal de xesti ón da biomasa 
vexetal e reti rada de especies arbó-
reas, conforme as instruccións técni-
cas imparti das pola Dirección Xeral 
de Montes.

EN BREVE

O Concello das Pontes, a través do 
Conservatorio Profesional de Músi-
ca, impulsa a esti mulación musical 
temperá entre as crianzas, de cero a 
tres anos, do municipio.
A concelleira responsable da área, 
Tania Pardo, apunta que “trátase 
dunha acti vade novidosa, posta en 
marcha este ano por primeira vez 
no noso Conservatorio. Estas clases 
teñen como obxecti vo contribuír, 
a través da música, no desenvolve-
mento intelectual, fí sico, sensorial e 
afecti vo emocional dos nenos”.
A aula de esti mulación musical tem-
perá (EMT) do Conservatorio das 
Pontes baséase na teoría da apren-
dizaxe musical do pedagogo nor-
teamericano E. Gordon, para, a tra-
vés de diferentes acti vidades, crear 
as condicións idóneas para que as 
crianzas, xunto cos seus familiares, 
desenvolvan apti tudes musicais.
Nas diferentes sesións, ás que as 
crianzas asisten en compañía de fa-
miliares, trabállanse diferentes áreas 
do desenvolvemento infanti lpara 
aprender a seguir o ritmo, lograr 
cantar en grupo ou crear unha me-
lodía.

Reforzada a educación 
musical nos menores 
de tres anos

Á espera de resultados
A central térmica aínda non fi xo unha comunicación ofi cial das probas con 
biocombusti bles que os traballadores avanzan que son espectaculares
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O Concello das Pontes conti núa co 
seu proceso de mellora en dinti ntos 
puntos. Así hai en marcha, en dife-
rentes fases, numerosas obras.

RúA CABAñAS. O Concello das Pon-
tes iniciou as obras de mellora do 
abastecemento da rúa Cabañas, un 
proxecto cun orzamento de 47.092 
euros, con cargo ao Fondo de Com-
pensación Ambiental.
Entre as actuacións previstas inclú-
sese a reposición da actual liña de 
fi brocemento que descorre pola 
marxe exquerda da rúa, substi tuindo 
a canalización por una nova liña en 
tubos de fundición, con característi -
cas técnicas e sanitarias adaptadas 
á normati va vixente. Asemade, pro-
cederase á reposición do pavimento, 
tanto de beirarrúa coma de calzada.

CAMIñOS NAS PARROQUIAS. Ta-
mén conti núa coas obras de mellora 
dos camiños municipais co inicio das 
obras do vial que une Pontoibo con 
Marraxón para dotalo da calidade 
estrutural, comodidade e segurida-
de necesarias neste ti po de estradas.
Os traballos que se están acomen-
tendo permiti rán a ampliación da 
plataforma en 50cm dentro da zona 
de dominio público mediante a com-
pactación dunha capa de zahorra 
arti fi cial e unha capa de hormigón 

bituminoso de 6 cm.
O proxecto, que forma parte do Plan 
marco de mellora de camiños muni-
cipais de acceso a parcelas agrícolas 
2020-2021, cofi nanciado co Fondo 
Europeo Agrícola de Desenvolve-
mento Rural (Feader), ao abeiro do 
Programa de desenvolvemento rural 
(PDR) de Galicia 2014-2020, tamén 
permiti u a rehabilitación dos viarios 
en Terbá e o Cornocelo, obras con 
orzamento de 58.617 euros.
En Terbá, estendeuse unha nova 
capa de rodadura mentres que no 
vial do Cornocelo procedeuse á me-
llora do fi rme coa reparación dos 
baches existentes e a execución dun 
primer rego semiprofundo e un do-
bre tratamento superfi cial con grava.
Nos tres viarios realizáronse actua-
cións de varrido de superfi cie e lim-
peza de marxes. Procedeuse ade-
mais á limpeza das cunetas. Todas as 
actuacións complétanse coa sinaliza-
ción horizontal e verti cal.

POLIDEPORTIVO. O Pleno aprobou o 
proxecto a rehabilitación da cuberta, 
fachada e pavimento no polideporti -
vo do anti go colexio Monte Caxado 
e a declaración da súa singularidade 
para, deste xeito, solicitar á Deputa-
ción da Coruña unha subvención de 
180.000 euros para levar a cabo as 
obras.

O proxecto, valorado en 228.800 eu-
ros, permiti rá a rehabilitación do te-
llado para mellorar a saúde e as con-
dicións de illamento térmico de toda 
a edifi cación. Ademais rehabilitarase 
gran parte da fachada e a renovación 

do pavimento na pista, adaptado ás 
demandas das diferentes disciplinas 
deporti vas que se practi can nesta 
instalación e substi tuirase a ilumi-
nación actual da zona deporti va por 
tecnoloxía LED. 

Por outra banda, tamén se aprobou 
a modifi cación do proxecto de reha-
bilitación e conservación do pavillón 
do colexio público A Magdalena.
Trátase dun proxecto iniciado no ano 
2015, a través da convocatoria do 
POS 2016 da Deputación da Coruña 
que, tras ser aprobado en pleno e li-
citado, quedou deserto, sendo nece-
sario introducir modifi cacións para 
incluir melloras na pista, a creación 
dun novo vesti ario con melloras na 
accesibilidade así como a moderni-
zación da iluminación existente que 
será substi tuída por luminarias led.

CONCEPCIÓN ARENAL. As obras 
de mellora da rúa Concepción Are-
nal, un proxecto cun orzamento de 
23.020 euros, entran na súa recta 
fi nal á espera de que se dean as con-
dicións climatolóxicas para proceder 
á aplicación de produtos anti esco-
rregantes. Esta actuación ten como 
obxecti vo mellorar a pavimentación 
e a accesibilidade do viario, impul-
sando a mobilidade na zona.
Entre os traballos realizados desta-
can a renovación da capa de roda-
dura do vial mediante a extensión 
dunha nova capa de aglomerado as-
fálti co, o levantamento da cota dos 
sumidorios así como a reparación 
dos bordos e a reposición da sinali-
zación horizontal no viario.

As Pontes segue a pé de obra
O abastecemento da rúa Cabañas, a rehabilitación do polideporti vo e a mellora de Concepción Arenal son algúns dos traballos

Arriba, as obras do Marraxón e, abaixo, a rúa Cabañas

A Xunta de Goberno Local do Con-
cello das Pontes acordou aprobar, 
de forma defi niti va, o proxecto de 
urbanización do Poboado das Veigas 
e darlle traslado a Endesa das alega-
cion esti madas durante o período de 
información pública do proxecto.
Con esta aprobación ábrese un pe-
ríodo máximo de 6 meses para que a 
empresa presente, ante o Concello, 
a garantí a para asegurar a correcta 
execución das obras de urbaniza-
ción, por un importe do 10% do 
orzamento do proxecto. Unha vez 
realizado este trámite iniciaríanse as 
obras de urbanización no Poboado 
das Veigas, cun período aproximado 
de execución de 18 meses
O proxecto, que suporá un inves-
ti mento de 4,5 millóns de euros, 

contempla unha transformación 
integral dos equipamentos públi-
cos que inclúen a renovación dos 
servizos de saneamento, abastece-
mento, alumeado, rede eléctrica e 
telecomunicacións, así como com-

pletar a urbanización precisa para 
que os terreos nos que se asenta o 
Poboado das Veigas acaden a con-
dición de solar o que permiti rá a 
súa posterior venda aos seus inqui-
linos actuais.

Aprobado e entregado o proxecto de 
urbanización do Poboado das Veigas

Unha imaxe do Poboado das Veigas

O Concello das Pontes, ante as 
retricións ás agrupacións de per-
soas establecidas pola Conselle-
ría de Sanidade para a protec-
ción da saúde das persoas ante 
a existencia dun risco de carácter 
transmisible, decidiu cancelar o 
inicio das escolas municipais cul-
turais.
O concelleiro de Cultura, Vicen-
te Roca sinala que “as medidas 
establecidas pola Xunta de Ga-
licia limitan os grupos para o 
desenvolvemento de acti vidades 
culturais a un máximo de 5 per-
soas, incluíndo o monitor. O gran 
volume de persoas matriculadas 
nas escolas municipais de cultura 
obrigaría a duplicar as horas de 
docencia, a falta de dispoñibili-

dade horaria do profesorado e 
de espazos municipais para le-
valas a cabo, fan inviable poder 
poñer en marcha as escolas”.
Desde o Concello das Pontes 
pídense desculpas ás persoas 
usuarias polas molesti as que 
esta decisión poida ocasionar, 
esperando poder iniciar a acti vi-
dades das escolas municipais de 
cultura unha vez mellore a situa-
ción sanitaria.
Debido ás alerta tamén foi apra-
zada a programación cultural 
prevista para os meses de outu-
bro e primeiros de novembro así 
como a campaña Outonía. Peti s-
ca e merca preto de ti , organiza-
da para a dinamiación cultural e 
da hostalaría.

Aprazado o inicio das escolas e 
a programación cultural
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Galicia conta con 136 Concellos Em-
prendedores tras a incorporación 
dos municipios das Pontes, Ponte-
ceso, Ponteareas e Ribadavia que 
comparten coa Xunta a necesidade 
de levantar as barreiras ao investi -
mento empresarial para esti mular a 
acti vidade económica e facilitar os 
trámites administrati vos.
Deste xeito, A Coruña conta con 

35 concellos emprendedores, Lugo 
con 18, Ourense con 61 e Ponteve-
dra con 22. Esta disti nción supón 
apoiar a acti vidade industrial en 
Galicia con máis axilidade adminis-
trati va e bonifi cacións fi scais, apos-
tando, deste xeito, polo crecemento 
económico da Comunidade galega 
e pola dinamización do tecido pro-
duti vo.

O municipio únese á listaxe de 
Concellos Emprendedores

A recoñecida plataforma de mapeo 
de arte urbana Street Art Citi es re-
copila mensualmente os mellores 
murais do mundo. Esta plataforma 
é considerada a comunidade de 
arte urbana máis importante a ni-
vel internacional, e a fi nais do mes 
de setembro, publicaron os que 
serían os mellores murais para este 
mes, atopándose entre eles a obra 
realizada polo arti sta galego Nove 
Noel para o proxecto municipal As 
Ponte enPezas.
A peza mural dedicada ao consi-

derado como o últi mo fuxiti vo e 
bandoleiro románti co, Mamed 
Casanova (apodado como Toribio), 
realizouse entre os meses de agos-
to e setembro, nun lateral do grupo 
de vivendas Calvo Sotelo, na popu-
lar praza do Carmen.
A obra muralísti ca é unha interpre-
tación gráfi ca deste anti heroe que 
viviu en Galicia a cabalo dos sécu-
los XIX e XX, nado na parroquia das 
Grañas do Sor (Mañón) e apresado 
pola Garda Civil na parroquia do 
Freixo (As Pontes). 

O mural adicado ao bandoleiro 
Toribio, escollido entre os 
mellores do mundo

A cooperati va Canal IV obti vo, un 
mes despois da súa aprobación 
provisional polo pleno do Con-
cello das Pontes, a aprobación 
defi niti va do proxecto de modifi -
cación puntual das normas sub-
sidiarias do Canal IV, por parte da 
Consellería de Medio Ambiente.
Esta modifi cación permite axeitar 
a norma urbanísti ca do ámbito da 
Canal IV, vixente desde o ano 1985, 
momento no que os terreos esta-
ban ocupados pola anti ga explota-
ción mineira, transformándoo de 
rústi co a solo urbanizable e facen-
do posible a construción de 100 
vivendas, en réximen de coopera-
ti va, proxecto que suporá unha in-
versión de 20 millóns de euros.
Deste xeito, este ámbito urbanís-
ti co axustarase á realidade dun 
espazo que se atopa en contacto 
coa malla urbana da vila, rodeado 
de viarios e beirarrúas, sen quitar-
lle edifi cabilidade a ningún ámbito 
urbanísti co do concello das Pon-
tes e permiti ndo a execución dun 
proxecto estratéxico e de interese 
público para o municipio.
Esta modifi cación dalle respos-
ta ás necesidades da veciñanza, 

ofrecéndolle a un centenar de 
familias pontesas a posibilidade 
de construír as súas propias viven-
das, favorecendo o asentamento 
de poboación.
“Son cen veciños e veciñas que 
creen no futuro do noso pobo 
e que están dispostos a realizar 
unha das maiores inversións ur-
banísti cas da provincia, nun mo-
mento que non é o mellor para o 
pobo das Pontes. A construción 
da cooperati va Canal IV permiti rá 
xerar un importante movemento 

económicio durante anos e con-
tribuir a revitalizar a economía lo-
cal” subliña o edil de Urbanismo, 
Antonio Alonso.
Ademais este proxecto lle permi-
ti rá ao Concello obter vivendas 
de protección ofi cial, novos equi-
pamentos, zonas verdes, sendas 
peonís e un novo tramo de carril 
bici. Así mesmo, as arcas munici-
pais obterán un 10% do aprovei-
tamento neto da vivendas, feitos 
que repercuti rán de xeito positi vo 
no conxunto de toda a veciñanza.

A Xunta dá luz verde á cooperati va 
Canal IV para facer cen vivendas

A cooperati va Canal IV obti vo a aprobación provisional
Unha imaxe do mural premiado, situado nun dos edifi cios das Pontes

Abre o prazo para solicitar as 
achegas do Pel Reacti va
O Concello das Pontes abriu o pra-
zo para solicitar as achegas do PEL 
Reacti va da Deputación da Coruña.
A fi nalidade destas axudas é fi nan-
ciar os gastos correntes das per-
soas traballadoras por conta propia 
ou autónomas e ás microempresas 
radicadas no Concello das Pon-
tes, directamente afectadas pola 
crise sanitaria ocasionada pola 
covid-19, e a entrada en vigor do 
Real Decreto 463/2020, do 14 de 
marzo, polo que se declarou o es-
tado de alarma e as súas posterio-
res prórrogas.
Estas axudas van dirixidas a per-
soas traballadoras autónomas con 

ou sen traballadores ao seu cargo e 
microempresas, calquera que sexa 
a súa forma xurídica. As subven-
cións, compati bles con outras pres-
tacións municipais, oscilarán entre 
os 1.500 euros para traballadores 
por conta propia sen traballadores 
ao seu cargo e os 3.000 euros aos 
que poden optar as microempre-
sas e autónomos que conten cun 
cadro de persoal de entre 6 e 9 tra-
balladores.
As solicitudes deben presentarse 
por vía telemáti ca a través da sede 
electrónica do Concello. O prazo 
de presentación fi nalizará ás 14.00 
horas do día 25 de novembro.

Xa está en marcha o Plan Vive as 
Pontes, un servicio de asesoramen-
to gratuíto para todas as pymes e 
autónomos locais.
Un equipo de máis 30 profesionais 
forman un grupo multi disciplinar 
que estarán ao servizo das fi rmas 
das Pontes para asesorar e acom-
pañar en calquera tema relaciona-

do coas áreas económica e laboral, 
xesti onando plans de acompaña-
mento individualizado que axuden 
na procura de fi nanciamento e/
ou na procura de solucións para o 
mantemento do emprego vincula-
do.
Trátase dun servizo incluído no 
programa Invest In Citi es, do que 

os interesados poden informarse 
na área de emprego municipal e a 
través do que se tenta atenuar o im-
pacto da difí cil situación socioeco-
nomica derivada da covid-19 na in-
dustria e o emprego local. O acceso 
ao servizo está operati vo a través 
do banner situado na páxina web 
do Consistorio www.aspontes.org.

Arrinca este mes o programa de 
asesoramento Plan Vive As Pontes
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SERVIZOS SOCIAIS NAS PONTES

A emerxencia social, as 
entidades sen ánimo de 
lucro e os estudantes 
lévanse o maior orzamento

EMERXENCIA SOCIAL
O Concello das Pontes, a través 
da Concellería de Benestar 
Social, investiu durante o ano 
2019 un total de 42.800 euros 
nas axudas de emerxencia 
social.
Trátase dunhas achegas, de 
carácter extraordinario, des-
tinadas a atender situacións 
puntuais de emerxencia que 
afectan a persoas e familias, 
en situacións sobrevidas de 
necesidade, permitíndolles 
facer fronte aos gastos impres-
cinibles e tratar garantir o seu 
benestar.
Segundo a concelleira respon-
sable da área, Tania Pardo, es-
tas axudas permitiron atender 
a 62 familias pontesas que, nun 
momento puntual, non dispo-
ñían dos recursos económicos 
precisos para afrontar necesi-
dades básicas.
“A través destas achegas, o 
Concello das Pontes, trata de 
paliar e evitar as consecuen-
cias, sociais, psíquicas e mesmo 
físicas, que a carencia de recur-
sos económicos pode provocar 
nas persoas beneficiarias” 
remarca a concelleira.
Pardo anota que o 64,5% des-
tas axudas estiveron destinadas 
a dar cobertura a necesida-

des básicas de subsistencia 
tales como alimento ou gastos 
sanitarios e farmacéuticos non 
cubertos polos diferentes siste-
mas públicos.
Por outra banda, o 35,5% do in-
vestimento do progama estivo 
encamiñado ao pago de gastos 
relacionados coa vivenda e o 
aloxamento entre os que se 
atopan os gastos necesarios 
para conservar o uso da viven-
da, obras e arranxos básicos, 
gastos de mobiliario, cuotas de 
auga, luz, gas e outros submi-
nistros esenciais.

ENTIDADES SOCIAIS
O Concello subvenciona con 
160.000 euros ás entidades 
privadas locais, sen ánimo de 
lucro, que impulsan e realican 
actividades dirixidas a persoas 
maiores, discapacitados e 
persoas con adiccións así como 
ás asociacións que promovan a 
inserción de colectivos desfavo-
recidos na sociedade durante o 
ano 2020.

A finalidade destas subvencións 
é dar apoio ás entidades sociais 
para, deste xeito, fomentar a 
participación da cidadanía en 
cada ámbito de actuación, con-
tribuíndo a impulsar a demo-
cratización da sociedade.
As achegas están destinadas 
a cubrir os gastos derivados 
da organización e realización 
de actividades, o custe dos 
seguros de responsabilidade 
civil e accidentes, a retribución 
do persoal técnico, o arrenda-
mento de servizos, os gastos 
correspondentes a voluntariado 
ou monitores/as que colaboren 
coas asociacións sociais, de 
xeito puntual, impartindo al-
gunha actividade así como para 
sufragar o custo por despraza-
mentos derivados das activida-
des realizadas polas entidades 
solicitantes.

AXUDAS Á ESCOLARIZACIÓN
O Concello destinou tamén 
40.000 euros ao programa 
municipal de axudas para a es-

colarización, dirixidas a atender 
os gastos orixinados polo inicio 
do curso escolar 2020-2021, 
un 14,5% máis con respecto ao 
curso pasado.
Estas achegas están destinadas 
a atender os gastos de adquisi-
ción de libros e material escolar 
ou informático do alumnado de 
Educación Infantil, Primaria, Se-
cundaria, Bacharelato e Ciclos 
Formativos do municipio.
No caso do alumnado de Edu-
cación Infantil de 0 a 3 anos, 
a axuda poderá alcanzar os 30 
euros. Para Educación Infantil 
de 3 a 6 anos a contía elévase 
a 100 euros, ao igual que para 
Educación Primaria e Secun-
daria. Os ciclos Formativos e o 
Bacharelato subvencionaranse 
con ata 140 euros e o alumna-
do matriculado en FP básica 
recibirá axudas de 80 euros.

AXUDAS A MENORES
Todos os anos o Concello abre 
o prazo para solicitar a presta-
ción económica de pagamento 
único por fillas e fillos menores 
de tres anos e este ano non foi 
diferente.
Poden solicitar esta achega as 
persoas que teñan fillas e fillos, 
menores de tres anos, nados 
entre o 1 de xaneiro e o 31 de 
decembro de 2017, ambos días 
incluídos, e que, durante o ano 
2018 ningunha das persoas que 
compoñen a unidade familiar 
estivesen obrigadas a presetnar 
a declaración do IRPF corres-
pondente a este período, nin a 
presentasen de xeito voluntario.
Tamén se poden beneficiar des-
ta prestación persoas con fillas 
e fillos adoptados ou acollidos 
mediante resolución, xudicial 
ou administrativa, ditada entre 
o 1 de xaneiro de 2017 e o 31 
de decembro de 2017.
Para solicitar esta axuda é 
preciso que as persoas proxe-
nitoras teñan a súa residencia 
habitual en Galicia e que, na 
data da solicitude, os os nenos 
ou as nenas convivan coa per-
soa solicitante.
A prestación consiste nun 
pagamento único por cada filla 
ou fillo menor de tres anos 
sen que a mesma filla ou fillo 
poida dar lugar a máis dunha 
prestación en virtude desta 
convocatoria. Polo primeiro 
fillo reciben 360 euros, polo 
segundo 1.200 e polo terceiro e 
sucesivos 2.400 euros.

O Concello destina axudas directas a colectivos

As axudas repártese 
todos os anos 
atendendo ás 

necesidades de cada 
familia demandante

O Concello reforzou o banco de 
alimentos municipal co obxectivo 
de contribuír a paliar os efectos 
económicos e sociais provocados 
pola covid-19. Así, repartiu máis 
de 2.200 quilos de alimentos non 
perecedoiros (leite, legumes, arroz, 
pasta ou cereais) entre aquelas 
familias pontesas máis vulnerables e 
en risco de exclusión social por mor 
da pandemia.
Por outra banda, o ente municipal 
tamén procederá á repartición de 
produtos de hixiene do fogar, tales 
como lixivia ou panos, e de hixiene 
persoal e íntima (xabón, cepillos 

de dentes ou desodorizante, entre 
outros produtos).
Esta iniciativa responde á priori-
dade do Concello das Pontes de 
dar resposta ás familias do pobo 
máis vulnerables,  optimizando 
e impulsando todos os medios e 
recursos dos que dispón o Goberno 
municipal para evitar que ninguén 
quede atrás, velando polos veciños 
e veciñas con menos recursos.
Previamente se fixo a entrega de 
víveres a domicilio durante confi-
namento,  máis de 4.000 quilos de 
comida a máis de 170 persoas en 
situación de vulnerabilidade.

BANCO DE ALIMENTOS
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A atención ao maior fundaméntase 
nun servizo imprescindible, o servizo 
de axuda no fogar, na modalidade 
de dependencia, que este ano foi 
ampliado.
A través del ofrécese atención 
no propio domicilio, atendendo 
a persoas maiores con déficit de 
autonomía e con discapacidade así 
como a fogares con menores nos 
que se observe a necesidade dunha 
intervención de carácter socioedu-
cativo.
Os tipos de atención que se prestan 

son de carácter persoal para a 
realización de actividade da vida 
cotiá, atención das necesidades de 
carácter doméstico e de vivenda, 
acompañamento persoal para a rea-
lización de trámites administrativos.
Contémplanse outros como fisiote-
rapia, podoloxía, logopedia ou tera-
pia ocupacional, entre outros.  Por 
outra banda tamén están adscritos 
ao servizo equipamento como grúas 
de mobilización persoal, camas 
articuladas, colchóns anticaídas ou 
cadeiras de rodas.

SERVIZO DE AXUDA NO FOGARPROGRAMAS DE APOIO E OCIO DOS NENOS

O CIM centra unha programación 
anual dende diferentes frontes

MÁSCARAS
Coa expansión do coronavirus 
a partir de marzo e coa volta da 
poboación ás rúas tralo confi-
namento o Concello das Pontes 
volcouse coa poboación para pro-
texer especialmente ao colectivo 
máis vulnerable, os maiores. Así 
repartiron gratuitamente entre 
os maiores de 65 anos máscaras 
cirúrxicas certificadas en cola-
boración cos 5 establecementos 
farmacéuticos da localidade.
Posteriormente repartiron entre 
o resto da poboación outras 
30.000 máscaras.

AXUDAS AOS ESCOLARES
Durante o confinamento e cando 
foi claramente visible que o ensi-
no tería que ser en liña, o Conce-
llo das Pontes optou por centra-
lizar parte do seu esforzo tamén 
de cara os menores con menos 
recursos para que puideran seguir 
a súa formación dende a casa. así, 
foi como prestou 20 ordenadores 
portátiles a pequenos que non 
tiñan. Ademais, o Concello cedeu 
ao alumando 21 puntos wifi 
portátiles con acceso a internet 

para que podan acceder ao con-
tido lectivo. Como complemento 
tamén puxo en marcha un servizo 
de balde de impresión de tarefas 
escolares para evitar a fenda 
académica entre o alumnado do 
municipio a través da coordina-
ción cos centros escolares.

ENTREGA DE ALIMENTOS
Un dos servizos máis necesarios 
no tempo de corentena foi o 
reparto de alimentos e outros 
artigos de primeira necesidade 
porta por porta a aquelas persoas 
que vivían soas, especialmente 
os maiores, o colectivo de máis 
risco, e que non tiñan quen lles 
fixera a compra.

EN TEMPOS DE COVID

OBRADOIROS
O Concello, a través do departa-
mento de Igualdade, puxo en mar-
cha por segundo ano consecutivo, 
o obradoiro de autocoidado para 
mulleres en situación de vulnera-
bilidade.
O obxectivo deste obradoiro, que 
se imparte de forma telemática, é 
potenciar a capacidade de auto-
coidado, saúde e goce das mulle-
res nos diferentes ámbitos da súa 
vida, a través do ioga, a danza e o 
movemento consciente, a terapia 
do reencontro e a atención plena.
Outro dos obradoiros que ten 
moito éxito é o de Cuidadanas, 
que ten como obxectivo prioritario 
ofrecer ás coidadoras informais do 
municipio un recurso de orien-
tación, acompañamento e apoio 
a nivel emocional, formativo, 
persoal e social para contribuir a 
paliar as consecuencias derivadas 
do coidado de persoas en situa-
ción de dependencia.
Este programa, a través de catro 
obradoiros, afondará en aspectos 
como a escoita activa, centrándose 
na empatía, na escoita asertiva e 

na regulación de conflitos de xeito 
non violento, na corresponsabili-
dade para a toma de conciencia da 
necesidade do reparto de respon-
sabilidades familiares nas tarefas 
do coidado así como na xestión do 
tempo e na alfabetización dixital e 
redes sociais como elementos clave 
para a activación, comunicación e 
participación na contorna. 

BALANCE CIM
O Centro de Información á Muller 
(CIM) do Concello rexistou, duran-
te o ano 2019, 1.447 consultas, 
un 34% máis que o ano anterior, 
cifra que se traduce en 195 mu-
lleres atendidas. Un total de 129 

consultas corresponderon á área 
xurídica e 1.290 á área psicolóxica 
e dirección do CIM. 
A ampla atención que realizan 
deixa claro a necesidade desde 
servizo, que ademais da atención 
directa se ocupa da celebración 
de obradoiros e outras activi-
dades nos distintos sectores da 
poboación dirixidos a eliminar 
os estereotipos e promover a 
igualdade.
Por suposto, non faltou un exhaus-
tivo programa para conmemorara 
o Día Internacional da Muller, 
que só puido comezar a celebrarse 
debido a irrumpción da covid-19 
na vida dos ponteses.

ATENCIÓN Á MULLER E Á IGUALDADE

EU ALMORZO NO COLE
Cen son as familias pontesas 
que se beneficiarán, durante o 
presente curso escolar, do progra-
ma municipal Eu almorzo no cole; 
unha iniciativa posta en marcha 
polo goberno local no ano 2009 
co obxectivo prioritario de axudar 
ás familias pontesas a compatibi-
lizar a vida laboral e familiar.
O Concello das Pontes, a través 
da Concellería de Benestar Social, 
destinará no curso 2020-2021, 
44.460 euros a este programa 
municipal, unha cantidade que 
supón un incremento do 11% con 
respecto ao curso anterior.

ATENCIÓN TEMPERÁ
O Concello conta tamén cun 
servizo de  atención temperá co 
obxectivo de prestar atención 
individualizada a menores de 6 
anos que presenten transtornos 

no desenvolvemento ou teñan 
riscos de padecelos.
O programa, dirixido a nenos e 
nenas, de entre 0 e 6 anos e ás 
súas familias, inclúe os servizos 
de logopedia, terapia ocupacional 
e psicoloxía.

CAMPAMENTOS
Outra das actividades dirixidas 
aos pequenos máis esperadas 

son os campamentos de verán, 
orientados a axudar ás fami-
lias a conciliar a vida persoal e 
laboral durante o período estival 
e, ao mesmo tempo, tratar de 
promover entre a veciñanza máis 
nova actitudes positivas e valores 
esenciais para o seu crecemento 
persoal.
Este ano, os campamentos conta-
ron con protocolos diferentes e 
con menos pequenos debido á 
covid-19 pero conseguiron man-
ter este demandado servizo.

ATENCIÓN EDUCATIVA Á INFANCIA
O Concello tamén puxo en 
marcha un programa de atención 
educativa á infancia e á adoles-
cencia con actividades de tipo 
educativo e de lecer orientadas a 
reforzar os procesos de aprendi-
zaxe. Participaron 24 mozos de 
entre 6 e 17 anos.

Atención á saúde e á formación

Reparto de máscaras e 
apoio ás clases en liña

O coidado dos maiores
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O Concello de Friol vén de lanzar o 
primeiro proxecto piloto en Galicia 
para a reorganización da propiedade 
a través de permutas. Este proxec-
to defi nirá a propiedade mediante 
permutas agrícolas voluntarias entre 
parti culares, reorganizando unha su-
perfi cie total dunhas 45 hectáreas.
Segundo explica o alcalde, José Án-
gel Santos, a reestruturación da pro-
piedade mediante intercambios vo-
luntarios levará a cabo o intercambio 
de terras agrícolas entre parti culares 
a nivel local, mellorando a superfi cie 
agrícola das explotacións.
O proxecto piloto de permutas agrí-
colas voluntarias, que comeza no 
concello de Friol, defi nirá as parcelas 
a trocar e cubrirá unha superfi cie 
aproximada de 45 hectáreas.

RENDABILIDADE. O alcalde comen-
ta, que “desde o equipo de Goberno 
promóvese este proxecto co fi n de 
dar unha maior rendibilidade ás ex-
plotacións, como xa se fi xo no Con-
cello coa subvención de ata o 50% 
de gastos notariais a aqueles veciños 
que intercambian as súas propieda-
des, medida que ti vo moi boa aco-
llida dende a súa posta en marcha”.
Segundo o alcalde, que Galicia per-
de terras agrícolas hai máis dun-
ha década é unha realidade, sen 
que sucesivas leis, regulamentos e 
axencias foran quen de frealo. Nos 
últi mos anos, tanto o sector agríco-
la como o gandeiro demandaron a 
implantación de instrumentos úti les, 

prácti cos e dinámicos que permitan 
promover a reorganización da pro-
piedade a nivel local e sen ter que 
esperar a procesos macroeconómi-
cos como as concentracións parce-
larias, hoxe chamadas reestrutura-
cións parcelarias, tan demoradas no 
tempo.
“O Concello de Friol agora quere dar 
resposta a estas demandas con este 
proxecto piloto, dar a coñecer un 
dos moitos instrumentos que temos 
para a reorganización da nosa pro-
piedade, facelo máis rendible e que 
vemos que é unha realidade nun 
curto período de tempo”, engade.

SEIS MESES. A ferramenta permiti rá 
realizar a reorganización de terreos 
nunha zona nun período aproxima-
do de 6 meses, coa modifi cación 
da xeometría das parcelas agora 
existentes e, polo tanto, dos límites, 
accesos e valados existentes e a súa 
ti tularidade.

Segundo o alcalde, as zonas onde se 
situará a actuación estarán especifi -
camente nas parroquias de Prado, 
Xiá e A Rocha, e serán benefi ciarios 
deste ambicioso proxecto arredor de 
dez veciños, sen ningún custo para 
eles, xa que estará totalmente fi nan-
ciado a través de fondos públicos. 
Os traballos a realizar consisti rán no 
achegamento ao perímetro de ac-
tuación, estudo da caracterización, 
análise da propiedade do terreo, an-
teproxecto de reestruturación, coa 
súa posterior tramitación ata que se 
obteña a aprobación da Dirección 
Xeral de Infraestruturas e, fi nalmen-
te, proceder á reparti ción, marca-
ción e transferencia á notaría do 
rexistro e fi nalmente ao seu rexistro.
Este instrumento concíbese como 
complementario a calquera outro 
mecanismo de reestruturación, pero 
é de gran interese para as áreas lo-
cais e específi cas que están pouco 
culti vadas.

Lanzan un proxecto pioneiro de 
permuta de propiedades agrarias

Corrixen a desfeita denunciada 
nuns petróglifos en Guimarei
O Colecti vo Patrimonio dos An-
cares anunciou que foron solven-
tados os danos causados nuns 
petróglifos, catalogados dende o 
ano 1997, do Monte das Lamas, 
na parroquia de Guimarei, no con-
cello de Friol, tras unha denuncia 
feita ante a Xunta de Galicia. Estes 
restos contan con máis de 20 ca-
zoletas unidas por trazos curvos e 
rectos, coviñas con semicírculos e 
cruciformes.
A denuncia explicaba que sobre a 

pena coas gravuras despositaran 
gran canti dade de pedras que, 
ademais de tapar os moti vos, po-
dían danalos gravemente.
O Servizo de Xesti ón Cultural da 
Consellería de Cultura requeriu 
aos propietarios da parcela onde 
se atopan a reti rada das pedras, 
traballo que baixo a supervisión 
dos servizos técnicos de arqueo-
loxía de Patrimonio se realizaron o 
pasado 13 de outubro, sen que os 
petróglifos sufriran alteracións.

Presentación da iniciati va de permuta

O Concello de Friol vén de abrir o 
prazo de inscrición para as axudas 
ao alumnado do ciclo de infanti l, 
unha medida que subvencionará 
ata o 50% do coste do material 
escolar que os nenos e nenas pre-
cisen para esta tempada escolar. 
Esta axuda ten como fi nalidade 
colaborar coas familias do muni-
cipio na compra de material con-
seguindo minimizar o desembolso 
económico que cada familia ten 
que facer nestas datas co comezo 
de período escolar.
O prazo de presentación das axu-
das prolongarase ata o 30 de no-

vembro. Esta deberá presentarse 
nas ofi cinas do Concello ou mes-
mo do CPI Doutor López Suárez.
O equipo de Goberno dirixido 
por Jose Á. Santos considera ne-
cesario investi r nos máis novos 
do pobo, polo que se decidiu dar 
unhas axudas económicas direc-
tas a todos os nenos e nenas que 
cursen algún dos cursos de infanti l 
no colexio público de Friol.
Xuto coa solicitude deberán pre-
sentar tamén as facturas de ter 
comprado material escolar, sem-
pre que sexa en establecementos 
sitos no propio municipio de Friol.

O Concello convoca as axudas 
para escolares de infanti l

O Concello porá a funcionar 
unha rede de compostaxe
O Concello ten previsto poñer en 
marcha unha rede de compostaxe 
para a que se reparti rán  compos-
teiros e imparti rase a formación 
necesaria. O proxecto iniciase co 
proceso de selección de familias, os 
requisitos para parti cipar son habitar 
nunha vivenda unifamiliar do muni-
cipio con parcela anexa e o número 
de habitantes da vivenda.
Os composteiros e o material nece-
sario será cedido polo Concello de 
forma gratuíta a todas as persoas 
que o soliciten e cumpran os requi-
sitos. Ademais tamén se imparti rá 
formación e farase un seguimento 

personalizado por parte de persoal 
especializado para que todo funcio-
ne correctamente. Este ambicioso 
proxecto conta coa fi nanciación da 
Consellería de Medio Ambiente.

Un dos composteiros

A Xunta de Galicia desti nou 38.000 
euros ao proxecto de mellora da ac-
cesibilidade na Casa Consistorial de 
Friol. As obras, recentemente rema-
tadas, incluíron a instalación dunha 
rampla exterior e un ascensor que 
comunica a planta baixa e a primei-
ra, con peche panorámico en vidro.
O delegado territorial da Xunta, Ja-
vier Arias, visitou a Casa do Concello, 
onde subliñou a necesidade de im-
plementar medidas deste ti po para 
“asegurar a  accesibilidade universal, 

entre outros ámbitos, nas  instala-
cións de uso público”. As obras foron 
impulsadas a través do programa de 
axudas para proxectos de infraestru-
turas, dotacións, instalacións e equi-
pamentos para servizos municipais.
Entre outros traballos, creouse un 
iti nerario accesible que comunica a 

vía pública co edifi cio a través dun-
ha rampla e substi tuíuse a porta de 
vidro do vestí bulo de entrada por 
outra automáti ca corredoira. Por 
últi mo, realizáronse tarefas comple-
mentarias, como a reposición de no-
vas varandas na fachada e pasamáns 
no interior das instalacións.

A Xunta instala un ascensor e 
unha rampla na casa consistorial

Visita do delegado da Xunta á casa consistorial de Friol
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O colaborador deste xornal Pablo 
Veiga presentou o seu segundo libro, 
A marcha de Anxo, a súa primeira 
novela, ilustrada por Paula Fernán-
dez. O primeiro libro publicado por 
el foi precisamente unha recompi-
lación dos seus artigos neste diario.

Como xurdiu a idea de facer esta 
novela?
Dende fai anos colaboro co xornal 
TerracháXa e con algunhas outras 
asociacións e faltábame dar ese paso 
de escritor de novela, para poñer en 
letras todas as historias que tiña na 
cabeza. Ao final decidinme a lanzar-
me a contar unha historia de novela, 
eso si, de novela curta.

Como xorde o argumento ou a his-
toria?
Non sei exactamente como me dici-
dín a contar esa historia de Anxo. Eu 
tiña en mente a un neno que mar-
cha da súa vila e lembra a unha serie 
de personaxes e situacións, e así fun 
elaborando todo e construíndo unha 
historia de principio a fin. Anxo é un 
neno de 9 anos que vive nas aforas 
dunha vila, nun contexto moi actual 

e favorable onde o pai teletraballa na 
casa e a nai faino nun supermercado, 
vailles moi ben pero por circunsta-
cias e posibilidades de mellora mar-
chan e deixan atrás a súa vida para 
comezar unha nova.

Hai algo de experiencia propia?
Autobiográfico como tal non é, pero 
si teño que recoñecer que se nota 
a deformación profesional xa que 
como traballador dos servizos sociais 
aparecen personaxes, situacións e 
historias que atopo continuamente, 
como poden ser persoas maiores 
soas, xentes con demencia, persoas 
en situación de marxinación social, 
problemas de inclusión, o caciquis-
mo ou abuso de poder, diversidade 
sexual, etc, todas estas historias apa-
recen nas páxinas. Tampouco tiña in-
tención de que fora así, pero supoño 
que como a todos nos pasa, falamos 
e escribimos do que pensamos que 
sabemos algo.

Supoño que as personaxes están 
marcadas por esta experiencia?
Son personaxes pero calquera de 
nos pode coñecer a alguén de esas 

características. Ao mellor na zona 
onde vivimos ou onde nos movemos 
podemos identificar a alguén así, 
pero estou seguro que o lector can-
do lea un capítulo identificará algún 
personaxe con alguén coñecido.

Porque xorde o tema de facer ilus-
tracións nunha novela?
Eu tiña a intención de meter algunha 
fotografía como no anterior libro, e 
como coñecía á profesional metín 4 
ou 5 viñetas as cales lle deron moito 
color á novela. Ademais todas elas 
son moi significativas.

Xa está traballando na seguinte?
Pois tiña varias historias ao principio 
de facer esta pero nunca me atre-
vera a dar ese paso, pero teño que 
recoñecer que xa unha a teño prac-
ticamente rematada e a primeira 
que comezara seguro que nun par 
de anos tamén sae a luz. Eu creo que 
se todo vai ben, nos próximos catro 
anos algunha máis publicarei.

Esas novelas irían na mesma liña?
A que teño rematada é un home de 
60 anos que volve ao seu pobo para 

un enterro, e tamén se desenvolve 
en moi pouco tempo, nunhas horas. 
Esta nova novela é nunha vila nos 
anos 70 e volve porque morreu un 
amigo da infancia que tiña síndrome 
de Down, así, este home ten recor-
dos do seu pasado de adolescente.

O lugar de procedencia dun parece 
ser logo un tema recurrente?
Si porque no caso de Anxo el mar-
cha do descoñecido, e noutro caso é 
o que volve despois de marchar do 
seu sitio de nacemento aínda que 
está moi preto del. Foise e conta 
cuns lazos moi fortes coa xente e a 
súa contorna.

Como compaxinas o traballo con 
escribir?
Coa miña labor como traballador 
social en Friol teño material dabon-
do para facer unha novela e máis de 

dúas, todos bebemos e todos temos 
fontes das nosas vivencias. Pois com-
paxino bastante ben, pois traballo de 
mañá maioritariamente e despois 
busco tempo para escribir.

Contas con inspiracións?
Nos ultimos anos volvinme moi lec-
tor, pero de todos os xéneros. Vou 
as bibliotecas e se me chama a aten-
ción unha portada, un título ou un 
argumento pois agarro o libro, e o fi-
nal todo o que leo sempre me aporta 
algo e me facilita escribir.

Supoño que non tes previsto escri-
bir nada sobre o coronavirus non?
Si que escribín algún que outro ar-
tigo porque é imposible abstraerse 
de todo esto e tamén escribín algún 
que outro relato de verán, pero unha 
historia en formato novela non creo. 
Aínda que o virus dá material para 
películas, novelas, series e o que 
queiramos.

Foi dificil dar o salto das colabora-
cións, de texto curtos a novela?
Claro, non ten nada que ver. Unha 
cousa é escribir un artigo de 500 
palabras, darlle mil voltas e repasar 
e repasar. Pero dar o salto á novela 
curta, se non fora pola miña partici-
pación no programa EmCreativo que 
promove a Asociación Lucense de 
Esclerosis Múltiple, probablemente 
seguiría nun caixón. Teño que agra-
decerllo ao profesor Alejandro Rodrí-
guez Robledillo.

Pablo Veiga coa súa novela

“O lector identificará algún 
personaxe con alguén coñecido”
Pablo Veiga, traballador dos servizos sociais, vén de publicar A marcha de Anxo
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Axencia de Protección da Lega-
lidade Urbanísti ca (Aplu) será a 
encargado de velar pola legalidade 
urbanísti ca e o control das posibles 
infraccións que se cometan neste 
eido no Concello de Guiti riz.
A conselleira de Medio Ambiente, 
Territorio e Vivenda, Ángeles Váz-
quez, e a alcaldesa de Guiti riz, Sol 
Morandeira, asinaron o convenio 
en virtude do cal Guiti riz se suma 
ao listado de concellos que dele-
gan na Aplu parte das súas com-
petencias polo que xa son 89 as 

administracións locais galegas que 
están adheridas á Aplu.
Tras a sinatura, Vázquez Mejuto 
explicou que, en virtude destes 
convenios, os concellos ceden as 
competencias municipais de ins-
pección, supervisión, sanción e 
restablecemento da legalidade 
urbanísti ca relati vas a obras que se 
executen sen licenza nas seguintes 
clases de solo: en solo rústi co ou 
non urbanizable, en solo urbani-
zable ou apto mentres non sexa 
aprobado o correspondente pla-

neamento de desenvolvemento, 
e en núcleos rurais delimitados 
no Pxom. Pola súa parte, a Aplu 
comprométese a transferir ás enti -
dades locais adheridas un 10% do 
produto das multas coerciti vas e 
das sancións que impoña.
Neste senti do, a conselleira feli-
citou á alcaldesa pola decisión xa 
que, lembrou, a Axencia de Pro-
tección da Legalidade Urbanísti ca 
é un ente co único fi n de garanti r a 
protección do territorio e o respec-
to á legalidade.

A Aplu encargarase do control 
urbanísti co do termo municipal

No que vai de 2020 no núcleo urba-
no de Guiti riz non se rexistrou nin-
gún episodio de turbidez na auga. 
Un problema que nos últi mos anos 
era recorrente e que comeza a remi-
ti r despois das diferentes melloras 
realizadas polo Concello.
A alcaldesa de Guiti riz, Marisol Mo-
randeira, sempre recalcou que “un 
dos principais obxecti vos do go-
berno local é poder ofrecer aos ve-
ciños e veciñas un servizo de auga 
de calidade durante todo ano” e 
agora “parece que estamos no bo 
camiño”.
Desde fi nais do 2019 leváronse a 
cabo unha serie de actuacións para 
acadar este obxecti vo como a cons-
trución do bypass, renovando unha 
rede de circunvalación no encoro 
de San Xoán que permite desviar a 

subministración de auga para que 
non pase polo encoro, a modifi ca-
ción dos fi ltros de ferro e o lavado 
de todos os fi ltros, o baleirado do 
encoro no mes de xaneiro e o con-
trol constante da calidade da auga a 
través de analíti cas encargadas por 

este municipio.
O Concello de Guiti riz conta cun 
proxecto neste senti do valorado en 
384.938,75 euros para o que nece-
sita o apoio da administración auto-
nómica na súa fi nanciación. No mes 
de febreiro a rexedora reuniuse coa 
directora de Augas de Galicia, Teresa 
Guti érrez, para solicitar esta colabo-
ración e solucionar, dunha vez por 
todas, o problema da auga no núcleo 
urbano de Guiti riz.
“A directora comprometeuse ver-
balmente a incluír unha parti da nos 
orzamentos da Xunta do ano 2021 
que cubran un tezo do orzamento 
do proxecto e xa conseguimos unha 
subvención do IDAE para mellorar 
a efi ciencia na ETAP por valor de 
261.920,28 euros, que completa o 
importante restante”.

Morandeira defende o estado da 
auga tralas melloras realizadas

Marisol Morandeira

O presidente da Deputación, José 
Tomé Roca, supervisou varias actua-
cións fi nanciadas pola insti tución. 
Trátase da execución de obras de 
mellora en tres estradas que contan 
cun investi mento de 263.000 euros 
e o proxecto de construción do Cen-
tro de Atención a Maiores na Casa 
da Boti ca, adxudicado en 1,2M€. A 
empresa adxudicataria do proxecto 
xa desmontou a cuberta do edifi cio 
vello e fi xo un baleirado e reti rada 
dos escombros, quedando só as pa-
redes e as medianeiras do inmoble.
Unha das actuacións en estradas, xa 
rematada, consisti u no arranxo da 
rúa Mercado, que, parti ndo da N-VI, 
discorre cara a parroquia dos Vilares, 
na LU-P-2301, debido a que as lousas 
de pedra natural, nalgúns casos esta-

ban soltas e noutros romperan. 
Outra obra ten lugar na estrada pro-
vincial LU-P-2305, que vai dende A 
Pena Moscosa (N-VI) ata Parga. As 
obras consisten en dotar á estrada 
de beirarrúas en ámbolos dous la-
dos, nun treito de 200 metros e de 

canalizar as augas a través de tubaxe 
e sumidoiros. 
A terceira foron os traballos de re-
habilitación do fi rme da LU-P-2302, 
que comunica a capitalidade de 
Guiti riz co concello de Sobrado dos 
Monxes. 

A Deputación supervisa as súas obras

Visita do presidente da Deputación ás obras

PROGRAMA CULTURAL.  O Con-
cello de Guiti riz presentou o seu 
ciclo de acti vidades culturais baixo 
o nome Outono Cultural 2020. A 
axenda acolle un total de cinco ac-
ti vidades que ti ñan previsto reali-
zarse durante os meses de outubro 
e novembro pero, tras as novas 
limitacións, todas elas quedan pen-
dentes de confi rmar as súas novas 
datas. As acti vidades poderán con-
sultarse no cartel do programa e 
todas elas, a excepción do pasarúas 
do Grupo Caivanca, realizaranse na 
Casa Habanera, unha vez se levan-
ten as restricións. 

RECEITAS DE OUTONO. A bibliote-
ca municipal Casa Habanera, xunto 
co Servizo de educación familiar, 
organiza Receitas de outono con 
poesía, unha acti vidade para poñer 
en valor os produtos de outono e a 
dinamización da lectura e escritura. 
O prazo de parti cipación e ata o vin-
deiro 15 de novembro. A proposta 
consisti rá en elaborar unha receita 
con algún producto outonal, sacar-
lle unha foto e darlle un nome á 
elaboración. A conti nuación, debe-
rá facerse un poema orixinal que 
teña por temáti ca o outono e que 
conte cunha extensión mínima de 4 
versos e máxima de 16 versos. Para 
poder parti cipar é impresincible en-
viar a foto da elaboración culinaria 
e o poema, ao correo electrónico 
biblioteca@concellodeguiti riz.com. 
Todos eles iranse publicando nas 
redes sociais do Concello.

RECREOS CON FROITA. Comezou 
o programa Recreos con froita no 
Ceip Lagostelle de Guiti riz. Os 237 
nenos do colexio, con idades com-
predidas entre 3 e 12 anos, benefí -
cianse desta iniciati va á espera de 
adhesión de máis colexios do mu-
nicipio. Este programa, que vai polo 
terceiro ano consecuti vo, está a ter 
unha gran acollida entre familias e 
escola. A través de esta iniciati va, 
garántese que a mocidade meren-
de froita na hora do recreo, tanto 
os martes como os xoves de cada 
semana. 

REDE DE BIBLIOTECAS. A Biblioteca 
Municipal Casa Habanera de Guiti riz 
integrase na xesti ón comparti da da 
Rede de Bibliotecas Galegas. O pro-
ceso inclúe tarefas como o eti queta-
do con código de barras de todos os 
fondos, uns disti nti vos que axilizarán 
o proceso de préstamos e devolu-
cións. Os veciños que queiran ti rar 
proveito deste servizo e ter acceso 
ao catálogo comparti do terán que 
darse de alta na web htt ps://catalo-
go-rbgalicia.xunta.gal/, un proceso 
que poden facer tanto as persoas 
que xa sexan usuarias da biblioteca 
como aquelas que vaian solicitar o 
carné por primeira vez.

EN BREVE

O Concello de Guiti riz ofrece para o 
mes de novembro 87 cursos gratuí-
tos e telemáti cos grazas ao acordo 
de colaboración alcanzado con Foro 
de Formación y Edicions SL.
As accións formati vas, que irán reno-
vándose mensualmente, abarcan un 
amplo abano de sectores. Levaranse 
a cabo a través das plataformas do 
Foro de Formación y Ediciones e es-
tarán supervisados por profesionais 
con ampla experiencia no sector. 
Unha vez rematada a formación, os 
alumnos serán acreditados co tí tu-
lo que lles recoñece que fi xeron a 
formación e superaron as probas. 
Recibirán un tí tulo homologado pola 
Fundae e avalada polo Sepe. Para 
anotarse hai que poñerse en contac-
to co Concello vía telefónica.

Organizan 87 cursos 
telemáti cos

A NPG Nova Poesía Guiti rica retoma 
a IV edición dos Poemas pendurados 
de farolas que nesta ocasión están 
adicados á pandemia. Poesía con te-
máti ca social e actual, comprometi -
da coa realidade e creati va que cada 
ano sae á rúa para a súa lectura.
Os poemas, dun folio e en formato 
word, poderán ser enviados ata o 15 
de decembro aos correos npggaze-
ta@gmail.com e dosvilares@gmail.
com.
Cada poema será publicado nas re-
des sociais e editados conxuntamen-
te nunha publicación dixital na web 
www.npggazeta.gal para a súa des-
carga gratuíta. Na segunda fi n de se-
mana de 2021, os poemas recibidos 
serán colocados nas farolas.

Volven os Poemas 
pendurados de farolas

O Concello reacti vou a V edición do 
premio Xosé María Díaz Castro de 
poesía, que fora adiado no mes de 
abril por mor do Estado de Alarma. 
O novo prazo para presentar os orixi-
nais, será ata o 19 de novembro.
Os poemas que se envíen deberán 
estar escritos en lingua galega e po-
derán ser de tema e forma libres, 
cunha extensión mínima de 500 ver-
sos. Non poderán concorrer ao cer-
tame os gañadores e gañadoras de 
anteriores edicións.
A obra gañadora terá un premio en 
metálico de 2.000 euros e ademais 
será publicada por Edicións Espiral 
Maior. O veredicto do xurado, que 
estará formado por tres persoas, 
darase a coñecer directamente ao 
gañador/a a través dos medios de 
comunicación, nun acto público des-
pois do 19 de xaneiro 2021.

Reacti van o V 
Premio de poesía
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O Concello de Guiti riz rematou as 
melloras e redistribución de diferen-
tes estancias situadas no primeiro 
andar da casa consistorial. O orza-
mento empregado para levar a cabo 
as obras foi de 40.000 euros.
Con este proxecto, conseguíronse 
reubicar postos de traballo co cri-
terio dunha maior efi ciencia e un 
organigrama máis axeitado ás nece-
sidades actuais. Estas melloras apor-
tan unha maior comodidade aos 
traballadores municipais, con maior 
transparencia e facilidade á hora de 
resolver as súas necesidades.
As actuacións levadas a cabo com-
prenden o peche dun posto de tra-
ballo, antes ubicado na zona de cir-
culación, incorporándoo ó despacho 
anexo; a substi tución dunha división 
existente entre os despachos que se 

atopan detrás do ascensor, cunha 
porta de paso para facilitar a relación 
interna dos traballadores, e a divi-
sión do actual despacho de alcaldía 
en dous.
O proxecto inclúe a dotación de mo-
biliario para os despachos e estan-
cias resultantes.

Previamente, o Concello xa levou a 
cabo unha serie de pequenas modi-
fi cacións para mellorar a accesibili-
dade na zona de atención ao público 
situada na planta baixa do edifi cio, 
substi tuíndo o mostrador existente 
por unhas mesas, máis baixas e fun-
cionais.

Rematan as obras no primeiro 
andar da casa consistorial

As renovadas instalacións guiti ricenses

O Concello de Guiti riz dedida 
25.000  euros a axudas para mate-
rial escolar, transporte e reducción 
da fenda dixital dirixida a estudan-
tes do curso 2020/2021.
Todas as persoas interesadas terán 
un prazo de presentación que re-
mata o vindeiro 19 de novembro.
A subvención consta de catro li-
ñas. A primeira delas, desti nada a 
material escolar para nenas e ne-
nos de Educación Infanti l (de 3 a 5 
anos) e para aqueles alumnos de 
Bacharelato residentes en Guiti riz 
matriculados en centros munici-
pais e de fóra do municipio.
A Liña 1 pretende cubrir as nece-
sidades de material escolar, didác-

ti co, libraría e/ou reprografí a así 
coma dispositi vos adaptados a ne-
nos/as con necesidades especiais.
A Liña 2 é a referida a axudas no 
transporte, desti nado a alumnado 
de Universidade e Ciclos Formati -
vos. Busca cubrir as necesidades 
de desprazamento do alumnado 
tanto ao lugar onde realiza a for-
mación como de transporte inter-
urbano se fora o caso.
A Liña 3 é a desti nada á mellora da 
conexión dixital do alumnado de 
5º e 6º de Educación Primaria e da 
ESO. A fi nalidade é realizar unha 
mellora a través de contratos de 
liñas wifi , de suministro de datos 
ou doutros dispositi vos existentes 

no mercado. 
A Liña 4 céntrase na adquisición de 
dispositi vos tecnolóxicos. Irá desti -
nada ao alumnado de 4º da ESO e 
Bacharelato empadroado no Con-
cello de Guiti riz (aínda que realice 
os estudos en centros de fóra do 
Concello).
Esta últi ma bolsa de fi nanciación 
pretende cubrir a necesidade de 
dispositi vos tecnolóxicos para levar 
a cabo tarefas e conexións acadé-
micas propias desta etapa como: 
ordenadores, portáti les ou tablets.
Estas liñas de axuda son incom-
pati ble entre elas, é dicir, cada es-
tudante só poderá optar a unha 
delas.

O Concello establece catro liñas 
de axudas para os estudantes

O Concello de Guiti riz recibiu 
onte unha Flor de Honra dentro 
do programa Vilas en Flor. Na 
reunión virtual celebrada para 
dar a coñecer o fallo do xurado, 
o Concello acadou esta disti n-
ción en recoñecemento aos seus 
plans de mantemento das súas 
zonas verdes.
A iniciati va quere recoñecer a 
traxectoria e as accións levadas 
a cabo polos municipios galegos 
na mellora e potenciación dos 
espazos verdes urbanos, a súa 
xesti ón sosti ble, a educación 
ambiental e a concienciación ci-
dadá no coidado da contorna.
En concreto recoñécense as ac-

tuacións ambientais, labores de 
axardinamento, ornamentación 
fl oral, dotación de mobiliario 
urbano e creación de espazos 
lúdicos, encamiñadas a lograr a 
mellora estéti ca e funcional do 
territorio.
Recoñeceuse o marcado carác-
ter rural de Guiti riz, con espa-
zos naturais vinculados á Rede 
Natura e cun elevado potencial 
para o goce da natureza. Desta-
couse tamén os catro roteiros 
de sendeirismo, coa súa brigada 
propia para a súa conservación 
e o persoal para o mantemento 
doutros espazos verdes da vila e 
a súa periferia.

Guiti riz recibe a Flor de Honra 
polas súas zonas verdes

O Parlamento Galego debati u 
unha iniciati va do BNG na que 
reclamaba de novo respostas á 
situación do centro de saúde de 
Parga, que pechou durante a pan-
demia e que ao fi nalizar a deses-
calada non recuperou a atención 
médica no centro deixando un uso 
só dos días á semana para extrac-

cións de sangue.
Na súa intervención, a xerencia do 
Sergas indicou que “a día de hoxe 
non está contemplado o peche 
defi niti vo do consultorio de Par-
ga” pero tampouco deu unha data 
para a reapertura “nin das condi-
cións que se teñen que dar para 
que abra algún día”.

O centro de saúde de Parga 
seguirá sen data de reapertura

Unha das protestas dos veciños polo centro de saúde de Parga
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O Concello ofrecerá este ano un 
servizo de podoloxía aos seus 
veciños de idade avanzada co 
obxecti vo de “favorecer o seu 
benestar integral”, segundo in-
dica o alcalde da localidad, José 
Ulla, nun comunicado.
Para poder acceder a este pro-
grama unicamente é necesario 

ter máis de 65 anos e estar em-
padroado no Concello.
Os interesados en sumarse debe-
rán presentar a súa solicitude no 
servizo de atención podolóxica 
que xa está aberta. O bando in-
dica que será necesario acudir ás 
ofi cinas municipais para asinar a 
solicitude.

Iniciado o programa de atención 
podolóxica aos maiores

O Ceip Virxe do Corpiño inaugurou 
este mes unha nova dotación para 
o centro educati vo, a nova cociña, 
que fi nanciou a Deputación cunha 
achega de 3.500 euros a través dun 
convenio de colaboración coa anpa 
As Faias. Esta instalación permite 
aos 70 nenos e nenas do centro es-
colar ter unha infraestrutura para o 
seu obradoiro de cociña.
José Tomé recoñeceu o traballo da 
anpa Virxe do Corpiño, “un exemplo 
da colaboración exemplar das nais e 
os pais galegos no proceso educati -
vo, este ano aínda máis destacada 
polos trastornos e a incerteza que 
a pandemia provoca ás familias. “É 
xusto recoñecer o sobresforzo que 
afrontan neste inicio de curso”.
A cociña fi nanciada pola Deputa-
ción está equipada cun forno e un 
microondas, así como cun mesado 
de granito e un vertedoiro para que 
o uti licen os alumnos e alumnas 
que parti cipan no obradoiro que se 
imparte no centro escolar. Ademais, 
a achega do organismo provincial 
inclúe un equipamento completo 
de utensilios de cociña.

AS FAIAS. A Asociación de Nais e Pais 
de Alumnos As Faias agrupa a unhas 
34 familias do Ceip Virxe do Corpi-
ño, o que supón un 70% do total do 
centro escolar. A proposta de contar 

cunha cociña para a o uso e aprovei-
tamento da comunidade educati va 
do colexio parti u da directi va do cen-
tro e foi a anpa a encargada de dar-
lle forma e de buscar a maneira de 
facer deste proxecto unha realidade. 
A idea é que cada mes se organice 
unha acti vidade, dirixida a diferentes 
grupos de idade co fi n de que ao lon-
go do curso todos os nenos e nenas 
teñan a oportunidade de parti cipar 
en varios obradoiros, respectando 
en todo momento os grupos burbu-
lla e as medidas sanitarias de preven-
ción da covid-19.
As acti vidades e obradoiros estarán 
dirixidos e imparti dos polo equipo 
de profesorado do centro, que irá 
adaptando a temáti ca de cada taller 

ás materias e festi vidades que se 
vaian celebrando ao longo do curso 
académico.  O primeiro obradoiro, 
no que parti cipou o alumnado de 
Educación Infanti l con moti vo da fes-
ti vidade de Samaín xa se celebrou.

CLUB DE LETRAS. O Ceip Virxe do 
Corpiño resultou admiti do nun 
novo programa de innovación edu-
cati va, o Club de Letras, que ten 
como obxecto potenciar o empren-
demento, o pensamento críti co e 
creati vo na área das Humanidades, 
as Artes e as Ciencias Sociais. Ade-
mais, a admisión do colexio no pro-
grama de innovación suporá unha 
dotación económica para o centro 
de 1.000 euros.

O Ceip Virxe do Corpiño estrea 
a cociña solicitada pola anpa

begonte

Deputados provinciais, na súa visita ao Ceip Virxe do Corpiño

O grupo provincial do PP reclama 
do goberno presidido polo socialista 
José Tomé a posta en servizo como 
centro de formación de canteiros da 
nave de que dispón a Deputación en 
Begonte, que hoxe só se uti liza como 
almacén de cousas varias.
O portavoz provincial dos populares, 
Javier Casti ñeira, explica: “visitamos 
esta nave, que era o anti go taller de 
Manuel Mallo e atopamos, unha 
vez máis, un proxecto fallido do go-
berno provincial, do biparti to, pero 
especialmente dos presidentes so-
cialistas: primeiro Besteiro, despois 
Darío Campos e agora José Tome”. 
Sinala: “Son unhas instalacións for-
midables: nunha parcela de máis de 

56.000 metros cadrados, unha nave 
de 5.800 metros cadrados, que en 
principio estaba desti nada a taller de 
formación de canteiros e que hoxe 
fai de gran rocho provincial. Esa é a 
crúa realidade; unha mostra máis de 
como o goberno da Deputación non 
fai as cousas que prometen, porque 
en innumerables ocasións anuncia-
ron o seu uso como taller de cantería 
e tal uso non se dá”.
Casti ñeira considera “inaceptable 
que, despois de tantos anos e de 
tantas promesas para poñer en valor 
o que debería ser un centro de for-
mación profesional arredor da can-
tería e da construción, a nave só se 
use como almacén”.

O PP reclama que a nave da 
Deputación pase a ser centro 
de formación de canteiros

Unha imaxe da nave que queren desti nar a formación de canteiros

O Concello de Begonte abriu o pra-
zo para inscribirse nas categorías de 
base do Concello de Begonte Fútbol 
Sala, nas que poderán parti cipar 
todos os pequenos e pequenas da 
localidade que naceran entre 2017 
e 2002, que corresponden ás cate-
gorías biberón, prebenxamín, benxa-
mín, alevín, infanti l, cadete e xuvenil.

Debido ao empeoramento das con-
dicións sanitarias, decidiron prorro-
gar o inicio de adestramentos ata 
mediados de novembro. Chegadas 
esas datas farase de novo unha va-
loración sobre a evolución da pan-
demia e informarase sobre a nova 
data de inicio. Amplíase o prazo de 
inscrición ata o 15 de novembro. 

Esta deberá formalizarase no rexistro 
do Concello de luns a venres ou me-
diante a sede electrónica.
Este ano, as escolas terán un custe 
de 20 euros ao mes, agás na catego-
ría biberón que serán a metade. Apli-
carase unha redución do 15% para 
segundo fi llo, do 25% para o terceiro 
e do 50% para o cuarto.

Abren o prazo de inscrición das escolas 
deporti vas pero aprazan o seu inicio
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Para máis información pode 
acudirse as ofi cinas da Aso-
ciación para o Desenvolve-
mento da Terra Chá – GDR2 
en Vilalba.

Edifi cio Administrati vo da 
Xunta de Galicia, rúa Carmiña 
Prieto Rouco s/n.

Web
htt p://www.terrachanatural-
mente.org/

Teléfonos de contacto
982 512 369 / 982 523 013
terrachanatura lmente@
gmail.com

ONDE INFORMARSE

O GDR2: Dinamizando 
a economía do rural
62 proxectos benefi ciáronse 
nos últi mos anos das axudas 
para a creación de negocio

CONVOCATORIA  INVESTIMENTO  IMPORTE AXUDA CONSOLIDADOS CREADOS

2017-2018 2.193.593,24  972.226,66   52,96  6,25 

2018-2019 1.895.338,38  951.694,01 65,01 4,08 

2019-2020 2.017.687,92  880.427,34 121,15 14,00  

2020-2021 990.210,45 469.920,62 65,11 4,75

TOTAL CONVOCATORIAS 7.096.829,99 3.274.268,63  304,23  29,08  

A Asociación de Desenvolvemento 
Comarcal da Terra Chá (GDR 2 Terra 
Chá),  naceu no ano 2008. Dende o 
ano 2009 a 2015 xesti onou as axu-
das LEADER 2007 -2013 e na actua-
lidade está xesti onando as axudas 
LEADER 2014-2020 para os conce-
llos de  Abadín, A Pastoriza, Begon-
te, Cospeito, Castro de Rei, Guiti riz, 
Muras, Riotorto, Vilalba e Xermade.
Estas axudas van desti nadas tanto 
á creación como á ampliación de 

acti vidades económicas. O número 
de proxectos benifi ciarios de axuda 
Leader no período 2014 -2020 foron 
62, 42 proxectos produti vos, 13 non 
produti vos públicos e 7 non produti -
vos privados. Consolidáronse 304.23 
UTAs e creáronse 29,08 UTAs. 
Ademais colabora coa Secretaría Xe-
ral de Igualdade en proxectos contra 
a violencia de xénero.
No ano 2019 realizou e reparti u nos 
concellos una pequena guía  para a 

prevención da violencia de xénero 
nas mulleres da Terra Chá (esta guía 
atópase en formato pdf na páxina 
web da asociación).
En este ano 2020 vai entregar nos 
concellos  1700 máscaras hixénicas 
reuti lizables para que estes as re-
partan entre colecti vos desfavoreci-
dos. Estas máscaras reuti lizables es-
tán confecionadas por Soulen, que 
é unha asociación de mulleres que 
sufriron violencia de xénero. 

PROXECTO CONCELLO INVESTIMENTO AXUDA

Ampliación de instalacións e maquinaria para centro autorizado 
de tratamento de vehículos

A Pastoriza 364.798,77 170.543,42

Dotación de equipamento para aumento de produción para 
empresa cárnica

Riotorto 16.814,20 7.776,57

Adquisición e acondicionamento de nave para distribución de 
equipos de ordeño roboti zados

Castro de Rei 90.174,00 41.480,04

Maquinaria para o manipulado de patacas Vilalba 8.400,00 3.790,08

Centro de lavado e desinfección de cisternas e vehículos Guiti riz 429.964,82 190.336,28

TOTAL 910.151,79 413.926,39

Proxectos produti vos convocatoria 2020-2021

PROXECTO CONCELLO INVESTIMENTO AXUDA

Construción de parques biosaudables en San Xiao de Mos e 
Pacios

Castro de Rei 28.759,66 24.445,71

Reforma e acondicionamento do Centro Social de Galegos Riotorto 51.299,00 31.548,89

TOTAL 80.058,66 55.994,60

Proxectos non produti vos convocatoria 2020-2021

Na convocatoria 2020-2021 hai 11 proxectos produti vos en reserva cun investi mento privado de 1.351.451,97 
euros e que no seu caso corresponderianlle 536.054.44 euros de axuda pública.
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Fontelas é unha queixería artesanal e fa-
miliar inscrita na DOP San Simón da Costa, 
que elabora e comercializa os seus produ-
tos no mercado nacional e internacional 
baixo o selo Fontelas e Vidueiro. Na actuali-
dade dispoñen de dous centros de traballo, 
un en Lobán e outro no polígono industrial 
Sete Pontes de Vilalba.
O proxecto consistiu na ampliación e me-
llora da tenda de venda directa coa reno-
vación interior e exterior colocando nevei-
ras expositoras, ampliando o mostrador e 
poñendo vinilos e madeira nas paredes, así 
como  a colocación dun letreiro luminoso 
exterior.
No exterior colocouse un peche de alumi-

nio acristalado a modo de porche que fará 
de abrigo á entrada ao mesmo tempo que 
mellorará a estética da mesma. Instalouse 
tamén un letreiro na parte superior dereita 
da nave.
Tamén se destinou a axuda á creación dun-
ha páxina web a cal foi actualizada cunha 
imaxe moderna e con fotos e contidos ela-
borados con novo material gráfico.

Espazo de venda ao público no polígono Sete Pontes de Vilalba

Queixería Fontelas

O proxecto consistiu na creación dunha 
gasolineira na parroquia de Galgao-Abadín 
que dá servizo tanto ós usuarios da N-635 
como da autovía  do Cantábrico A-8.
Para isto urbanizouse a parcela, dispoñen-
do dunha ampla zona para o estaciona-
mento e outra con almacenamento e ven-
da de carburante.
Esta zona está cuberta por tres marquesiñas 
de protección, cunha superficie de 352,70 
metros cadrados. A gasolineira está equi-
pada coa instalación mecánica de descarga 
de produto nos tanques cun camión cister-
na, a carga de carburante nos vehículos e a 
recuperación dos vapores e ventilación dos 

tanques. Dita instalación está composta por 
catro tanques de almacenamento de 30.000 
litros, bombas de impulsión, surtidores e 
tubaxes. Ademais, conta coa instalación de 
saneamento, que ten a rede de augas hidro-
carburadas, as fecais e as pluviais.

A gasolineira promovida por Tartas de Mondoñedo está en Abadín ao lado da A-8

Gasolineira en Abadín

A empresa Xardinor ampliou as súas insta-
lacións, ubicadas en Xermade, coa constru-
ción dunha nave e a instalación dun seca-
doiro.  
A empresa fabrica estruturas de madeira, 
con tratamento previo para construcións 
de intemperie. O proxecto consistiu nun 
sistema de secado de madeira de dúas 
fases, secado natural e acelerado. Para 
levar a cabo o secado natural constrúe-
se unha nave na que se dispón a madeira 
en baixo cuberta posibilitando a circula-
ción de correntes e de aire. E para levar a 
cabo o secado acelerado instálase un se-
cadoiro de atmósfera controlada e unha 
caldeira.
As novas instalacións posibilitan que tran-

forme a madeira nas referidas estruturas, 
por conformado e posterior tratamento, 
incluso o premontaxe das mesmas. Estas 
sitúanse na finca colindante norte, que 
resulta unha ubicación idónea, aínda que 
polo seu desnivel implica a corrección do 
mesmo que se solucionou coa construción 
dun muro de contención entre ambas par-
celas e unha rampla que as comunica.

As novas instalacións de secado de Xardinor, en Xermade

• Inversión: 20.314,05 €
• Axuda Leader: 7.465,41 €
• Axuda: 36,75%
• Consolidación de Emprego: 3,33 UTAS

DATOS

• Inversión: 236.315 €
• Axuda Leader: 102.206,23 €
• Axuda: 43,25%
• Consolidación de Emprego: 7,25 UTAS

DATOS

• Inversión: 260.156,33 €
• Axuda Leader: 130.078,16 €
• Axuda: 50 %
• Creación de Emprego: 2,5 UTAS
• Consolidación de Emprego: 4,07 UTAS

DATOS

Ampliación instalacións

O Concello de Muras adecuou a parcela 
da coñecida como Casa do Médico como 
Centro de Interpretación Ambiental, así 
leváronse a cabo as obras de recuperación 
deste espazo para o uso e o desfrute dos 
veciños e dotar ao mesmo tempo ao Con-
cello dun parque biosaudable.
A proposta contemplaba a conexión do 
patio e a parcela cunha escaleira de tres 
tramos; a adecuación do 
patio traseiro colocán-
dolle un novo pavimen-
to, un muro de formigón 
e a construción dunha 
xardineira paralela ao 
muro para xerar un filtro 

verde; así como a urbanización da parcela 
superior deixando unha parte pavimentada 
e vinculada directamente coa escaleira e o 
patio, recuperando os muros de pedra exis-
tentes que conforman os distintos bancais 
e formando un miradoiro na parte superior.
Ademais fíxose un circuíto biosaudable co 
fin de contribuír ao envellecemento sauda-
ble, dinámico e autónomo da poboación, 

dividido en dúas zonas 
e composto por equipos 
de ximnasia deseñados 
para manter a práctica 
física de adultos en es-
pecial para maiores de 
60 anos.

• Inversión: 72.708,49 €
• Axuda Leader: 62.892,85 €
• Axuda: 86,50 %

DATOS

Exterior da Casa do Médico, agora Centro de Interpretación Ambiental de Muras

CIA e parque en Muras
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Adecuar un local para instalar unha lavan-
dería de autoservizo en Castro Ribeiras de 
Lea era o obxectivo de AquaTella
Esta lavandería conta con dúas lavadoras, 
unha de 9kg e outra de 17kg, e dúas seca-
doras de 17kg onde se poden lavar e secar 
mantas, edredóns, nórdicos, coada diaria, 
cortinas, etc, que moitas veces é imposible 
nas máquinas domésticas. É un proxecto in-
novador ubicado no Concello de Castro de 
Rei no que non existía este servizo. Ademais 
de que é unha proposta dunha emprendora 
que crea o seu propio posto de traballo.
É un negocio interesante sobre todo no in-
verno xa que polo clima que existe en Ga-
licia a roupa non seca ben, por iso as má-

quinas secadores son as máis demandadas, 
incluso para a coada diaria.
Leva funcionando dende o 13 de setembro 
de 2019 pero ao pouco chegou a covid-19, 
e agora seguen manténdose.
O local é moi amplo e atopabáse en obra 
cando o colleron e con esta axuda púidose 
facer realidade a idea de negocio.

As instalacións da lavandería en Castro Ribeiras de Lea

Lavandería AquaTella

A granxa de Casa Grandela, situada en 
Santa María de Outeiro, Castro de Rei, viu  
mellorada a súa factura eléctrica grazas 
á instalación dun sistema de xeración de 
enerxía eléctrica fotovoltaica que lle per-
mite transformar a enerxía solar en enerxía 
eléctrica.
O proxecto, xa feito a 
finais do 2018, consis-
tiu na instalación dun 
sistema de arredor de 
40 paneis no tellado 
para autoconsumo 
para a granxa de vacas 
de leite.

Este sistema mellora a factura eléctrica e 
sobre todo nótase nos días de verán pola 
diferencia dos días luminosos e as horas de 
sol.
Xunto a este cambio eléctrico fíxose tamén 
o cambio no sistema de limpeza do establo 
o que permite un aforro de consumo gran-

de de enerxía 
eléctrica.
Nesta granxa 
agradecen moito 
esta axuda xa que 
“senón sería moi 
dificil de amorti-
zar ”.

Tellado da Casa Grandela cos novos paneis para autoconsumo

Eficiencia enerxética
A empresa riotortense decidiuse a presen-
tar o proxecto de compra dunha máquina 
procesadora para a fabricación de mobles 
especiais e con elo seguir proporcionando 
calidade, atención e bo servizo aos seus 
clientes.
O proxecto consistiu na adquisición dun 
centro mecanizado de última tecnoloxía. 
Con esta máquina conséguese un maior 
aproveitamento da materia prima utiliza-
da ao facer o corte de varias pezas sobre o 
mesmo taboleiro. Todo isto permite a me-
llora do medio ambiente ao conquerir un 
menor volume de desperdicios.

Tamén se pretende lograr unha redución 
do tempo de fabricación xa que por orde-
nador fanse os cáculos necesarios para to-
dos os cortes.
A comercialización dos seus mobles extén-
dese máis alá de Galicia, chegando a Astu-
rias e León, e incluso a Gran Canaria.

Interior das instalacións de Muebles Vidal en Riotorto

Maquinaria-Muebles Vidal

O proxecto consistiu na compra dunha casa 
para adecuala como pensión. Está situada 
na contorna do BIC do conxunto histórico 
do Castelo de Parga e do Camiño Norte. 
A promotora construíu un establecemnto 
de turismo a partir dunha vivenda e anexo 
onde a planta baixa conta cunha recepción, 
sala común, aseo, comedor, un dormitorio 
dobre adaptado e con baño, tres dormito-
rios familiares con baño e unha sala común 
con comedor e cociña. A primeira planta 
ten dous cuartos dobres e dous cúadru-
ples, todos con baño. Ten capacidade para 
26 persoas.
Para estes traballos respetáronse os ele-
mentos existentes ao máximo e desen-
volvéronse a partir do vaciado interior 
da edificación mantendo as fachadas de 

pedra e a estrutura de forxados e cuberta 
existentes, aínda que repoñendo o entre-
vigado que se atopaba en risco de desplo-
me. Un dos anexos tamén se ampliou con 
estrutura de muro de termoarcilla e vigas 
de madeira lamidada. Os ocos de fachada 
mantivéronse en todos os casos aínda que 
se realizaron ampliacións nalgúns casos e 
abríronse algúns máis por cuestións de alu-
meado e ventilación.

Interior da pensión de Parga

Pensión en Parga

• Inversión: 45.010,69  €
• Axuda Leader: 20.367,34 €
• Axuda: 44,25 %
• Creación de Emprego: 1 UTA

DATOS

• Inversión: 300.099,91 €
• Axuda Leader: 113.287,72 €
• Axuda: 37,75 %
• Creación de Emprego: 1,5 UTAS

DATOS

• Inversión: 120.000 €
• Axuda Leader: 52.500 €
• Axuda: 43,75 %
• Consolidación de Emprego: 13,50 UTAS

DATOS

• Inversión: 40.537,50 €
• Axuda Leader: 16.316,34 €
• Axuda: 40,25 %
• Consolidación de Emprego: 3 UTAS

DATOS
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O Centro de Interpretación de Bretoña, que 
está en continuo crecemento ofrece  un 
claro e explicativo percorrido pola historia 
da diocese de Bretoña e o legado do pobo 
bretón no territorio galego. 
Forma parte dun proxecto máis amplo do 
Concello da Pastoriza de converter a Casa 
Galocha nun fito de referencia comarcal, 
ao instalar na planta baixa un Museo da 
Diócese de Bretoña.
Esta vila conta cun rico pasado e este e as 
súas intrahistorias son o ámbito temático 
do Museo. Non é tan só o relato da historia 
da institución relixiosa senón de toda unha 
época. 
O CIN leva aberto máis dun ano e este ve-
rán incorporáronse novos elementos ao 

cartel expositivo do centro, que non serán 
só relixiosos como ata o de agora senón 
tamén será o lugar no que se ubicarán os 
novos achados do Castro de Saa, así como 
dous coitelos da época, contas de doas, pe-
dras de muíños e outros achados arqueoló-
xicos dos últimos tempos.
Ademais realizouse a formación de conti-
dos e mobiliario.

• Inversión: 84.500 €
• Axuda Leader: 64.220 €
• Axuda: 76 %

DATOS

• Inversión: 74.321,53 €
• Axuda Leader: 63.173,30 €
• Axuda: 85 %

DATOS

Interior da Casa Galocha onde se ubica o CIN de Bretoña, na Pastoriza

Museo na Casa Galocha

O Concello de Begonte acometeu os traba-
llos de reforma e acondicionamento inte-
rior da planta baixa dun edificio que antes 
ocupaba a Cámara Agraria e situado xunto 
á casa consistorial, na praza Irmáns Souto 
Montenegro.
O Concello adquiriu esta emblemática edi-
ficación co obxectivo de rehabilitalo e dar-
lle un uso municipal. A chegada das novas 
tecnoloxías e a necesidade deste aprendi-
zaxe fixo que se plantexara utilizalo como 
telecentro e aula de formación.
Así, hoxe, o telecentro acolle unha aula de 
infórmatica e destinará o resto dos espazos 
dispoñibles ás asociacións para que reali-

cen cursos e actividades orientados prin-
cipalmente ás persoas maiores e tamén á 
mocidade e o seu aprendizaxe tecnolóxico.
A planta baixa conta con 150 metros cadra-
dos onde se ubica o telecentro e unha aula 
de formación que permitirá a realización 
de cursos, presentacións e reunións, entre 
outras actividades.

Unha das salas do telecentro de Begonte dedicouse a sala de informática

Telecentro en Begonte

No espazo verde situado en Vilar de Ardi-
lleiros, Feira do Monte, está asentado un 
parque biosaudable que ten como obxec-
tivo a rehabilitación e posta en valor do 
espazo, así como, a súa conexión co LIC 
Parga-Ladra-Támoga, de tal modo que se 
aposte pola conservación e preservación 
da flora e fauna autóctonas cos principios 
de xeroxardinería. 
Este proxecto axuda á mellora na calidade 
de vida dos veciños ao estar dotado de es-
quipos útiles para o traballo aeróbico, coor-
dinación, mobilidade articular, flexibilidade 
e relaxación, contribuíndo ao envellece-

mento activo, dirixido aos maiores.
Ademais, o parque complétase cunha con-
torna de árbores e zonas verdes que conec-
tan con sendeiros para reforzar e fomentar  
a conservación, a curiosidade e o medio 
ambiente, así como, o patrimonio natural 
e cultural do territorio.

O novo parque biosaudable do Concello de Cospeito, realizado en Vilar de Ardilleiros

Parque saudable e sendas

• Inversión: 43.558,01 €
• Axuda Leader: 35.935,36 €
• Axuda: 82,50 %

DATOS

O proxecto receptor da axuda consiste na 
implantación dun obradoiro de carpinte-
ría nas instalacións que posúe o Centro 
Ocupacional vilalbés, que xestiona a Fun-
dación para a Protección de Persoas con 
Discapacidade Psíqui-
ca Vilalba-Terra Chá. 
Os investimentos fo-
ron para a adquisi-
ción de maquinaria e 
a mellora da distribu-
ción da nave para illar 

este obradoiro dos restantes. Trátase dun 
servizo de carácter formativo e  terapéuti-
co que permite a ocupación do tempo da 
estadía diaria dos usuarios do centro.
Os destinatarios do proxecto son os usuarios 

do centro ocupa-
cional, todos per-
soas adultas e con 
d i s c a p a c i d a d e 
intelectual proce-
dentes de conce-
llos da comarca.  

Instalacións do Centro Ocupacional de Vilalba

Obradoiro de carpintería 

• Inversión: 21.300,35 €
• Axuda Leader: 16.507,7 €
• Axuda: 77,50 %

DATOS
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riotorto

A secretaria Provincial do PSdeG e 
deputada Autonómica, Patricia Ote-
ro, acompañada dos concelleiros 
socialistas de Riotorto, José García e 
Francisco Fernández, anunciou  dian-
te do Concello, que reclamará ao Go-
berno de Feijóo, a través dunha ini-
ciati va no Parlamento de Galicia, que 
aclare o procedemento do proceso 
selecti vo da contratación dunha pra-
za de administrati va neste concello. 
Unha convocatoria na que só houbo 
dúas aspirantes, e conseguiu a praza 
a muller do alcalde de Riotorto.
A dirixente socialista pregúntalle a 
Elena Candia “si ampara este ti po 
de procedementos selecti vos do al-
calde de Riotorto”. E puntualiza “pa-
récenos moi sorprendente que só 
se presentaran dúas persoas a esta 
convocatoria, cando os únicos requi-
sitos que se requirían neste proceso 
era estar en posesión do ti tulo de 
EXB”, entre outros. Ademais sinala 
que “nunha situación excepcional 
como a que estamos a vivir, non é 
comprensible que para unha praza 
destas característi cas non se publici-
tara nin no BOP, nin nas redes sociais 
do propio Concello”, replica.
“Tal e como aparece nas bases da 
convocatori é o propio alcalde quen 
asina estas bases, na que saíu selec-
cionada á súa propia muller”, advir-
ten o voceiro Socialista de Riotorto, 
Jose García. Así as cousas denuncia 
que “o alcalde de Riotorto, a día de 

hoxe non dixo ni mu para explicar o 
proceso desta contratación da súa 
muller no Concello. Por iso pedimos 
que dende a súa responsabilidade 
políti ca dea a cara diante dos seus 
veciños e veciñas. Todo este proce-
demento esta cheo dunha falla de 
éti ca sen precedentes na historia 
desta vila”, denunciou.

SEN COPIA DOS EXAMES. O Gru-
po foi convocado, para recoller nas 
dependencias municipais, parte da 
copia dos expedientes da contra-
tación das 3 prazas, que se corres-
ponden cunha de albanel, outra de 
xardineiro e unha de administrati va, 
seleccionadas a través do Plan De-
puemprego da Deputación. Os con-
celleiros puideron acceder a ler ás 
actas do tribunal, pero non se lles fa-

cilitou copia da mesma, nin tampou-
co dos exames. A documentación 
que se lles entregou era un total de 
17 folios nos que se incluían as bases 
da convocatoria, correos entre o tri-
bunal sobre as bases e certi fi cados 
da publicación no tablon dixital do 
concello, entre outros.
Este proceso comezou o dia 1 de ou-
tubro cando o PSOE comprobou nas 
dependencias municipais que a mu-
ller do alcalde ocupaba unha praza 
de administrati vo no Concello. O día 
5 de outubro rexistraron un escrito 
no Rexistro para coñecer o proceso 
de contratación deste novo posto 
de traballo. Transcorrido o prazo 
sen resposta, o Grupo Socialista vol-
veu  rexistrar outra peti ción o 27 de 
outubro e foron convocados 30 días 
despois de solicitalo.

O PSOE leva ao Parlamento a 
contratación da muller do alcalde

Os socialistas denunciantes, diante da casa consistorial de Riotorto

O grupo municipal do PP insta ao go-
berno da Deputación “a cumprir os 
compromisos adquiridos e adoptar 
as medidas necesarias para sacar 
adiante os parques empresariais 
proxectados. Un dos polígonos pen-
dentes é o de Riotorto”. 
O portavoz provincial, Javier Casti -
ñeira, e o alcalde, Clemente Iglesias 
González, visitaron os terreos “nos 
que xa tería que estar operati vo este 
necesario, esperado e demorado 
pola Deputación parque empresa-
rial”. Neste senso, solicitan ao pre-
sidente desta insti tución que inclúa 
nos orzamentos esta parti da.
Javier Casti ñeira destaca que “o 
presidente da Deputación, que ao 
pouco de iniciado o actual mandato 
asegurou que o organismo provincial 
atendería os compromisos adquiri-
dos por Suplusa, dixo moito máis re-
centemente, en sesión plenaria, que 
os protocolos establecidos polo or-
ganismo provincial non serven para 

nada. E aínda máis recentemente, 
na sesión plenaria celebrada no pa-
sado mes de setembro, a deputada 
socialista Mayra García e a naciona-
lista Mónica Freire presentaron unha 
emenda a unha moción do PP na 
que pedían que se reti rase un punto 
da proposición na que se instaba á 
Deputación a cumprir todos os com-
promisos adquiridos por Suplusa en 
canto a creación de parques empre-
sarias; queda claro, por tanto, cal é a 
verdadeira vontade do bigoberno”.
“En catro anos, o Concello foi conse-
guindo tódolos informes sectoriais 
e legais precisos para que o parque 
empresarial fose unha realidade. O 
proceso de tramitación administra-
ti va fi nalizou o 12 de novembro de 
2019, coa aprobación defi niti va do 
proxecto de urbanización, que ten 
un orzamento de 402.250,48 euros. 
Agora é a Deputación a que ten que 
subrogarse nos seus compromisos 
cos proxectos desta provincia”, din.

Solicitan á Deputación a 
licitación do polígono

O alcalde e Castiñeira, visitando a zona

O Concello de Riotorto iniciou xa 
algunhas das obras previstas para 
este ano con cargo ao Plan Único 
da Deputación, obras que terán un 
orzamento total de 202.212 euros 
e que se desti narán principalmente 
ao asfaltado de camiños e accesos.
Así, xa rematou a obra de acceso 
aos núcleos de Val, Mundín, Louri-
do e Cachán, que teñen un orza-
mento de 51.644 euros, dos que o 
Concello aporta 6.644.
Tamén se rematou o proceso de 
mellora dos accesos ao núcleo de 
Moxueira, que ten un orzamento 
total de 34.400 euros, dos que o 
Concello aporta 8.400.
O resto de obras, tal e como infor-
mou o alcalde, Clemente Iglesias, 
desenvolveranse despois do Na-
dal. Unha delas será a mellora de 
accesos ao núcleo de Vilaseca, que 
ten un orzamento de 51.629 euros 
e unha aportación municipal de 

6.829. Conti nuarán tamén cos ac-
cesos ao núcleo de Azoreira, Cima 
de Vila e Torrentas, orzamentado 
en 45.253 euros e tamén con apor-
tación municipal de 5.253 euros.
Completan os proxectos de obras 
os 14.628 euros que se desti nará 
ao telecentro e para o servizo de 
augas do Concello, concretamente 
no depósito de Teixeira. O Concello 
desti nará 4.628 euros dos seus fon-
dos para esta obra.
Non falta tamén o proxecto de ilu-
minación do campo de fútbol de 
Riotorto, que ten un presuposto de 
4.658 euros, dos que 1.658 serán 
fondos propios.
Ademais do asfaltado, os cartos do 
Plan Único irán dirixidos ao SAF, 
que se leva 22.100 euros. Tamén 
44.314 serán para programas de 
fomento do emprego e mil para 
acti vidades culturais. 1.200 euros 
se desti narán ao deporte.

O Concello acomete obras por 
valor de 202.000 euros

Obras rematadas en Val

SUBASTA. A Delegación de Econo-
mía de Facenda procederá á venda 
de fi ncas da concentración parcela-
ria nas parroquias de Espasande e 
Meilán, mediante subasta pública. 
Trátase de tres parcelas, dúas en 
Meilán, de 9.800 metros cadrados 
e de 845, e outra en Espasande de 
3.385. Os que desexen parti cipar de-
berán presentar oferta en sobre pe-
chado coa poxa antes do 19 de no-
vembro na Delegación de Facenda.

EN BREVE
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castro de rei

Manuel Sandamil foi elexido presi-
dente da xunta directi va da Federa-
ción Frisona Galega (Fefriga). Ade-
mais será o representante galego 
na Confederación de Asociaciones 
de Frisona Española (Conafe) e na 
asamblea de Xenéti ca Fontao.
Sandamil ocupaba ata o de ago-
ra a presidencia de Africor Lugo e 
é o responsable da SAT A Vereda 
de Castro de Rei. Ten como tarefa 
principal a fusión das catro Africor 
galegas, un proceso que se ve lon-
go.
A xunta directi va estará composta 
por Manuel Sandamil Cabana de 
Lugo como presidente, Fernando 
Suárez Mouro de Coruña como 
vicepresidente, Jesús Manteiga 

Claro de Pontevedra como secre-
tario, Manuel Villaverde Salguei-
ro de Pontevedra de tesoureiro e 
Gonzalo Balea Vázquez de Lugo de 
interventor.
Como vogais quedan Andrés For-
moso Vázquez de Coruña, Juan 
Aguiar Jorge de Ourense, Antonio 
Pérez Castro de Ourense. Ademais, 
a Asamblea Xeral queda compos-
ta por José Javier Casás Gómez e 
Ramón Bodelo Pichel de Africor-
Coruña; José Alberto Iglesia Vila 
e José Manuel Castro Nuñez de 
Lugo; Domingo Antonio Vidueira 
Barja e Abelardo Mosquera Seoa-
ne de Ourense, e Miguel Madriñán 
Albor e Esteban Gestoso Bello de 
Pontevedra.

Sandamil pasa a presidir Fefriga 
e representará a Lugo en Conafe

A nova xunta directi va de Fefriga

A Confederación Hidrográfi ca do Mi-
ño-Sil (CHMS), Organismo autóno-
mo dependente do Ministerio para 
a Transición Ecolóxica e o Reto De-
mográfi co, intensifi cou os traballos 
de mellora a capacidade de desau-
gadoiro do río Azúmara ao seu paso 
polo municipio de Castro de Rei.
Desde a CHMS programáronse ac-
tuacións urxentes ao detectar unha 
importante presenza de árbores e 
ramas caídos cara ao leito e marxes, 
así como múlti ples árbores secas 
nas beiras; ademais de tramos con 
abundante vexetación que difi culta-
ba o tránsito en ambas as marxes.

Para solucionar esta problemáti ca 
traballouse, desde o pasado mes de 
agosto, na reti rada de árbores caí-

das ou secas ou, en casos moi pun-
tuais, desestabilizados con perigo 
de caída ao leito, que provocaban 
a acumulación de restos arbóreos e 
tapóns, afectando ao discorrer das 
augas; tamén se realizaron podas 
sanitarias e resalveos para mello-
rar da estabilidade da vexetación 
e para facilitar o fl uxo en casos de 
avenida, diminuíndo así o risco de 
inundacións.
Estas actuacións, que fi nalizarán ao 
longo do mes de novembro, están 
a ser realizadas por unha brigada 
composta por 5 operarios especia-
lizados.

A CHMS limpa o río Azúmara 
ao seu paso por Castro de Rei

Estado no que estaba o río

O Concello de Castro de Rei está 
a iniciar estes días varias obras de 
reparación e acondicionamento 
de vías en diferentes parroquias 
do termo municipal.
Con cargo ao Plan de Camiños 
da Xunta estase a facer a vía que 
une as localidades de Quintela e 
San Marti ño de Goberno, “unha 
vía moi transitada xa que prolon-
ga por dúas zonas de concentra-
ción parcelaria”, explica o alcalde, 
Francisco Balado. Esta obra ten un 
orzamento de arredor dos 65.000 
euros co obxecti vo de botar rego 
asfálti co de tres capas.
Despois con cargo aos fondos 
municipais estanse a acometer 
obras  tamén nas parroquias de 
Triabá, San Marti ño de Goberno 
e Santa Leocadia, correponden-
tes a un proxecto que estaba 
presupuestado en algo máis de 
45.000 euros.
Así mesmo, tal e como explica 
Balado, se están a facer traballos 
de bacheo, con cargo a recursos 

propios, en disti ntas parroquias. 
Xa fi nalizaron os realizados en Pa-
cios, Prevesos e Ponte de Outeiro 
e agora actuarán nas zonas de 
Azúmara, Loenti a e Ludrio.

BEIRARRúAS. O Concello de Cas-
tro de Rei licitou xa as obras das 
beirarrúas na calle Alcalde Emilio 
Sinde Nieto, nas que se investi rán 
99.600 euros procedentes do Plan 
Único da Deputación.
Os traballos consisti rán na reno-
vación da superfi cie das beirar-
rrúas nesta vía no tramo que vai 
dende a  intersección con aveni-
da Aviación Española ata o enla-
ce coa rúa Manuel Becerra, que 
corresponde a un tramo de 300 
metros.
Nun primeiro momento elimina-
rase o pavimento de baldosa exis-
tente para colocar novos bordos e 
un pavimento de formigón de 12 
centí metros de espesor.
O prazo de execución do proxecto 
é de dous meses.

O Concello inicia obras en 
vías rurais e beirarrúas  

O Concello recuperou a Fonte da 
Virxe, situada na parroquia de Santa 
María de Duancos, nas inmediacións 
da Vía Rexia, variante do Camiño 
Norte de Santi ago que unía Santi rso 
de Abres con Lugo. 
Os traballos desenvolvéronse en 
dúas fases; nunha primeira levouse a 
cabo a limpeza e roza do lugar onde 
se ubica, así como todo o tramo 
de camiño por onde discorre a Vía 
Rexia, traballos que foron realizados 
por parte das brigadas municipais 
de incendios. Nunha segunda fase, 
levouse a cabo o vaciado do vaso da 
fonte; situado ó nivel do chan, onde 
sae o manancial, así como o acondi-
cionamento do rego de desaugue. 

A importancia desta fonte deriva 
dende tempo inmemorial, sendo un 
manancial o que os veciños sempre 
lle ti veron moito apego e devoción, 
estando situado ademáis nun encla-
ve primiti vo, as inmediacións da Vía 
Rexia, e igualmente preto da igrexa, 
así como do lugar onde durante sé-
culos se celebrou a feira de Duancos, 
ata que a fi nais do século XIX trasla-
douse a Castro Ribeiras de Lea.
Nos últi mos anos a fonte estaba case 
desaparecida pois a terra do ribazo 
desprendérase e quedou tapada. 
Coa recuperación da fonte, levouse 
a cabo a identi fi cación da mesma, 
colocando un sinal de madeira que 
mantén vivo o topónimo .

Recuperan a Fonte da Virxe

Unha imaxe da Fonte da Virxe de Duancos

Un total de 14 centros educati vos 
da provincia de Lugo (tres deles 
de nova incorporación e outros 11 
que renovan a súa conti nuidade) 
parti cipan neste curso no progra-
ma Biblioteca Creati va da Xunta 
que ten por obxecti vo impulsar, 
desde a biblioteca escolar, un es-
pazo creati vo de aprendizaxes no 
que o alumnado poida experimen-
tar e investi gar con todo ti po de 
recursos; e para o cal a Consellería  
aporta os recursos. Na comarca 
chairega o benefi ciario é o Ceip 
Ramón Falcón, de Castro de Rei.
No conxunto de Galicia haberá este 
curso un total de 102 centros educa-
ti vos de infanti l e primaria incorpo-
rados ao proxecto (25 deles de nova 
incorporación e outros 77 que reno-
van a súa conti nuidade). Por provin-
cias, na Coruña haberá un total de 
38 centros adheridos (10 novos e 28 
que renovan), en Lugo 14 (tres novos 
e 11 que renovan), en Ourense 11 
(dous novos e 9 que renovan) e en 
Pontevedra 39 (10 novos e 29 que 
renovan).

O Ceip Ramón Falcón 
súmase ao programa 
Biblioteca Creati va
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O Concello aprobou en Xunta de 
Goberno Local o proxecto de Me-
llora da rede de abastecemento 
de Castro de Rei na súa primeira 
fase. Este paso dase tras rematar 
o prazo de información pública.
O proxecto está previsto que 
sexa licitado por Augas de galicia 
cun orzamento total de 628.000 
euros onde o Concello aportará 
o 20% do custe total, que finan-
ciará a propia entidade autonó-
mica.
“Dende o Concello valoramos 
moi positivamente a execución 
desta obra, que sen dúbida vai 
mellorar a distribución na rede 
de abastecemento de auga en 
distintas parroquias como Ben-
día, Matodoso, Triabá, San Xiao 
de Mos, Ribeiras de Lea, Cas-
tro Ribeiras de Lea, Duarría e 
Loentia xa que nos últimos anos 

tivemos períodos de escaseza 
coincidindo cos meses de ve-
rán, nos que se incrementan as 
temperaturas”, explica o alcalde, 
Francisco Balado. A previsión do 

Concello é conseguir rematar as 
obras a mediados do ano 2021, 
“momento no que os problemas 
de falta de abastecemento que-
darán solucionados”, di.

O Goberno local aproba a 
mellora do abastecemento

Carballeira de Castro de Rei

O BNG en Castro de Rei requeriu 
ao goberno municipal o adecenta-
mento dos espazos e instalacións 
públicas de Castro de Rei, como por 
exemplo son o colexio, a gardería, o 
centro de saúde ou a área de autoca-
ravanas, entre outros.
Desde o bloque resaltan que estes 
desperfectos producidos nos espa-
zos públicos están presentes dende 
fai moito tempo, ao cal non se apli-
cou ningunha medida ou actuación 
por parte da alcaldía.
Digna Lagarón declarou “as inmedia-
cións do centro de saúde, do colexio, 
da gardería ou o espazo de autocara-
vanas manteñen a mesma situación 
de suciedade dende fai varios me-
ses, sen arranxo das zonas axardina-
das e cheos de silveiros, este é o ti po 
de servizo público que amosa este 
goberno”
No mesmo senti do, sinalou que “a 
situación que padecen os nosos 

rueiros como os edifi cios é froito do 
desleixo deste goberno, a nosa veci-
ñanza non merece ir pola rúa chea 
de silveiros ou que o noso colexio 
permaneza cheo de pintadas con 
conti do sexista e machista” ao que 
engadiu “desde o bloque cremos 
que hai que garanti r a seguridade e o 
mantemento das instalacións de to-
das e todos, proporcionar un servizo 
público de calidade” Digna Lagarón.

O BNG laméntase do estado 
dalgunhas zonas verdes

Unha das zonas verdes

O portavoz de Agricultura do Gru-
po Socialista, Martí n Seco, acusou 
ao goberno galego de provocar 
a carencia de recursos públicos 
no rural, xerando un “grave ris-
co” nunha poboación especial-
mente sensible fronte á covid. 
O responsable socialista apunta 
que o agrupamento de alumnos, 
que ademais comparten bus con 
persoas de maior idade, unido á 
supresión de recursos sanitarios, 
difi culta a xesti ón da chegada da 
pandemia.
Seco afeoulle ao goberno galego 
que desaproveitara a maior dispo-

ñibilidade de espazo nos centros 
educati vos do rural conti nuan-
do precisamente neste ano coa 
supresión de escolas unitarias, 
como foi o caso de Luaña –Brión- 
ou Comiáns –A Laracha-, mentres 
conti núan co agrupamento de 
alumnos en A Baña, Castro de Rei 
ou Melide, pasando de en torno a 
15 alumnos a 25.
Mentres, agrupan a tódolos ne-
nos doutros concellos nun só cen-
tro educati vo, como son os casos 
de O Incio ou Castroverde, onde 
“no caso dun brote poñemos en 
risco á totalidade das familias 

con fi llos do Concello”. Esta é a 
consecuencia, dixo, de conti nuar 
coas políti cas de concentración do 
alumnado para evitar dotalos de 
maior dotación económica cando 
estes centros contan con “espazos 
sufi cientes para poder ter unhas 
rati os de alumnos menores”.
Ademais, sinalou, nestes con-
cellos rurais “os escolares com-
parten bus con outras persoas 
de maior idade nos chamados 
buses compartidos, aumentan-
do así o risco de contaxio” para 
unha poboación altamente en-
vellecida.

O PSOE pon o exemplo de Castro 
na agrupación de unitarias

O IES da Terra Chá José Trapero 
Pardo de Castro de Rei vén de 
convocar unha nova edición do 
Concurso de Microrrelatos de 
Terror, na que xa é a súa quinta 
edición. Trátase dunha iniciati va 
coa que se pretende fomentar a 
creación literaria aproveitando 
esta época do ano.
Os alumnos interesados en par-
ti cipar deberán presentar a súa 
obra antes do venres 13 de no-
vembro, por correo electrónico a 
bbtk@iesdaterracha.net ou a tra-
vés de Instagram na biblioteca do 
centro @bbtk.iesterracha.
Admítense contos, anécdotas ou 

relatos cunha limitación de cen 
palabras, que se disputarán dous 
premios.

O IES convova un concurso de 
microrrelatos de terror

GRANXA GAYOSO CASTRO. No recinto feiral de Adai, no concello do Corgo, 
celebrouse a XCIV Poxa de Gando Vacún Selecto de Raza Rubia Gallega. Esta 
cita, na que se presentaron un total de 18 exemplares, foi a única poxa que 
Acruga realizou, posto que as demais non puideron levarse a cabo por moti -
vo da covid-19. Do total das 18 cabezas de gando, Acruga presentou 8 xatas 
preñadas entre os 25 e 30 meses procedentes da Granxa Gayoso Castro cun 
prezo de saída de 1.900 euros.
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rábade

O Concello de Rábade vén de 
poñer en servizo a nova ilumi-
nación do Barrio da Ponte e de 
rematar a súa primeira fase de 
rehabilitación, a segunda atópa-
se nestes intres en fase de lici-
tación.
Así mesmo, dentro deste plan 
de actuación, están planifi cando 
unha limpeza integral da Ponte 
Medieval, así como a limitación 
do tráfi co pesado por dito ves-
ti xio histórico.
O Concello adxudicou as obras de 
restauración do barrio da Ponte, 
que foron encargadas a Cons-
trucciones Cholo, por un valor 
de 100.000 euros aportados polo 
Plan Único da Deputación do ano 
pasado. Malia a adxudicación, as 
obras non deron comezo xa debi-
do á situación polo coronavirus e 
a cuarentena xa que hai escaseza 
de material.
A intervención consisti u en recu-
perar o adoquinado tradicional 
do vial da rúa José Pardo ata a 
estrada que vai ao cemiterio. Un 

adoquinado tradicional propio 
do camiño real, que transcorriu 
por este vial. Tamén se fi xeron 
beirarrúas, carril bici nos dous 
senti dos e habilitación de zonas 
verdes, ademais da instalación 
de novas luminarias.
As obras, que tamén están ao 
cargo do Plan Único da Depu-
tación pero deste ano, están en 
licitación na súa segunda fase e 
consisti rán na renovación desta 

mesma rúa ata o seu enlace coa 
estrada de Vilalba cun tratamen-
to diferente ao ser unha zona 
nova pero con espazos verdes e 
carril bici. Tamén terá un orza-
mento de 100.000 euros.
O Concello anunciou a súa in-
tención de que unha vez rema-
tada esta obra se acometa a 
limpeza da ponte medieval, que 
se solicitou á Confederación Hi-
drográfi ca Miño-Sil.

O barrio rabadense da Ponte  
conta con novo alumeado

A Consellería de Cultura, Educación 
e Universidade iniciou as obras de 
reforma do Colexio de Educación 
Infanti l e Primaria (CEIP) Otero Pe-
drayo de Rábade, ás que desti na 
195.500 euros.
O delegado da Xunta en Lugo, Javier 
Arias, visitou o centro e explicou que 
a intervención pretende mellorar 
a confortabilidade e efi ciencia das 
instalacións, reducindo ademais o 
consumo enerxéti co para que sexan 
máis sosti bles dende un punto de 
vista económico e medioambiental.
Neste aspecto será fundamental a 
substi tución da cuberta en dous dos 
tres bloques que conforman o com-
plexo educati vo; a estrutura actual, 
de tella de formigón, dará paso a 
outra  de panel sándwich con aca-
bado de chapa nervada de aceiro e 
con illamento intermedio. Tamén se 
renovarán os canlóns e baixantes.
O proxecto inclúe a reforma inte-
gral do grupo de aseos de alumnos 
de primaria das plantas primeira e 

segunda do Bloque 1. Demoleranse 
os tabiques e realizaranse novas di-
visións interiores; a renovación afec-
tará a solados, revesti mentos, equi-
pamento, fontanería, saneamento, 
electricidade e iluminación. 
As novas luminarias, con tecnoloxía 
ti po LED de alto rendemento, colo-
caranse tamén no polideporti vo cu-
berto; igualmente, construiranse pe-
ches laterais nas fachadas noroeste 
e suroeste do pavillón.  Tamén están 
programadas actuacións de pintado 
de paredes e teitos en espazos in-
teriores,  renovación de pavimentos 
ou a substi tución de portas. 
O prazo máximo de execución será 
de dous meses e executaranse as 
disti ntas tarefas de xeito que non in-
terfi ran co normal desenvolvemento 
da acti vidade lecti va.
O centro estrea este curso a xornada 
única, atendendo a unha reivindica-
ción da anpa e logo de que a Xunta 
procedese a realizar un reaxuste do 
transporte.

Iniciada a reforma da cuberta 
do Ceip Otero Pedrayo

Visita dos representantes da Xunta ás obras da cuberta

O Concello de Rábade convoca o 
14º Concurso de Postais Navide-
ñas 2020. Os debuxos gañadores 
serán os elixidos como a postal 
navideña que anualmente se en-
vía para felicitar o Nadal a todos 
os veciños.
Poderán parti cipar no concurso 
calquer neno de entre 3 e 14 anos 
en tres categorías: categoría A de 3 
a 5 anos, categoría B de 6 a 9 anos 
e categoría C de 10 a 14 anos.
O tema do debuxo será libre, coa 
necesaria incorporación de refe-
rencias ao Nadal. Os concursantes 
poderán empregar calquera técni-
ca sobre o material que esti men 
oportuno en formato A4, sen en-
marcar e aportando o orixinal.
O xurado estará integrado por re-
presentantes do Concello, do co-
lexio Otero Pedrayo e do IES Río 

Miño, e valorarase principalmente 
a orixinalidade e a creati vidade 
dos debuxos presentados.
Haberá premios por cada catego-
ría. Para o primeiro será un vale 
de 60 euros, o segundo levará un 
de 40 e o terceiro de 20 euros. Os 
vales deberán ser usados no co-

mercio de Rábade.
A data tope para a entrega do de-
buxo será o 30 de novembro e os 
debuxos poderán entregarse nun 
sobre no colexio Otero Pedrayo, no 
IES Río Miño ou no Departamento 
de Cultura e Deporte do Concello.
O fallo do xurado farase público 
antes do día 11 de decembro e 
todos os debuxos recibidos serán 
expostos no Concello no Nadal.
Pódese consultar as bases nesta 
ligazón ou descargar directamen-
te aquí.

CLASES DE MúSICA. A escola de 
música Crisanto de Rábade abre un 
novo grupo de clase para os peque-
nos de entre 4 e 6 anos de idade. As 
clases desenvolveranse os martes de 
18.30 a 19.30 horas, coa profesora 
Paula Veiga, no insti tuto de Rábade.

Convocada unha nova edición 
do concurso de postais de Nadal

A xunta de seguridade de Rábade 
deu conta da baixada dos delitos 
neste municipio nun 5,1% pasando 
das 77 infraccións penais rexistra-
das no ano 2018 ás 73 do pasado.
Segundo os datos que manexa a 
Subdelegación do Goberno, 49 des-
tes delitos correspóndense con deli-
tos graves e menos graves, entre os 
que se incrementaron os cometi dos 
contra o patrimonio, pasando de 21 
a 25, e contra as persoas, que subi-
ron de 2 a 7.
Pola contra baixaron os de seguri-
dade colecti va, de 14 a 8 e contra 
a libertade sexual, que non ti veron 
rexistros o pasado ano. Ademais, 
súmanse 24 infraccións leves.
Tamén informaron na xunta que a 
Garda Civil deti vo a 16 persoas pola 
súa implicación en delitos, co desta-
cado caso dun veciño que foi deti do 

polo asasinato do seu irmán.
Pola súa contra, a subdelegada, Isa-
bel Rodríguez, explicou que no 2020 
levan rexistradas 7 denuncias por 
violencia de xénero e hai 6 casos no 
sistema Vioxen.
Outro asunto abordado na xuntanza 
foi a marcha dos plans operati vos da 
Secretaría de Estado de Seguridade, 
condicionados este ano pola pande-
mia do covid-19. Por este moti vo, a 
Garda Civil non puido realizar todas 
as acti vidades que ti ña programa-
das nos centros escolares.
A suspensión das clases escolares 
obrigou a deixar pendentes 7 char-
las que estaban programadas. Ata 
esa data realizáranse outras 7 que 
trataron sobre riscos na Internet e 
novas tecnoloxías, acoso escolar, 
violencia de xénero e drogas e al-
col.

Baixan os delitos penais tras 
73 denuncias durante 2019

Unha imaxe da zona co novo alumeado
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pol

O Concello de Pol sacou a lici-
tación estes días a Contratación 
do Servizo de Axuda no Fogar, 
un contrato que ten un valor de 
1,785.634 euros e unha dura-
ción de tres anos prorrogables a 
outros tres.
Nestes intres, o Concello xa pe-
chou o prazo de presentación 
de ofertas e ten fixada como 
data de apertura de plicas o día 
19 do mesmo mes.
Ademais do servizo habitual, o 
Concello valorará na oferta da 
empresa que se presente que 
se realice o acompañamento 
a consultas médicas, o servizo 
de podoloxía e o transporte de 

persoas dependentes de cara 
ao usuarios. Tamén puntuara-
se dispoñer de axudas técnicas 
para préstamo, limpezas de 
choque, unha xestión informá-
tica e horas de libre disposición.

O Concello saca a licitación o 
SAF por un prazo de tres anos

O grupo socialista de Cospeito, 
que preside Rosa Morán, presen-
tará no próximo Pleno, previsto 
para fi nais do mes de novembro, 
unha nova tanda de medidas de 
axuda e apoio aos empresarios 
perxudicados economicamente 
pola situación de pandemia.
“É o momento de que o Conce-
llo bote unha man á xente e ir un 
pouco na liña do que dixo Feijóo 
de rebaixar impostos aos nego-
cios afectados como medida de 
axuda”, explicou mentras lembra-
ba que o seu parti do presentou 
no seu momento unha batería de 
medidas encamiñadas nesta liña 
“pero todas foron rexeitadas. Nós 
volveremos presentalas porque a 
ver si agora o di o presidente da 
Xunta, son mellor acollidas”.

A socialista lembrou que en Cos-
peito non se deron axudas “que 
o alcalde consideraba despropor-
cionadas, pero cremos que agora 
vense necesarias”.
Por outra banda, a concelleira 
explicou que foi “ati nado” non 
abrir as escolas deporti vas, nin as 
piscinas, “vista a situación actual”, 
aínda que considera “que foi máis 
por desidia que por outra cousa”. 
Tamén loubou o traballo desen-
volvido nos colexios “que seguen 
os protocolos perfectamente gra-
zas ao gran traballo que desenvol-
ven os profesores”.
Rosa Morán anunciou que o seu 
grupo volverá preguntar no Pleno 
polo estado do Plan Xeral, “que 
ti ña que ter contestadas as alega-
cións xa no mes de setembro”.

O PSOE volverá pedir no Pleno 
axudas para os empresarios 
afectados pola crise sanitaria

cospeito

O Concello de Cospeito desti nará 
275.000 euros a un proxecto para a 
efi ciencia enerxéti ca que consisti rá 
na renovación do 15% do alumeado 
público do municipio coa instalación 
dun total de 450 luminarias led.
Dentro deste proxecto xa se realizou, 
segundo avanza o Concello, a reno-
vación da iluminación pública de 
Muimenta e conti nuarase coa subs-
ti tución das luminarias de Feira do 
Monte, concretamente nas saídas 
cara a Rábade e O Santo. Tamén se 
actuou nesta zona na parroquia de 
Santa Cristi na e a de Goá.
Do total do orzamento, o 80% 
(220.000 euros) están fi nanciados 
con fondos Feder do Insti tuto para 
a Diversifi cación e Aforro da Enerxía 
(Idae). Os outros 55.000 euros son 
achegados polas arcas municipais.

As esti macións municipais din que 
o Concello conseguirá un aforro 
importante, xa que dun consumo 
de 43.000 euros anuais pasarase a 
9.800, o que supón un  74% que se 
poderá ver nas  facturas da luz.
O novo sistema leva, ademais de 

lámpadas de baixo consumo, reloxos 
astronómicos que regulan a ilumina-
ción das vías segundo a hora e a luz 
natural. O proxecto incluíu tamén  a 
renovación de cinco cadros eléctri-
cos no centro urbano de Muimenta 
e outros cinco en Feira do Monte.

Cospeito renova o seu alumeado 
municipal para poñer LED

O Concello de Cospeito e a Aso-
ciación Recreati va Cultural San 
Marti ño de Pino, en colaboración 
con  Culturalia GZ volveron convocar 
a III edición do Certame de Poesía 
Torre de Caldaloba, que foi anula-
da a causa dun erro administrati vo 
durante o proceso de recepción de 
orixinais. 
Poderán concorrer ao certame 
todos os autores que o desexen, 
calquera que sexa a súa fi nalidade, 
sempre que presenten as súas obras 
en lingua galega.
A organización deste certame esta-
bleceu dúas categorías, para meno-
res de 18 e para maiores desta ida-
de con dous gañadores en cada un 
dos grupos. O gañador maior de 18 
anos recibirá 1.500 euros de premio 
e a publicación da obra. Por outra 
banda, o gañador infanti l recibirá 
un lote de libros e unha tablet e o 
subcampión terá de premio un libro 
electrónico.
As bases contemplan para os maio-
res un límite de entre 300 e 600 
versos e para os pequenos o límite 
estará nos 60 versos. Para todos os 
interesados en presentar propostas, 

o novo prazo estará aberto ata o 15 
de novembro. Os requisitos para va-
lorar as obras serán que estean en 
galego e escritas a ordenador e que 
sexan orixinais mentres que a temá-
ti ca é totalmente libre.
A entrega pode facerse por correo 
ordinario, no Concello de Cospeito 
sito en avenida Terra Chá n°29, Feira 
do Monte, 27377, Cospeito, Lugo; 
ou por sede electrónica.
O fallo do xurado farase público o 12 
de decembro. A entrega de premios 
está prevista para o 19 de decembro 
no local social de Pino.

Volven convocar o premio de 
poesía Torre de Caldaloba

Un exemplo de lámpada LED

A Chintofanería, en colaboración co 
Concello de Pol, recupera o Labora-
torio de feltrado de lá de ovella, na 
escola de Cirio. Haberá un único gru-
po nesta ocasión, os sábados de 11 a 
12.30 horas da mañá.

Este taller desenvolverase a cargo de 
Chintofanería co obxecti vo de ache-
gar o traballo artesanal da lá de ove-
lla a través da experimentación sen-
sorial e artí sti ca. As prazas xa están 
cubertas e xa deu comezo.

Volve o taller de feltrado de lá

O Concello mellorou o contrato

A Xunta Directi va da Asociación de 
Empresarios de Muimenta, a cal 
engloba a gandeiros, profesionais e 
autónomos da Vila, segue ulti man-
do o que vai ser xa a XII edición do 
Mercado de Nadal, que comenzará 
o mércores 9 de decembro do 2020 
e rematará o martes 5 de xaneiro do 
2021, coincidindo coa celebración 
da Cabalgata de Reis. A asociación 
dará a coñecer o número total de 
parti pantes e os premios a reparti r.
A Asociación de Empresarios de Mui-
menta, sumouse dende o luns e ata 
o 30 de novembro, á campaña Días 
Azuis do Comercio Galego, campaña 
que ten como obxecti vo impulsar as 
vendas do comercio de proximidade 
e poñer en valor o importante papel 
económico e social do sector no ac-
tual contexto económico. 
Tamén comezou a venda de lotería 
de Nadal do seu habitual número.

Preparan unha 
nova edición do 
Mercado de Nadal 
de Muimenta
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A Xunta de Goberno Local aprobou 
as bases para unhas bolsas de mate-
rial escolar e libros de texto dirixidas 
a nenos e nenas do Concello.
Esta convocatoria ten por obxecto 
regular a concesión de axudas para a 
adquisición de libros de texto e ma-

terial escolar complementario desti -
nadas ao alumnado empadroado no 
Concello e escolarizado para o curso 
2020/2021 en educación infanti l (3-6 
anos), educación primaria e educa-
ción secundaria obrigatoria.
O obxecti vo é “apoiar ás familias con 
menor renda per cápita do munici-
pio que presenten difi cultades eco-
nómicas para afrontar o gasto que 
supón o obxecto da axuda”, indican 
dende o Concello.
Así con esta subvención, os solicitan-
tes poderán mercar libros escolares, 
material escolar funxible, material 
de debuxo e mochilas e estoxos.

As axudas poderán solicitalas aque-
les que se atopen escolarizados e 
empadroados no Concello.
Como sempre nestes casos, a contí a 
das axudas irán en función da renda 
per cápita familiar e oscilará entre 
os 120 e os 20 euros. Ademais, se-
rán compati bles con calquera outra 
axuda para a mesma fi nalidade con-
cedidas por parte doutras enti dades 
públicas ou privadas, sempre que as 
axudas concorrentes non superen 
o custo total dos materiais subven-
cionados. As bases e os prazos para 
solicitalas publicaranse nos próximos 
días no BOP.

Bolsas para material escolar

a pastoriza

A CIG fi xo público un comunicado 
no que acusa á empresa concesio-
naria do SAF na Pastoriza, Servital, 
de incumprimentos coa planti lla. 
De feito, indicou que os traballa-
dores solicitaron unha reunión cos 
respondables do servizo no Conce-
llo para expoñer “os problemas aos 
que se ven someti das”.
“Se xa o seu convenio colecti vo, 
sen actualizar dende o 2012, é un 
convenio discreto no económico, 
que dá todas as facilidades para a 
fl exibilidade e que polo tanto xa 
en sí é un convenio precario, pois 
a empresa, non contenta con iso, 
manexa os contratos das traba-
lladoras unilateralmente ao seu 
antollo de tal xeito que unha traba-
lladora nunca sabe a ciencia certa o 
que vai cobrar cada mes nin canto 
tempo está contratada nin canto 
coti zan cada mes por ela. Se isto xa 
é un problema habitual para as tra-
balladoras a tempo parcial, as que 
teñen asinado un contrato a tempo 

completo tampouco son alleas a 
esta situación pois tamén a elas lles 
cambia cada mes o salario, moitas 
veces mesmo cando non variou o 
servizo nin as casas ás que ti veron 
que acudir. Nunca sabes o que vas 
cobrar, a empresa ponnos ou quí-
tanos horas do contrato sen haber 
cambio algun no servizo, é unha in-
certi dume total”, explican.
Segundo engaden outro tanto do 
mesmo ocorre co plus de despraza-
mento “que varía aínda sen variar 
as casas nin o percorrido. E a unhas 
cóntalles dende a súa casa, a outras 
dende o Concello… é un caos total”.
En canto á protección ante a co-
vid-19, denuncian que o material 
que se lles facilita é insufi ciente. 
“Despois de moito pedir consegui-
mos que nos deran unha máscara 
quirúrxica para cada día, antes dá-
bannos 2 KN95 ao mes”. 
En todo caso non descartan, se non 
hai cambios, convocar outro ti po 
de medidas e mobilizacións.

As traballadoras do SAF acusan 
á empresa de incumprimento

Operarios da Deputación están a 
traballar nas obras de rehabilita-
ción do fi rme da estrada que vai da 
gasolineira da Pastoriza ata o cruce 
coa estrada provincial de Paraxes a 
Aldurfe, na parroquia da Guarda.
Trátase dunha obra que foi solicita-
da polo Concello debido ao mal es-
tado no que se atopaba este tramo 
da estrada, unha vía principal de co-
municación, moi uti lizada polo ser-
vizo de transporte escolar.
Son preto de 3 quilómetros de ti -
tularidade municipal que contarán 
cunha gan mellora trala limpeza de 
cunetas, o rebacheo e a instalación 
dun sistema de triplo rego asfálti co.

Reparan a estrada que vai da 
gasolineira da Pastoriza a Aldurfe

Chus Veiga coa fotografí a O diario da 
vida foi a gañadora da segunda edi-
ción do concurso de fotografí a Mu-
ller Rural da Pastoriza convocado co 
gallo do Día Internacional da Muller 
Rural.
A imaxe recibiu 298 clics ao seu favor 
dos visitantes de Facebook e foi a 
máis votada das 59 que se presenta-
ron. Nesta ocasión enxálzase o labor 
da muller coidadora.

A organización explicou que esta ini-
ciati va naceu “para visibilizar as mu-
lleres da Pastoriza. Non se concibe 
como unha competi ción, senón que 
tratemos de ver en conxunto o que 
todas transmiten: coidados, amor, 
atención, agarimo, traballo, loita dia-
ria... Que nos vexamos refl ecti das 
nas fotos das nosas veciñas, amigas, 
primas, parentas, coñecidas... que 
nos recoñezamos e solidaricemos”.

Chus Veiga gaña o certame de 
fotografí a da Pastoriza

Unha imaxe das obras

Fotografí a gañadora no certame

O Concello da Pastoriza vén de com-
pletar a implatación dun revolu-
cionario sistema  para a cloración e 
xesti ón da auga potable na rede de 
abastecemiento municipal que con-
templou a mellora dos depósitos.
As obras foron feitas con fondos de 
compensación ambiental e orza-
mentadas nun importe de 50.000 
euros, incluídos os honorarios dos 
técnicos que redataron os proxectos.
As obras consisti ron na instalación 
de bombas dosifi cadoras electró-
nicas para a cloración da auga de 
consumo, a instalación de contado-
res de auga emisores de pulsos que 
emiten a dose adecuada de cloro, 
instalación de bombas de tomas de 
mostras da calidade da auga, a ins-
talación dun autómata que permite 
a xesti ón telemáti ca do sistema de 
cloración e a instalación dun sistema 

de placas fotovoltaicas, onde non hai 
acceso á corrente eléctrica para que 
poida funcionar este sistema nos de-
pósitos.
Estas melloras instaláronse nos de-
pósitos de A Rúa (Úbeda), en Sal-
danxe, en Fancos (Bretoña), Curuxei-
ras, Loboso e Baltar.

“É unha obra que contribúe á pro-
gresiva modernización do servizo 
de tratamento de auga potable do 
Concello. Esto vai signifi car un aforro 
enerxéti co e un control moito máis 
efi caz da traída municipal”, explicou 
o alcalde da localidade, Primiti vo 
Iglesias.

Instalan sistemas automáti cos 
para a cloración en 6 depósitos

Un dos novos sistemas instalados nos depósitos de auga do Concello
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meira

Rematarán estes días en Meira os 
traballos de renovación do pavi-
mento na senda peonil na área 
recreati va Profesor Río Barxa, si-
tuado no centro da vila.
Estas obras, que ti ñan un orza-
mento fi nal de 44.214,74 euros, 
executáronse con cargo ás sub-
vencións do Fondo de Compen-
sación Ambiental. Tiñan un prazo 
de execución de dous meses e re-
mataron no tempo previsto.
As obras consisti ron na renova-
ción do fi rme dos paseos, a cons-
trución de dous novos accesos 
máis a reposición do escudo que 
hai no centro do parque.
Estas obras leváronse a cabo po-
los problemas que ti ñan os peóns 
na zona, xa que o pavimento que 
había levantábase e era moi es-
varadizo, en especial en tempos 
de choiva e trala caída das follas.

“Este parque está sendo moi uti-
lizando polos veciños e non que-
remos entorpecer o seu tempo 
de lecer e de exercicio por iso 
puxémonos con esta obra que 
quedou moi ben con pavimen-

to rugoso que xa probamos nun 
tramo con moi bon resultado 
tanto para evitar caídas como 
polo seu mantemento”, explica 
ao alcalde en funcións, Agustín 
Méndez.

Rematan as obras do parque

O anterior chan dos paseos era moi esvaradío

O Concello de Meira licita o 
SAF para tres anos tras subir 
o importe do servizo
O Concello de Meira volveu sa-
car estes días a licitación o Ser-
vizo de Axuda no Fogar, procede-
mento que quedara deserto hai 
un ano ao non presentar oferta 
ningunha empresa.
Esto foi debido a que na anterior 
convocatoria o prezo era moi 
inferior polo que nesta ocasión 
subiron o importe total do servi-
zo ata os 599.000 euros para un 
período de tres anos.
Deste xeito a oferta actual indica 
que se pagarán 15,30 euros por 
hora fronte aos 12,30 da ante-
rior convocatoria. As anualida-
des serán de 183.040 euros para 
11.000 horas no 2021, ao ano 

seguinte serán mil horas máis 
por 199.680 euros e seguirían 
aumentando no 2023 con 13.000 
horas e 216.320 euros.
O SAF de Meira comezou a fun-
cionar no 2015 con algo máis de 
4.000 horas de servizo, pero nos 
últi mos catro anos a demanda 
duplicouse. No últi mo ano este 
aínda seguiu crecendo moito 
razón pola que a contrata conta 
con incrementos anuais. Unha 
das condicións do contrato é a 
subrogación da traballadora so-
cial así como das 14 auxiliares. 
O prazo de presentación de ofer-
tas xa rematou  e están á espera 
da apertura de pregos.

outeiro de rei

O Concello de Meira reparti u xa 
as axudas do plan Revitaliza o teu 
Municipio, que foi solicitado por 
69 persoas e todas foron conce-
didas.
Destes xeito, os autónomos, em-
presarios de pymes e propieta-
rios de negocios afectados polo 
descenso da facturación durante 
o tempo de confi namento re-
cibiron axudas de entre 400 e 
600 euros, extraídas dunha par-
ti da municipal que se sitúa nos 
38.000 euros.
Pero esta non é a única acción que 
realizou o Concello para paliar a 

crise económica derivada da si-
tuación sanitaria, tamén se anun-
ciou a exención do pago da taxa 
de auga e recollida de lixo entre os 
meses de marzo a xuño.
Para o alcalde en funcións, Agus-
tí n Méndez “o peche dos estable-
cementos implica que a maioría 
do tecido comercial do noso con-
cello non puido levar a cabo unha 
acti vidade normal e dar servizo á 
comarca de Meira e que se a si-
tuación conti núa poderíase estu-
dar a ampliación de crédito tendo 
en conta os recursos cos que con-
ta o Concello”.

Meira reparte as axudas 
da covid-19 a 69 persoas

A ofi cina de Correos de Meira am-
plía desde este mes o seu horario de 
atención ao público. Deste modo, 
agora a atención é de 10.45 a 14.15 
horas, polo que pasa de dúas a tres 
horas e media de luns a venres.
Ademais, amplíanse os servizos. An-
tes só se facían envíos pero a parti r 
de agora se realizan outros trámites 
habituais.

Correos amplía o 
horario da ofi cina 

O Concello informa de que dende o 
día 27 de novembro ao 2 de decem-
bro a ITV móbil pasará por Meira. 
Estará ubicada na área recreati va 
xunto á urbanización O Carballal e 
en diferentes horarios. Para acudir é 
necesario coller cita no teléfono 902 
30 90 00 ou a través da páxina web 
www.sycitv.com, onde se lles infor-
mará dos horarios.

A ITV móbil chega ao 
Concello o día 27

A Xunta fi nanciará a 
rehabilitación da anti ga 
Cámara Agraria
A Consellería de Medio Ambiente, 
Territorio e Vivenda achegará un to-
tal de 44.563,27 euros ao Concello 
de Outeiro de Rei co fi n de fi nanciar 
a adquisición da anti ga Cámara 
Agraria, localizada en pleno núcleo 
urbano, para acometer a súa re-
habilitación e desti nalo a servizos 
sociais.
Con este fi n, a conselleira Ángeles 
Vázquez e o alcalde José Pardo ve-
ñen de asinar telemati camente un 
convenio de colaboración que lle 
dará acceso a este municipio lu-
cense ao Fondo de Cooperación do 
Insti tuto Galego da Vivenda e Solo 
(IGVS), un instrumento para apoiar 
aos concellos de menos de 50.000 
habitantes no fi nanciamento de ac-
tuacións de rehabilitación e conser-
vación do patrimonio construído.
En concreto, a achega económica 
comprometi da pola Xunta permiti -
ralle ao Concello de Outeiro de Rei 
dispoñer dun total de 44.563,27 

euros co fi n de fi nanciar esta actua-
ción, unha contí a que poderá de-
volver ao IGVS en oito anualidades, 
de forma cómoda e sen xuros.
Grazas á canti dade percibida con 
cargo ao Fondo de Cooperación, o 
Goberno local poderá comprar o 
inmoble localizado no número 10 
da estrada N-VI. Anti gamente este 
edifi cio esti vo desti nado a Cámara 
Agraria e na actualidade alberga a 
ofi cina de Correos e serve de local 
para a Asociación ADSG Santa Isa-
bel. Unha vez completada a súa 
rehabilitación, a intención do Con-
cello é dedicalo á prestación de ser-
vizos sociais.
O Fondo de Cooperación do IGVS 
se puxo en marcha no ano 2017, 
cunha dotación inicial de 10 millóns 
de euros e co obxecti vo de facilitar-
lle aos concellos o fi nanciamento 
necesario para acometer proxectos 
de rehabilitación mediante a con-
cesión de préstamos sen xuros.

O BNG de Outeiro de Rei vén de 
comunicar o seu rexeitamento ás 
obras feitas polo Concello para 
“abrir unha rúa nova polo centro 
de Outeiro”.
“É a mellor metáfora do que o 
alcalde está a facer”, din dende 
o BNG, “cremos que hai moitos 
lugares e moitas persoas que 
necesitaban eses fondos, pois a 
necesidade de solares non é tan 
importante como para investi r esa 
canti dade inxente de cartos en 
abrir unha rúa nova”.
“Estas obras tamén representan 
moi ben a forma de actuar do al-
calde xa que se ti ran muros e pa-
redes de pedra tradicionais que 
fi xeron os nosos antepasados para 
facer paredes de ladrillo receba-
das con cemento. É a prácti ca ha-
bitual neste concello baixo o man-
do do señor Pardo”, din dende o 
parti do nacionalista.
“E mentres tanto, súbennos as ta-
xas da auga e do lixo, das acti vida-
des de ocio ou da recollida de ár-
bores caídos. En fi n, son decisións 
políti cas e cada un ten as súas 
prioridades”, rematan dicindo.

O BNG criti ca as 
obras de apertura 
dunha nova rúa
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muras

O alcalde de Muras, Manuel Re-
queijo mostrou o seu malestar co 
novo Decreto de aproveitamentos 
madeireiros aprobado pola Xunta de 
Galicia explicando que “modifi caron 
o Decreto en pleno confi namento 
pola porta de atrás. Os veciños están 
molestos porque quedaron desam-
parados novamente pola Xunta de 
Galicia e isto lles está creando pro-
blemas serios”.
Segundo aclara, a Xunta aprobou 
en abril deste ano un decreto polo 
que se regulan os aproveitamentos 
madeireiros e leñosos, de corti za, de 
pastos, micolóxicos e de resinas en 
montes ou terreos forestais de xes-
ti ón privada na Comunidade e que 
vén a substi tuír o anterior de 2014.
O novo establece no arti go 55.6 que 
“a recollida de cogomelos nas mo-
dalidades defi nidas neste capítulo 
como para consumo propio ou con 
fi ns cientí fi cos ou didácti cos pode 
efectuarse sen necesidade de auto-

rización por parte da persoa propie-
taria nos montes ou terreos forestais 
de xesti ón privada, sempre fóra da 
superfi cie obxecto de acoutamen-
to”, introducindo con este novo texto 
segundo Requeijo, “o desleixamento 
dos propietarios de fi ncas con gan-
do”.
Foron varios os veciños que estes 
días lle trasladaron ao alcalde o gran 

malestar provocado pola canti dade 
de xente que se aproveita de recoller 
cogomelos en Muras. “Os proble-
mas que xeran son varios, e algún 
deles con consecuencias sanitarias 
serias”, di.
“En primeiro lugar, hai recolledo-
res que deixan os peches das fi ncas 
abertos, correndo o risco de que os 
animais saian ás estradas e orixinen 
accidentes de tráfi co, ademais do 
traballo que dá volver a recollelos.  
En segundo lugar, a xente vai pisan-
do a herba, e en consecuencia o 
pasto queda estragado, pois o gando 
non a come nin se pode aproveitar. 
Por últi mo, os veciños mostráronse 
preocupados pola posible transmi-
sión de enfermidades, xa que hai pa-
rroquias onde o gando vacún aínda 
permanece en corentena polo brote 
de tuberculina, e se a xente vai de 
fi nca en fi nca, poden transportar 
dita enfermidade, empeorando a 
situación sanitaria animal.”, explica.

O alcalde criti ca o decreto 
madeireiro aprobado pola Xunta

O alcalde, Manuel Requeijo

Debido á actual situación sanitaria, 
o Concello decidiu suspender a Fei-
ra do Mel de Montaña, que alcan-
zaría a súa sexta edición. Deste xei-
to, a organización iguala a decisión 
que se repeti u en citas anteriores.
Malia esta suspensión, manterá a 
cata de meles, que celebrará a súa 
cuarta convocatoria o sábado 14.
A cata contará con dous galardóns, 
ao mellor mel de montaña e ao 
mellor mel monofl oral de breixo, 
e está aberta a aqueles que teñan 

explotacións apícolas no municipio.
Haberá dous galardóns: Mellor 
mel de Montaña, e Mellor Mel 
Monofl oral de Breixo e presidirá a 
cata Cristi na Rodríguez Sanmartí n; 
e actuará como secretaria Isabel 
Goti  Caaveiro. As bases establecen 
que se aceptará un máximo de 15 
mostras. Ademais, está prevista a 
celebración dun curso de micoloxía 
con José Luis Cuba e un taller de 
cociña a cargo de Antonio Díaz du-
rante esa fi n de semana.

Muras substi túe a Feria do 
Mel por unha cata o día 14

A cata contará con premios para os mellores produtos

O Concello de Muras abriu o prazo 
de solicitude de composteiros indi-
viduais aberto a todos os veciños do 
termo municipal. O prazo, que xa 
está aberto, prolongarase ata o 13 
de novembro.
As solicitudes destes composteiros, 
que teñen unha capacidade de 400 
litros, poderán presentarse na ofi ci-
na de rexistro do Concello de Muras 
ou en calquera das formas previstas 
na adminsitración pública.

Muras abre o prazo 
de solicitude de 
composteiros

A Consellería de Infraestruturas e 
Mobilidade, a través de Augas de 
Galicia, desenvolveu traballos de 
conservación e limpeza no treito 
interurbano do rego do Cal.
Os traballos executáronse en dous 
tramos, ao longo de algo máis de 
medio quilómetro, coincidindo co 
seu percorrido por disti ntos lugares 
das parroquias de Muras (San Pedro) 
e O Burgo (Santa María).
As actuacións centráronse na reti -
rada de árbores e pólas caídas na 

canle, así como madeira morta. In-
cluiuse a roza selecti va e limitada ao 
ancho da canle, en tramos ocultos 
pola maleza co obxecti vo de deixar 
o rego despexado de maleza, posi-
bilitando así a circulación fl uída das 
súas augas. Nesta actuación inclúese 
a intervención puntual para a reti ra-
da de dúas árbores caídas na zona da 
desembocadura, no río Eume.
Estas accións enmárcanse no progra-
ma de mantemento, conservación e 
mellora que realiza Augas de Galicia 

no dominio público hidráulico das 
bacías de Galicia-Costa, no ámbito 
territorial da zona Galicia-norte.
A Consellería de Infraestruturas e 

Mobilidade mantén acti vas as actua-
cións para a mellora dos leitos fl u-
viais e para favorecer as condicións 
naturais do ecosistema dos ríos.

Augas de Galicia limpa 
un treito do rego do Cal

Tarefas de limpeza no rego do Cal

O Concello de Muras destinará 
175.000 euros ao mantemento 
e mellora de estradas dentro do 
Plan Único da Deputación, un 
orzamento total que o ente pro-
vincial destina a este Concello 
de  286.381 euros.
O Concello ten previsto come-
zar coas obras de acceso á loca-
lidade de Serra, con 2.290 euros 
de orzamento.
Tamén está previsto o amaño 
dos camiños de Penagrande, O 

Curro, Susana, con orzamentos 
de 11.360, 3.909 e 17.931 eu-
ros, respectivamente.
Acometerán tamén os accesos 
a Ferreiros, con 9.880 euros de 
presuposto e os currales en La 
Cabeceira e Bustelo, con 7.959 
e 5.007 euros, respectivamente. 
En Bustelo tamén acondiciona-
rán os accesos con 11.247 euros 
de orzamento.
Finalmente empregarán o orza-
mento municipal na reparación 

de tres camiños parroquiais, o 
do Couce, o da Paleira a Vedi-
lle e o de Bouzas. No primeiro 
investiranse 13.181 euros, e no 
segundo 22.250 para rematar 
cos 11.247 do último.
Por outra banda, o alcalde do 
Concello de Muras, Manuel Re-
queijo, avanzou que continúan 
coas obras da traída de auga á 
Balsa, unha mellora que conta 
cun orzamento de 380.000 eu-
ros con cargo ao Fondo de Com-

pensación Ambiental e que se 
prolongarán debido a que a em-
presa solicitou unha prórroga.
A obra contempla a construc-
ción dun depósito de auga así 
como 17 quilómetros de tubaxe, 
ademais de todo o demais que 
leva como arquetas e outras ac-
tuacións en diversos puntos.
Malia que a obra estaba pre-
visto que rematara en outubro, 
finalmente o fará nos próximos 
días.

O Concello investi rá 175.000 euros do 
Plan único en obras de camiños

A voceira popular de Muras, Eugenia 
Requeijo, sinala que “son moitos os 
lugares do concello que se atopan 
sen limpar porque non se realizaron 
as tarefas de conservación que lle 
corresponden”. Pon como exemplo 
as prazas do Viveiró e de Muras “que 
teñen sucio todo o seu mobiliario e, 
incluso, a súa iluminación é escasa”.
Enumera, así mesmo, outras defi -
ciencias na conservación das insta-
lacións municipais como é o caso do 
canalón do cemiterio que, a pesar 
de ser arranxado recentemente, “xa 
se atopa atascado. Tamén se atopa 
abandonada, completamente chea 
de maleza, a fi nca da Escola de Irixoa 
e o campo de fútbol”.

O PP local acusa ao 
Goberno de abandono
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A Xunta de Goberno de Xermade 
resolveu as peti cións de subven-
cións presentadas por 14 enti da-
des sen ánimo de lucro do termo 
municipal para axudar a sufragar os 
gastos de organización de disti ntas 
acti vidades e proxectos.
O Concello reparti rá un total de 
7.300 euros en parti das que osci-
lan entre os 350 e os 600 euros. O 
Concello deu o visto bo a todas as 
peti cións presentadas pero estas 
enti dades deberán presentar estes 
días as xusti fi cacións de gastos.
As enti dades benfi ciadas son as 
asociacions veciñais de San Xulián 
de Cazás, Xaravigo de Miraz, AcCa-
sanova de Roupar, San Estevo, a de 
Cabreiros, a de O Campo de Roupar, 
a de Burgás e a de Piñeiro. Tamén 
reciben subvencións as mulleres ru-

rais Saudade, Amuraxe a as de Rou-
par, así como a asociación cultural 
Axóuxere, o Consello de Maiores de 
Momán e os Roteiros da Carba.
Algunas das acti vidades obxecto 
da axuda son cursos, excursións, 

rutas de sendeirismo, obradoiros 
de manualidades, envellecemento 
acti vo, pintura, zumba e memoria, 
no relati vo ás acti vidades; e as ce-
lebracións de San Xoán, Samaín ou 
o Entroido.

xermade

A Consellería de Infraestruturas e 
Mobilidade vén de adxudicar a re-
dacción do proxecto de execución 
de reforzo do fi rme da estrada au-
tonómica LU-170, entre Cabreirós 
e Momán, no Concello de Xermade 
Este contrato foi adxudicado á em-
presa Sepco, Servicios y productos 
de obras, S.L, por un importe duns 
15.000 euros. O prazo de execución 
dos traballos é de 6 meses.
A lonxitude de actuación é de 5 km 
aproximadamente, centrándose no 
treito comprendido entre o núcleo 
de Xermade e Cabreiros.
Os traballos obxecto do proxecto, 
inclúen a execución dunha actua-
ción de mellora do fi rme, co esten-
dido dun aglomerado en quente 
en todo o ancho da plataforma, 
así como a execución de cunetas 
de seguridade en determinados 
treitos.
O departamento de Infraestruturas 

impulsa a redacción deste proxecto 
de renovación da capa de rodadu-
ra e mellora da seguridade viaria 
para a súa execución en 2021, que 
suporá un investi mento autonómi-
co esti mado en 400.000 euros, tal 
e como avanzou recentemente no 
Parlamento o director da Axencia 
Galega de Infraestruturas, Francis-
co Menéndez.
En paralelo, a Xunta mantén a pla-
nifi cación do ancheamento da es-
trada neste treito da LU-170, para 
o que ten redactado un proxecto 
para actuar no tramo comprendido 
entre as proximidades do parque 
empresarial de Xermade e Cabrei-
ros. Segundo o proxecto, actuarase 
nunha lonxitude de 5.100 metros, 
co obxecto de ampliar ata os 7 me-
tros a plataforma da estrada. Ao 
longo do tramo actuarase de forma 
puntual nas interseccións coas vías 
públicas xa existentes.

Adxudicada a redacción do 
proxecto de obra da estrada 
entre Cabreiros e Momán

Concedidas axudas a 14 enti dades 
veciñais para acti vidades culturais

O PP acusa ao alcalde de 
consenti r o estrago das pistas
O voceiro do Grupo Municipal do PP 
de Xermade, Antonio Riveira, acusa 
ao alcalde e ao Goberno local de 
deixar estragar os camiños e pistas 
públicas coa saca de madeira. Así o 
manifesta ante os danos causados 
polos traballos de extracción de 
madeira nos montes da Torre, en 
Roupar, que se están levando a cabo 
estes días e que difi cultan o uso das 
vías públicas aos veciños da zona.
Riveira sinala que a ordenanza mu-
nicipal reguladora do uso do domi-
nio público local polas acti vidades 
extracti vas de madeira nos montes 
e espazos forestais do Concello de 
Xermade recolle a obriga das em-
presas de comunicar ao Concello a 
extracción e depositar unha fi anza 
para facer fronte aos danos e prexuí-

zos causados pola corta, depósito e 
transporte da madeira.
É por iso polo que os populares que-
ren coñecer se as empresas comuni-
caron previamente a tala e reti rada 
da madeira, se fi xeron depósito da 
fi anza na forma regulamentaria e 
se o goberno local lles vai esixir que 
se manteña o estado transitable dos 
camiños e que, unha vez rematados 
os traballos, corrixan os danos cau-
sados.
Neste senti do, esixen o cumpri-
mento da ordenanza municipal co 
obxecti vo de “minimizar os danos da 
extracción de madeira causando as 
imprescindibles molesti as aos veci-
ños durante os traballos e repoñen-
do ao seu estado inicial os camiños 
afectados”.

Estrada LU-170 nun punto entre as dúas parroquias

A biblioteca volve convocar o 
concurso das Letras Galegas
A biblioteca de Xermade vén de 
convocar unha nova edición do 
concurso de narración e debuxo in-
fanti l Letras Galegas 2020, adicadas 
este ano a Ricardo Carvalho Calero, 
que nesta ocasión versarán sobre 
o tema xenérico Xermade, o meu 
pobo.
Como en edicións anteriores, ha-
berá tres categorías (menores de 8 
anos, de 9 a 11 e de 12 a 16 anos) 
e poderase presentar como máxi-
mo dous traballos, un de debuxo e 
outro de narración, xa que haberá 
en cada categoría as dúas variables.
O prazo de presentación remata o 
15 de novembro. O lugar para en-
tregar as narracións e os debuxos 
será a Biblioteca Municipal en hora-
rio de tarde, de 3 a 9. As obras só 
levarán o tí tulo e opcionalmente 

un pseudónimo, non podendo ir 
anotado ningún outro dato per-
soal. Eses datos persoais de autoría 
cubriranse nun anexo aparte que 
adxuntaremos á obra presentada.
Haberá 12 premios: dous de debu-
xo e outros dous de narración por 
cada categoría.
Os agasallos serán vales por impor-
te de 60 euros, para trocar no es-
tablecemento colaborador que se 
indicará no anuncio de publicación 
dos premios.

O presidente da Deputación, José 
Tomé Roca, e a presidenta da 
Asociación Animals Help, Sonia 
Camino Jurado, asinaron no Pazo 
de San Marcos un convenio de 
colaboración para a adquisición 
dun medio de transporte para o 
refuxio de animais de Xermade. 
O organismo provincial desti nou 
36.611,57 euros para a compra 
deste vehículo.

O refuxio de animais 
fi rma un acordo coa 
Deputación

PREMIO. O Parque Eólico Experimental Sotavento entregou a Casia-
no Engroba Saavedra o premio ao X Certamen Renovable de Fotogra-
fí a, pola súa fotografí a Son xigantes, eligida polo xurado entre máis dun 
centenar de candidaturas. Este certame, que foi convocado no mes de 
novembro, ten como principal obxecti vo dar a coñecer o mundo das 
enerxías renovables en xeral e a idea de Sotavento en parti cular.

O Concello de Xermade lamenta 
comunicar que, dada progresión 
actual da Covid-19, posponse o 
comezo das actividades cultu-
rais, concretamente, os cursos 
de Costura, Faino ti mesm@ e 
Xabóns e cremas.
Ante as restricións de aforo 
establecidas pola Consellería 
de Sanidade durante o mes de 
outubro, e dado o tamaño re-
ducido das aulas onde se levan 
a cabo ditas actividades, “con-
sideramos prudente esperar a 
unha evolución positiva da si-
tuación sanitaria para iniciar o 
comezo das escolas culturais.
Pedimos disculpas polas moles-
tias que esta decisción poida 
ocasionar, agardando poder re-
tomalas o antes posible”.

Aprazamento do 
comezo das Escolas 
Culturais pola nova 
situación sanitaria

O Concello investi rá un total de 7.300 euros nas axudas



actualidade32 novembro 2020

TERRA CHÁ

A Consellería do Medio Rural, a tra-
vés de Agacal, impulsará un novo 
proxecto de I+D para avaliar pezas 
do queixo da DOP San Simón da 
Costa cunha maduración inferior ás 
52 semanas. 
Así, ao abeiro da iniciati va enviáron-
se diversas pezas de San Simón da 
Costa a restauradores, críti cos, res-
ponsables de compras das cadeas 
de distribución, xornalistas e outros 
profesionais de presti xio relaciona-
dos co mundo da gastronomía, se-
leccionados polos técnicos de Aga-
cal. A todos eles se lles pediu que 
valorasen o produto cunha madu-
ración superior ás 52 semanas, con 
vistas a fomentar a súa promoción 
e comercialización nas canles de 
venda aproveitando as suxesti óns e 
avaliacións destes expertos.
En xeral estes prescritores fi xeron 
un balance moi positi vo sobre as ca-
racterísti cas organolépti cas e unha 
eventual viabilidade no mercado 
destas pezas de queixo. Así, case 
un 65% dos consultados sinalou 
que estaría disposto a mercalas e 
un 87% que pagaría un prezo maior 
por adquirilas.

Preguntados polo grao de coñece-
mento da DOP San Simón da Costa, 
o 96% dos enquisados dixo coñecer 
estes queixos. En canto á valoración 
(do 1 ao 10) do grao de intensidade 
deste produto, sendo 1 “pouco in-
tenso” e 10 “moi intenso”, un 27% 
puntuaron cun 9, mentres senllos 
24% optaron polo 7 e o 8.
Unha vez coñecidos estes resulta-
dos, a idea é que o Consello Regula-
dor da DOP e as empresas adscritas 
valoren a oportunidade e as posibi-
lidades de apostar por este produ-
to. Así mesmo, a Xunta seguirá im-
plementando este proxecto de I+D 
testando pezas cunha maduración 
inferior, así como cun maior tama-
ño para comprobar a súa incidencia 
nas propiedades do produto.

Agacal impulsa un novo 
proxecto de I+D para o 
queixo San Simón

O Ministerio de Transportes, Movi-
lidad e Axenda Urbana, Mitma, ini-
ciou a fase de construción de prototi -
pos e experimentación en campo de 
solucións innovadoras para resolver 
os problemas causados pola néboa á 
circulación viaria no tramo da Auto-
vía A-8, entre Mondoñedo e A Xesta.
Mitma formalizou a fi nais de 2019 
sete contratos de servizos de investi -
gación e desenvolvemento da Com-
pra Pública Precomercial (CPP), para 
o deseño, implementación e experi-
mentación con prototi pos de tecno-
loxía innovadora relati va a sistemas 
de protección anti néboa na Autovía 
A-8, entre Mondoñedo e A Xesta. 
Tres deles, (correspondentes ao lote 
1), para o desenvolvemento de solu-
cións innovadoras baseadas en siste-
mas de axuda á condución en situa-
cións de néboa, e os catro restantes 
(lote 2), para o desenvolvemento de 
solucións innovadoras baseadas en 
sistemas que actúan sobre a néboa, 
mediante o seu illamento, elimina-
ción ou desprazamento. O importe 

total é de 5,64 millóns de euros.
A CPP está a desenvolverse en com-
petencia por fases temporais de 
carácter eliminatorio e de forma 
independente para cada lote. Nese 
marco, iranse seleccionando pro-
gresivamente as mellores solucións 
para resolver a problemáti ca actual. 
Unha vez fi nalziada a fase de demos-
tración da viabilidade das solucións 
propostas, empezan con fase de 
construción e experimentación en 
campo a escala real cos 4 prototi pos 
seleccionados, con obxecto de veri-
fi car o correcto funcionamento dos 

desenvolvementos teóricos nunha 
contorna real nas condicións de né-
boa característi cas do tramo da A-8 
entre Mondoñedo e A Xesta. Esta 
Fase 2, que agora se inicia, virá con-
dicionada pola presenza de eventos 
de néboa durante as probas.
As dúas propostas correspondentes 
ao lote 1 de axuda á condución, que 
superaron a fase 1 consisten nun sis-
tema de balizamento lateral da vía 
con luz láser e nun sistema de sinali-
zación horizontal con tecnoloxía LED 
proxectada sobre a calzada.
No caso das dúas propostas corres-
pondentes ao lote 2 sistemas que 
actúan sobre a néboa, que supera-
ron a fase 1, baséanse nun sistema 
de difusión automáti co por asperso-
res de materiais higroscópicos e na 
combinación de barreiras estáti cas 
e barreiras dinámicas que empregan 
dispositi vos fl uído-mecánicos. Unha 
vez validada a tecnoloxía ensaiada, 
procederase a unha contratación 
convencional para a construción dos 
sistemas anti néboa seleccionados.

Comeza a experimentación con 
prototi pos anti néboa na A-8

Un dos proxectos presentados

O PP presentará na próxima se-
sión plenaria da Deputación unha 
iniciati va para instar ao goberno a 
acometer as melloras necesarias 
na ponte de Santo Estevo, sobre 
o río Ladra, tamén coñecido como 
ponte de Uriz, de maneira que 
deixe de ser necesario manter á 
limitación de paso de vehículos 
inferiores a dez toneladas. 
Casti ñeira explica que a ponte de 
Santo Estevo, sobre o río Ladra, 
une os núcleos de Uriz e de Gaio-
so. “É unha ponte provincial sobre 
a que pasa a estrada provincial 
LU-P 5101, unha vía intermunici-
pal, que une os concellos de Rába-
de, Begonte, Outeiro de Rei e de 

Friol; é unha estrada moi transita-
da polos veciños destes catro con-
cellos, pero tamén por diferentes 
transportes, tanto lácteos, como 
de madeira e servizos públicos 
como son o transporte escolar e a 
recollida de lixo”.
O portavoz popular destaca que 
“esta ponte esta limitada desde 
hai un tempo a dez toneladas, o 
que obriga aos camións que so-
brepasan esa tonelaxe a dar un 
rodeo de dez quilómetros; isto su-
pón incomodidades moi grandes 
para os veciños e para as explo-
tacións, pero tamén é un proble-
ma para o sector produti vo nesta 
zona”.

O PP reclama solucións para 
o tráfi co na ponte de Uriz

Os alcaldes de Friol e Outeiro de Rei no núcleo de Uriz

A Xunta de Galicia fi nanciará 14 
obradoiros duais de emprego que 
se desenvolverán en 40 municipios 
da provincia de Lugo e suporán a 
contratación de 341 persoas, entre 
alumnos-traballadores (280) e per-
soal de dirección, administración e 
monitores (ao redor de 61 contra-
tos).
Cada taller ofrece formación e em-
prego a 20 persoas, que contarán 
cun contrato de traballo durante 
a súa parti cipación na acti vidade 
e ao fi nalizar poderán acreditar 
as ensinanzas recibidas cun certi -
fi cado de profesionalidade. Está 
previsto que se poñan en marcha 
antes de fi nais de ano e durarán 
nove meses.
Os obradoiros funcionarán en 
concellos de todas as áreas da 
provincia. Na comarca, Friol pro-
move xunto con Rábade e Begon-
te a iniciati va Cumes da Terra Chá 
IV; Outeiro de Rei, Castro de Rei e 
Cospeito comparti rán o taller San-
ta Isabel IV; Vilalba porá en marcha 
con Abadín Terra Chá no Camiño; 
Ribeira de Piquín, Castroverde, 
Riotorto, Pol e A Pastoriza terán o 
taller O Castro VI e Terras do Sor IV, 
que promove O Vicedo xunto con 
Ourol e Muras.

A Xunta fi nancia cinco 
obradoiros duais de 
emprego na comarca

O queixo San Simón da Costa

A Xunta concedeu achegas que 
suman 190.000 euros a 13 con-
cellos da provincia para mellorar 
instalacións e locais desti nados 
á realización de acti vidades cul-
turais. A Xunta aprobou axudas 
para os municipios chairegos de 
Xermade e Outeiro de Rei.
En Xermade, a aportación será 
de 6.019,13 euros para a mo-
dernización do equipamento da 
Biblioteca Pública Municipal. En 
Outeiro de Rei a contí a será de 
22.682,03 euros para a reforma 
do Centro Sociocultural Parro-
quial de San Lourenzo de Aguiar.
Esta orde de subvencións achega 
fi nanciamento para actuacións 
relati vas ao equipamento e mo-
blaxe de locais; a realización de 
obras de reforma, ampliación, 
modernización ou mellora de in-
mobles, así como a adquisición 
de materiais técnicos vinculados 
ao desenvolvemento da progra-
mación cultural do local para o 

que se solicita a axuda, e en con-
creto: realización de investi men-
tos en equipamento escénico, 
iluminación e son, equipamento 
audiovisual, equipamento xeral, 
sistemas de prevención e segu-
ridade, novas tecnoloxías, inves-
ti mentos desti nados á posta en 
funcionamento de locais para 
usos culturais, investi mentos en 
bibliotecas ou axencias de lec-
tura pública municipais, investi -
mentos en arquivos municipais, 
así como accións encamiñadas 
á mellora da accesibilidade e 
supresión de barreiras arquitec-
tónicas.
A axuda máxima por enti dade 
local benefi ciaria é de 30.000 
euros -ata un máximo do 90% do 
orzamento total do proxecto-, ou 
35.000 euros cando se trate de 
solicitudes realizadas por agru-
pacións de concellos, mancomu-
nidades, consorcios locais e enti -
dades resultantes dunha fusión.

Achegas para as instalacións 
culturais de Xermade e Outeiro
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A Confederación Hidrográfi ca do 
Miño-Sil (CHMS) fi nalizou os tra-
ballos de mellora da capacidade 
de desaugadoiro nas Insuas do 
Miño, entre os municipios de Rá-
bade e Begonte.
Na inspección previa observouse 
a presenza de múlti ples árbores 
caídas, secas e inclinadas cara 
ao leito, ademais de abundante 
vexetación en ambas marxes que 
chegaba a invadir o propio leito e 
provocaba acumulación de res-
tos vexetais en todas as obras de 
paso do tramo de actuación.
Para solucionar esta problemáti ca 

procedeuse á reti rada de árbores 
caídas ou secas ou, en casos moi 
puntuais, desestabilizados con 
perigo de caída ao leito, que pro-
vocaban a acumulación de restos 
arbóreos e tapóns, afectando ao 
discorrer das augas; tamén se 
realizaron podas sanitarias e re-
salveos para mellorar da estabili-
dade da vexetación e para facilitar 
o fl uxo en casos de avenida, dimi-
nuíndo así o risco de inundacións.
Estes traballos prolongáronse du-
rante dous meses e cun investi -
mento nesta zona de especial pro-
tección, LIC Parga-Ladra- Támoga.

A Confederación limpa o 
tramo das Insuas do Miño

Estado no que se atopaba a zona na que se interviu

O coronavirus está a golpear con 
forza nesta segunda onda, aínda que 
todo parece indicar que o peor da 
pasou. A provincia leva varios días 
baixando o número de casos acti vos 
e diminuíndo pouco a pouco o nú-
mero de contaxios novos. Aínda así 
os datos indican que os casos acti vos 
superan o milleiro e os mortos xa pa-
saron a barreira dos cen.
Como novidade, a Xunta estableceu 
un mapa de cores onde se indica o 
nivel de incidencia concello a con-
cello, con catro graos aos que lles 
corresponden diferentes restricións, 
en especial agora que xa decretou 
un novo estado de alarma en todo 
o país.
Na Terra Chá só Vilalba permanece 
en alerta vermella, produto de varios 
gromos familiares. Cospeito chegou 
ao nivel laranxa pero xa recuperou 
a normalidade. Os casos tamén au-
mentaron en Outeiro de Rei, Xerma-
de e Friol pero regresaron á norma-
lidade rapidamente. Castro de Rei 
foi o últi mo en poñerse en amarelo 
(datos do 11 de novembro).
Estes datos trouxeron moitas novida-
des a nivel de restricións. A primeira 
foi o establecemento para todo o te-

rritorio nacional do toque de queda 
entre as 23.00 horas e as 6.00 horas 
trala nova declaración do estado de 
alarma. Pero ademais, a Xunta fi xo 
públicas outras medidas entre as 
que fi guran o peche perimetral dos 
concellos en alerta vermella, restrin-
xir aforos, prohibir reunións e unha 

das medidas de máis polémicas, o 
peche total da hostalaría. 
Aínda que a situación mellora tamén 
en Galicia, as medidas non se sua-
vizarán aínda nas grandes cidades. 
Pola contra, Vilalba, malia estar en 
alerta vermella, está con restricións 
de nivel 2 polo momento.

Lugo mellora o nivel de contaxio 
tralas restricións impostas

O GDR Terra Chá colabora coa Con-
sellería de Políti ca Social e Ministe-
rio de Igualdade cunha campaña de 
sensibilización sobre violencia de 
xénero.
O proxecto consti rá en varias ac-
cións, unha delas será o reparto de 
1700 máscaras hixiénicas entre os 
10 concellos do territorio do GDR2, 
xunto con información relati va a 
cuesti óns varias de violencia de xé-
nero. Nesta información inclúese un 
slogan no que invita a cubrir a boca 
polo covid-19, pero non pola violen-
cia de xénero. Tamén inclúese infor-
mación relati va á violencia sexista e 
pautas sobre como se debe actuar 

en caso de sufrir malos tratos ou 
de saber quen está a ser víti ma dos 
mesmos.
Estas máscaras supoñen un apoio 
ao traballo de inserción laboral de 
mulleres víti mas de violencia de xé-
nero, xa que foron elaboradas por 
mulleres que sufriron esta lacra; es-
tán certi fi cadas e son sociais, ecoló-
xicas e reuti lizables (ata 5 lavados).
O folleto tamén conta con reco-
mendacións de uso das máscaras e 
a súa colocación e limpeza.
A presidenta do GDR-2 Terra Chá, Fe 
Legaspi, entregou xa as máscaras no 
Concello de Vilalba á alcaldesa, Elba 
Veleiro.

O GDR Terra Chá reparte 
máscaras contra a 
violencia de xénero

Entrega de material ao Concello de Vilalba

RESTRICIÓNS COMúNS

• Toque de queda entre as 23.00 
e as 6.00 horas.

• A acti vidade comercial ten afo-
ro limitado ao 50%.

• No transporte público depen-
dente da Xunta de Galicia, po-
deranse ocupar a totalidade 
dos asentos aínda que deberá 
manterse a máxima separa-
ción entre usuarios.

• Limitadas as saídas de usua-
rios fóra das residencias, pero 
mantéñense as visitas.

RESTRICIÓNS NIVEL 3

• Non se poderá saír do períme-
tro municipal.

• Non se permiten reunións, só 
con convivintes.

• Prácti ca deporti va ten que ser 
individual para non federados.

• As acti vidades culturais redu-
cen o seu aforo a 30 persoas en 
interior e 75 en exterior.

• Abertos os parques infantí s 
pero pechados os centros de 
ocio.

• Peche da hostalería.

RESTRICIÓNS NIVEL 2

• Non está restrinxida a mobili-
dade.

• As reunións serán de 6 persoas 
máximo.

• Prácti ca deporti va de ata 6 per-
soas para os non federados.

• As acti vidades culturais redu-
cen o seu aforo a 60 persoas en 
interior e 150 en exterior.

• Abertos os parques infantí s e 
os centros de ocio.

• Restriccións de aforo na hos-
talaría.
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O PM Friol fí xose co Trofeo Con-
cello de Friol, na súa VIII edición. 
O conxunto local impúxose por 
4-3 a outro dos grandes da cate-
goría, o Victoria FS.
O parti do serviu para coller ritmo 
e facer a presentación da conxun-
to que disputará o Reto Iberdrola 
esta tempada. De feito, presenta-
ron as novas incorporacións, a de 
Lara Martí nez, xogadora viguesa 
de 19 anos, e Nerea González Cu-
quejo, xogadora coruñesa de 22 
anos que xa esti vo na órbita do 
PM Friol os últi mos anos.
A elas súmanse Sara García, 
porteira abulense de 21 anos 
que procede do Real Oviedo, ou 
Noelia Díez, defensa do Parque-
sol de 22 anos, así como a tamén 
defensa madrileña Noemí Andrés 
Laguna. Incorporáronse tamén 
Tamara Álvarez, lateral diestra 
de 25 anos que ven de Madrid 
ou Laura Portabales, xogadora 
leonesa de 18 anos; Ángela Mera 
dende o Oviedo, Ariadna Casta-
ñeda ou Mónica Barreiro Ruíz.
Entre as fi chaxes internacionais 
está Amani Bernadett e, interna-
cional absoluta con Costa de Mar-
fi l; ou María Monterroso, diantei-
ra internacional con Guatemala. A 
elas sumouse Agnes Marie Claire 
Nkada, internacional con Came-
rún que, aos seus 25 anos, ten 
unha ampla traxectoria profesio-
nal.
Como xa estaba anunciado, o 

equipo conta co regreso de Mar-
ta López, tras un ano alonxada 
dos campos. No capítulo de reno-
vacións fi gura Natalia Llames, Go-

retti  , Mushu, a máxima goleadora 
da tempada pasada Lucía Pardo, 
Laura de la Torre, Aroa Naya Gar-
cía e Fanny Varela, entre outras.

DEPORTES

O Outeiro de Rei de fútbol sala 
(antes Santa Isabel) anunciou 
nun comunicado a súa decisión 
de non iniciar a competi ción 
este ano debido á situación epi-
demiolóxica que atravesa o país. 
O conxunto ti ña que competi r 
este ano no grupo 8 de Terceira 
División nacional, pero decidiu 
unirse a equipos como Baíña, 
Vila de Cee, Unión GR9 e Os Tres 
Cuñados -este de Segunda B- na 
decisión de non parti cipar esta 
tempada.
Os cinco clubs expóñense a unha 
sanción administrati va e eco-
nómica pero entenden que as 
circunstancias sanitarias obrigan 
a deter o arranque da competi -
ción, previsto para o 15 de no-
vembro tras un aprazamento xa 
que nun principio ía empezar en 

outubro.
Tanto Baíña, Vila de Cee, Unión 
GR9 e o Outeiro de Rei FS –fu-
sionado este verán co Santa Isa-
bel, nome polo que é coñecido 
na competi ción– reuníronse de 
maneira telemáti ca nos últi mos 
días e xa manti veron contactos 

directos coa Federación Galega 
de Fútbol e a Xunta, aínda que 
de momento sen avances signi-
fi cati vos.
Expoñen este clubs como solu-
ción aprazar o inicio a compe-
ti ción ata o mes de xaneiro de 
2021.

O Outeiro de Rei FS renuncia a 
competi r durante a pandemia O Esteo pontés de fútbol sala xa con-

ta con 15 xogadores e novo adestra-
dor, Abel Cernadas Fernández, que 
procede do FS Pontedeume cunha 
importante traxectoria.
Ás conti nuidades dos porteiros Javi-
chu e Sergio Cal, dos xogadores de 
pista Héctor, Troncho, Cokito, Jhony, 
e o retorno de Bruno, confi rmáronse 
oito novos xogadores. Aitor Moreira 
Berganti ños, procedente del Transri-
card Distrito Ventorrill FS, convírtese 
na últi ma incorporación do equipo 
para a tempada 2020/2021.
Ademais, apalabrouse a renovación 
do goleador Jacobo, e a fi chaxe do 
gran Rubi, que retorna ao Esteo, e 

ás pistas, tras reti rarse no Parrulo de 
Primeira División en 2019.
Coñecíase tamén o regreso do por-
teiro de Pontedeume Jesús Lourido, 
e a fi chaxe de Alberto Piñeiro, futbo-
lista procedente do Outeiro de Rei 
de Terceira División. Por outra ban-
da, tres xogadores xuvenís do club, 
Mario Torrente, Ismael Freire e Pablo 
Casal, xogarán co primeiro equipo.
A enti dade presidida por Fran Fer-
nández e Juan Rodríguez, xogará no 
subgrupo 1B, con outros nove equi-
pos galegos, Cidade de Narón, O 
Parrulo B, Xove, Ventorrilo, Leis Pon-
tevedra, Pizarras Tres Cuñados, Sala 
Ourense 2014, Ribeira e A Estrada.

O Esteo FS pontés defi ne o seu 
equipo para esta tempada

CRUZ VERMELLA. O Cruz Vermella Vilalba e o o Rácing Club Vilalbés fi rma-
ron un convenio de colaboración entre as dúas enti dades para que os pri-
meiros se encarguen da realización dos test de seroloxía para a detección da 
covid-19 que se teñen que realizar de forma conti nuada aos xugadores no 
que resta de tempada. 

O conxunto xuvenil As Pontes de 
remo rematou a liga galega co 
Campionato Galego de Ríos e tra-
vesías en Ribadumia con bos re-
sultados. Aínda que os primeiros 
postos se resisti ron, houbo me-
dallas e estupendos resultados 
para rematar a tempada galega.
Celia foi terceira en k1, Ada e 
Inés segundas en k2, Antón e Pa-

blo tamén segundos en k2, Lucas 
cuarto e Fran 16 en k1, e Polo ta-
mén segundo no k1, neste caso 
veterano. As rapazas por equipos 
na categoría cadete tamén foron 
segundas. A últi ma cita será a re-
gata provincial de Rianxo o día 31 
coa que se pechará un ano que 
será bo para o recordo, polo me-
nos no deporti vo.

O Xuvenil das Pontes de remo 
segue a colleitar bos resultados

Os remeiros do Xuvenil das Pontes no podio

Os xogadores do Outeiro de Rei FS

O PM Friol faise co Trofeo do Concello
DVSPORT ALEVíN. O máximo responsable do Fútbol Sala na RFGF, 
Pablo Prieto, e o delegado de Ferrol, Abraham Yáñez, entregaron 
ao equipo alevín Rovil Studio Lago DVSport o diploma que lle co-
rrespondeu este ano polo seu ascenso a Liga Primeira Galicia. Este 
título correspondeulle ao quedar primeiro clasificado na Liga Local 
de Ferrol a pasada campaña.

As xogadoras do PM Friol, co seu trofeo
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A Guía Información Xeral sobre a 
covid-19 para traballadores e em-
presas, unha publicación elaborada 
pola CEL grazas á colaboración da 
Deputación, recolle unha compila-
ción de documentos técnicos que o 
Ministerio de Sanidade foi publican-
do ao longo do desenvolvemento da 
pandemia.
Esta guía está pensada como unha 
ferramenta prácti ca para que os 
traballadores e traballadoras, e as 
empresas coñezan o virus e saiban 
como afrontalo e previlo.
A guía distribuirase en formato 

dixital de libre descarga a través da 
www.cel.es. Así mesmo, a Deputa-
ción e a CEL reparti rana impresa aos 
asistentes das xornadas Protocolos 
de actuación en impacto da covid-19 
no ámbito empresarial.

Crean unha guía anti  
covid para empresas

DEPUTACIÓN

O Pleno da Deputación aprobou a 
proposta do Grupo Provincial Socia-
lista, de reclamar á Xunta de Galicia 
transparencia nos datos de con-
taxios e unha liña de diálogo e co-
laboración permanente cos alcaldes 
e alcaldesas e coa propia insti tución 
provincial para combater a covid-19. 
O acordo saíu adiante co apoio dos 
grupos de Goberno e cos votos en 
contra do PP.
A voceira socialista, Pilar García Por-
to, salientou que dita interlocución 
ten que ter en conta á Fegamp, 
xunto cos rexedores e rexedoras das 
7 grandes cidades, os presidentes 
da Deputación e os rexedores dos 
municipios afectados para consen-
suar liñas de actuación efecti vas. Así 
mesmo, acordouse pedir á Xunta 
que informe diariamente, de forma 
telemáti ca, aos concellos que teñan 
positi vos por covid-19 dos datos que 
lles afectan de xeito transparente.
Porto denunciou que desde setem-
bro “os alcaldes e alcaldesas galegos 
veñen reclamando á Xunta infor-
mación real sobre a evolución da 
pandemia, isto é, datos numéricos 
por municipio. A FEMP rexeitou pu-
blicamente o mapa de cores -verde, 
amarelo, laranxa e vermello– ofreci-
do pola Xunta, porque non permite 
ós responsables públicos contar coa 
información que precisan para dese-

ñar as súas medidas. Porque ante a 
pandemia non valen colorines, fan 
falta números concretos”.

SANIDADE PúBLICA NO RURAL. 
García Porto reclamou ao Go-
berno autonómico a elaboración 
dun plan de avaliación real das 
necesidades da sanidade rural ga-
lega, tendo en conta rati os como 
poboación, dispersión, envellece-
mento ou a pegada do coronavi-
rus, “contemplando, como hori-
zonte de mínimos, a recuperación 
do persoal tal e como se atopaba 
no 2009, pois nesta década de Go-
berno de Feijóo perdéronse máis 
de 900 camas de hospital e 1.100 
profesionais de Atención Primaria 
na comunidade”.

AUTOVíA LUGO-OURENSE. A Cor-
poración provincial aprobou por 
unanimidade unha moción do Go-
berno para demandar ao Executi vo 
do Estado un impulso signifi cati vo 
a Autovía A-56, de Lugo a Ourense, 
nos vindeiros orzamentos.
O Deputado de Promoción Económi-
ca e Social, Pablo Rivera Capón, su-
bliñou que “defendemos a proposta 
como sempre facemos os socialistas 
de Lugo á hora de reclamar infraes-
truturas para a nosa provincia, non 
só no que respecta á comunicación 
coa Meseta, senón tamén coas 
comunicacións interiores, para fo-
mentar a mobilidade das persoas e 
a competi ti vidade do sector produ-
ti vo”.
O voceiro do Grupo Provincial do 

PP, Javier Casti ñeira, lamenta que 
“mentres o PP defende que o Go-
berno axilice as autovías proxecta-
das na provincia, o goberno pro-
vincial mire para outro lado”. Así o 
manifestou o popular amosando a 
súa sorpresa e preocupación ante 
a acti tude do PSOE nun dos puntos 
que consideran máis importantes 
do pleno provincial deste martes 
porque “o PSOE rexeitou incluír a 
emenda do Grupo Popular coa que 
melloraba a proposta do Goberno 
para dar un pulo á A-56 Lugo-Ou-
rense; xa que propoñiamos avan-
zar tamén nas outras dúas autovías 
proxectadas na provincia, a A-74 
(Barreiros-San Cibrao) e a A-54 Lu-
go-Santi ago) para “dar seguridade 
a toda a provincia”.

CONTA XERAL. O Pleno tamén 
aprobou, coa abstención do PP, a 
Conta Xeral do ano 2019 da Depu-
tación e de Suplusa. A Deputada 
de Economía, Recadación, Facenda 
e Contas, Mayra García Bermúdez, 
explicou que este é un trámite ad-
ministrati vo que “fai unha foto fi xa 
da situación contable da insti tu-
ción a 31 de decembro de 2019, ao 
que non se presentou ningún ti po 
de reclamación e que aprobamos 
amplamente dentro dos prazos es-
tablecidos”.

A voceira socialista, Pilar García Por-
to, informou que a Xunta de Gober-
no aprobou adxudicar por preto de 
530.000 euros a compra e instala-
ción de material eléctrico de tecno-
loxía LED dentro do plan Ilumin@, 
o proxecto co que a insti tución 
axuda aos 38 concellos que deci-
diron sumarse á iniciati va a aforrar 
na factura eléctrica de instalacións 
municipais. O contrato divídese en 
tres lotes, cada un por unha zona 
xeográfi ca da provincia.

O plan está dotado con 723.000 
euros, dos que o 80% son fondos 
europeos conseguidos a través do 
Idae (Insti tuto de Desenvolvemen-
to de Aforro Enerxéti co), depen-
dente do Ministerio de Transición 
Ecolóxica. Con este proxecto os 
concellos que decidiron adherirse 
cambiarán en total unhas 3.200 
luminarias por outras LED, o que 
supoñerá un aforro conxunto de 
62.000€ ao ano, isto é, ata un 63% 
da facturación eléctrica das instala-

cións municipais nas que se actua-
rá, fundamentalmente alumeados 
públicos exteriores. Ademais, a 
tecnoloxía LED permite reducir o 
consumo en 450.000 quilovati os ao 
ano, o que minimizará a pegada de 
carbono. García Porto subliñou que 
“o plan forma parte do obxecti vo 
estratéxico de cooperar cos muni-
cipios para que poidan prestar ser-
vizos públicos efi cientes á cidadanía 
aforrando custes, pero tamén pre-
servando o medio ambiente”.

O Ilumin@ axuda aos concellos a 
implantar a tecnoloxía LED 

Membros do equipo de Goberno

O presidente da Deputación de 
Lugo, José Tomé Roca, e a pre-
sidenta da Asociación de Mulle-
res con Discapacidade de Gali-
cia Acadar, Mónica Álvarez San 
Primiti vo, asinaron un convenio 
a través do cal a insti tución pro-
vincial achega 6.500 euros para 
realizar, nos centros educati vos 
da provincia, un programa for-
mati vo transversal que fomen-
tará a igualdade e sensibilizará 
na prevención das disti ntas for-
mas de violencia machista e de 
situacións de desigualdade que 
afectan ás mulleres con discapa-
cidade.
Acadar imparti rá, a través do 
programa Vio 7: ver para erradi-
car, varias sesións formati vas ao 
alumnado de Educación Secun-
daria Obrigatoria e Bacharelato 
da provincia de Lugo ao longo do 
curso académico. A iniciati va per-
miti rá capacitalos na detección e 
erradicación das disti ntas formas 
de violencia, impulsar relacións 
igualitarias e, en especial, fomen-
tar a igualdade de oportunidades 
das mulleres con discapacidade. 
Tamén afondará na defensa dos 
dereitos deste colecti vo vulnera-
ble co fi n de que acade a súa ple-
na integración e a parti cipación 
en todos os eidos da sociedade.

Formarán á mocidade 
sobre igualdade 
e prevención da 
violencia de xénero

O Pleno solicita á Xunta transparencia 
nos datos de contaxio da covid-19
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COLABORACIÓNS

Permítaseme solicitar 
indulxencia á direc-
ción do TerraChá.Xa e 
ós lectores que cada 
mes adican parte do 

seu tempo a botarlle unha olla-
da ó que nel se conta, porque 
teño a ben de dedicarlle este 
artigo, o número cento cincuen-
ta de servidor no xornal, á miña 
primeira novela que recente-
mente veu a luz. Talvez seme-
lle un pouco arriscado cando 
falamos das nosas creacións; a 
outros toca realizar as pertinen-
tes valoracións e críticas. Pero 

aínda así, atreverémonos a elo 
e, coa prudencia que cómpre 
ter, contaremos un chisquiño 
da historia que protagoniza un 
neno de nove anos que vive na 
periferia dunha vila galega.  
Anxo, así se chama este cativo, 
vive cos seus pais e a irmá pe-
quena. Fanático do fútbol, ten 
paixón pola xeografía e quere 
aprender ben o inglés. Estamos 
na tardiña do último domingo 
de agosto e mañá, el e a súa 
familia deixan a súa casa e van-
se. O pequeno decide dar unha 
volta na bicicleta e comeza a 
lembrar personaxes, momentos 
e historias que dunha ou doutra 
maneira tiveron que ver con el e 
que formaron parte da súa exis-
tencia: A veciña maior á que tó-

dolos domingos lle ten que ler as 
necrolóxicas do xornal, os ami-
gos do seu pai, todos eles con 
particularidades que os fan es-
peciais, os seus compañeiros de 
xogos, o emigrante retornado, 
dúas rapazas que viven soas na 
casa do lado e que lles chaman, 
sen saber por que, As Puchas. 
Ou aqueles nenos do reformato-
rio que foron acollidos durante 
un tempo pola súa familia, sen 
esquecer a Amador, con quen 
xogaban ó fútbol e que unha 
demencia o apartou de todo. E 
aínda hai máis, pero, tal e como 
recomendan a un, non se debe 
falar moito do libro que escri-
biu. Este ten que ser mercado e 
lido. Esa é a finalidade.
O narrador, é dicir, eu mesmo, 

introduciuse na mente dun ra-
parigo de nove anos, tratan-
do de describir situacións que 
rodeaban a esas persoas que 
eran parte del e que a partir de 
mañá, xa pertencerán ó pasado. 
Difícil misión, debo recoñecer. 
Aínda que a esa idade, prima a 
inocencia, xa se observa un cati-
vo espabilado, do mundo actual 
e que se dá conta de case todo. 
A marcha de Anxo, así se titu-
la esta novela curta, de doada 
lectura, foi escrita por un pro-
fesional dos servizos sociais, 
notándose unha evidente de-
formación profesional. Así, a 
realidade das persoas maiores, 
vítimas de violencia de xénero 
ou o problema da integración 
social descríbense na obra. Ata 

o caciquismo e abuso de poder 
ten dedicado un capítulo. Pero 
sobre todo, o que se tratou de 
reflectir é o desacougo e as 
consecuencias de abandonar 
o entorno habitual por outro 
lonxando e cheo de interrogan-
tes. Como ben escribiu Rosalía, 
“Deixo amigos por estraños …”. 
A pesar de vivir nun contexto 
favorable, esta familia decide 
emigrar porque chegan novas 
posibilidades que se queren 
aproveitar. Marchan mirando 
para atrás, onde queda unha 
vida e unha xente que se sinte 
orfa e baleira porque xa nada 
será igual.
Foi e segue a ser unha constante 
na Nosa Terra. Que disfruten a 
lectura e que lles guste.

Pablo Veiga

A marcha de Anxo
COA NOSA VOZ

F laggolosina ou fl ash, Su-
gus, ti ras de caramelos 
selz de soda, Palotes, 
“tofees” de nata, Chupa-
Chups… Este últi mo pro-

duto, inventado por Enric Bernat 
en 1958, acadou a súa máxima 
notoriedade na década de 1970 
grazas ao personaxe do tenente 
Kojak, protagonista de serie ho-
mónima na televisión. Ademais, 
permití a aos nenos comer a lam-
betada con menor risco de atra-
goarse, o que dotaba ao invento 
dunha funcionalidade máis aló 
da estéti ca. Para introducilo no 
mercado, nada mellor ca aliarse 
coa publicidade. O seu éxito non 
tardou en chegar, grazas a unha 
intelixente campaña de anuncios 
masivos nos medios de comu-
nicación e á propia bondade do 
peperete, con nove variedades 
disti ntas de sabor e cun formato 
novidoso, que fi xeron do Chupa-
Chups o primeiro “chuche” do 
mundo occidental. No ecuador 
do decenio, a madeira emprega-
da inicialmente na fabricación do 
pau foi substi tuída polo material 
de moda: o plásti co, tan deostado 
na actualidade.
Caramelos de todo ti po podían 
atopar os raparigos na Casa dos 
Marios, a onde se desprazaban 

puntualmente os domingos des-
pois da misa das doce, ate for-
marse auténti cas fi las que chega-
ban á altura da libraría d’a Ponte. 
Os confeitos máis demandados 
eran os esponxosos suízos de lei-
te; tamén ti ñan gran acollida as 
“cristi nas” (boliños redondos es-
parexidos de azucre glass) e logo 
estaban as milfollas de nata, 
os pasteis de coco e as canas de 
crema, que elaboraba Pepe “o 
Tranquilo” no obradoiro e cunha 
fama que traspasaba as fronteiras 
de Vilalba, pois eran reclamo de 
centos de viaxeiros que paraban 
diante da tenda ao baixarse dos 
autobuses da empresa Ribadeo e 
de Ideal Auto S.A. (IASA).
Eran domingos de viño, tabaco e 
caramelos. Varios minutos des-
pois chegaba a segunda quenda, 
integrada por nais, pais, avós e 
demais familia, cando saían de 
misa da unha con ganas de tomar 
un viño, unha cervexa ou un ver-
mú, acompañado dunha peti sca-
da nos locais da Carretera. A tapa 
dominical por excelencia era a de 
luras, que frití a a Pili do Fornos a 
fume de carozo, cunha especie de 
queimador-soprete. Facíaos ra-
ción a ración, case de xeito arte-
sanal. E rematábanse nun abrir e 
pechar de ollos, pois a xente apa-
recía de súpeto ao saír da igrexa 
e todos querían a súa racionciña 
quente. Había unha certa tensión 
no ambiente e a Pili non daba fei-
to para atender tanta demanda. 

Durante a semana, a tapa máis 
frecuente era a de mexillóns en 
escabeche, preparada ao cen por 
cen na casa, e tamén a de polbo 
con cachelos. E os días de feira, 
callos para todos, como é tradi-

cional en moitas vilas e cidades 
galegas. Pola súa banda, as ta-
pas “estrela” no bar Roca eran 
as empanadillas e as croquetas, 
todas elas caseiras e cociñadas 
con gran esmero por Carmucha e 
Medines. No seu día, tamén foron 
populares as luras na súa ti nta e 
as patacas friti das, que imitaban 
ás de bolsa, pero eran da súa fa-
bricación e gardábanas nunhas 
grandes caixas de lata.

E que dicir dos xeados? Conside-
rados como sobremesas de luxo, o 
seu consumo medrou como a es-
cuma durante os anos 60 e 70. Os 
do bar Fornos eran feitos na casa, 
de marca propia, como adoitaban 

dicir na época. De base natural, 
con leite, vainilla, azucre e xeo. No 
bar Roca, os xeados eran de marca 
Camy, que irrompeu no mercado 
alimentario a mediados da déca-
da, cando a empresa Nestlé -con 
fábrica en Vilalba- dirixiu os seus 
pasos cara ao sector das sobreme-
sas frías. Con esta estratexia, con-
seguiu que un produto percibido 
como unha solución para a calor 
do verán converterase nun recla-

mo para todo o ano. E na Casa dos 
Marios, Ondina ofrecía todas as 
modalidades coñecidas do xélido 
e saboroso doce: sorbetes, bom-
bóns, terrinas, cornetes e bloques.
Finalmente, estaba o tabaco, nas 
súas disti ntas variedades. Eran os 
tempos nos que fumar, tanto en 
lugares abertos como pechados, 
era símbolo de glamour e sofi sti -
cación. Dende o aroma caracte-
rísti co dos cigarros nas terrazas e 
no interior dos bares, onde a xen-
te fumaba a todas horas, ate os 
puros vesperti nos tí picos dos do-
mingos, acompañados de café e 
copa. Lembro de maneira especial 
o seu olor inconfundible asociado, 
a maior parte das veces, aos par-
ti dos de fútbol no estadio Roca. 
Aínda hoxe, cada vez que visito o 
recinto, miro para a grada e vexo 
aos vellos seguidores racinguistas 
degustando o habano con avidez.
Fumar era sinónimo de autoafi r-
mación e personalidade, e o se-
máforo poñíase en verde para 
escoller a marca que un quixese, 
dentro do amplo abano que exis-
tí a no mercado, pois estabamos a 
anos-luz de coñecer termos como 
“fumador pasivo” e de tomar con-
ciencia de que no fume do tabaco 
existen milleiros de substancias 
químicas. Estas lembranzas son 
un verdadeiro indicador de como 
foi mudando paseniñamente a 
nosa mentalidade e perfi lando os 
hábitos de consumo. Dende logo… 
como cambiamos, non si?

Moncho Paz

Viño, tabaco e caramelos
A CASA DOS MARIOS
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O liño e a manufactura téxtil na Terra Chá

Ao igual que Domin-
go de Río, meu avó 
paterno e padriño, 
sempre me gustou 
ter en conta a historia 

para ollar o futuro, pois, como di-
cía Tony Judt: Se tes nas túas mans 
o poder da interpretación do que 
pasou antes, o presente e o futu-
ro están á túa disposición. Eu non 
ti ven a oportunidade de estudala, 
porque naqueles tempos de penu-
ria era necesario gastar o mínimo 
e gañar cartos o antes posible. Por 
iso me mandaron á escola de Mes-
tría Industrial de Lugo, escola que, 
ao rematar e non haber industria 
no país, converteume en carne de 
emigración.
Dicía Plinio o Vello que a historia 
ten o privilexio de agradar, aínda 
cando careza das dotes necesarias 
en calquera outro traballo literario 
e o gran Manuel Murguía afi rmaba 
que o pasado ten para o home un 
encanto infi nito, pois considérao 
cousa súa.
Digo isto porque remato de ler o li-
bro “As mulleres de Insua e o liño: 
Dez anos de proxecto e recupera-
ción etnográfi ca” editado polo “Ins-

ti tuto de Estudios Chairegos”, ao 
que me xunguiu o amigo Manuel 
C. Santamariña, e escrito pola his-
toriadora chairega, Miriam Fernán-
dez Otero, colaboradora tamén nas 
páxinas deste periódico e que todos 
os meses vainos descubrindo na súa 
columna o patrimonio material e 
inmaterial da nosa chaira. O libro é 
un traballo moi documentado, inte-
resante e agradable, pero ademais 
conta de sobra coas dotes necesa-
rias que requiría Plinio. 
Fermosas, emocionantes e certei-
ras, son as conclusións que saca ao 
fi nal do libro, porque o noso idio-
ma e a nosa historia non lle restan 
nada á cultura universal, senón que, 
como dixo Isabel Risco, sumámoslle 
a hosti a! 
Nesta obra danos a coñecer un 
deses feitos que consti túen a histo-
ria do noso pobo, as súas costumes 
e relacións sociais na cultura do liño, 
que, como tamén dicía Murguía, é o 
que debe de facer un historiador.
Esta cultura esti vo moi arraigada 
na Terra Chá e incluso na miña 
parroquia dos Vilares hai unha al-
dea co nome de Liñarede, pero eu, 
a pesar da miña avanzada idade, 
apenas lembro sementalo. So me 
acordo que sendo neno, semen-
touno nunha corti ña, por debaixo 
da nosa casa, a madriña de meu 
pai, unha das trapeiras mais famo-

sas da parroquia, María Antonia 
de Rato, da Tiñaz, que ademais de 
trapeira era tamén tecelá e ti ña un 
precioso tear de madeira de cer-
deira, daqueles que marabillaban 
a Díaz Castro, porque dicía que 
eran un dos enxeños incribles que 
nos deixou a cultura popular e que, 
cando morreu María Antonia, foi 
parar á lareira, por non saber dar-
lle o valor correspondente a nosa 
riqueza patrimonial e a nosa cul-
tura, nin saber respectarnos a nós 
mesmos.
Nese libro aprendín moitas cousas 
sobre esa planta que ti vo tanta im-
portancia na vesti menta e tanta in-
fl uencia no modo de vida dos nosos 
labregos e labregas. Souben tamén 

do valor que ti vo como moeda de 
cambio e da súa aportación ao noso 
cancioneiro popular, ó refraneiro e 
a infl uencia na cohesión social que 
creaban as súas labores, nas que 
se xuntaban os veciños para facer o 
traballo en comunidade, aínda que 
os que non entenden nin coñecen a 
nosas costumes sociais sempre uti -
lizaron o tópico de que os galegos 
somos pouco amigos das parce-
rías. Non saben que nós facíamos 
case todos os traballos entre todos 
os veciños: As rogas, as mallas, os 
carretos e outras moitas tarefas. 
Tamén estas do liño se facían colec-
ti vamente entre todos e, malia a ser 
unhas tarefas duras, os nosos cam-
pesiños convertí anas en festas e así, 
ás tascas e os fi adeiros eran mais 
agradables; unha especie de salas 
de festas ós que levaban un grupo 
de música e nos que cantaban e bai-
laban; onde moceaban os mozos e 
as mozas, ou onde se atopaban coas 
súas parellas. Iso facía que houbera 
moito menos individualismo e mais 
relacións sociais que na sociedade 
actual, a pesar da gran canti dade 
de medios tecnolóxicos, pero que 
crean menos sociabilidade; unha 
sociedade virtual deshumanizada, 
na que non se estreitan verdadeiros 
lazos de amizade e falta de cohesión 
social.
Na nosa comarca sementábase 

case todo para consumo propio, 
xa que vivíamos nunha economía 
de subsistencia, por non ter unha 
burguesía propia que puidera crear 
unha industria téxti l ao redor dos 
produtos desta planta, como fi xe-
ron noutros pobos. A súa produ-
ción era moi laboriosa; desde pre-
parar a terra para a sementeira; o 
ripado, para quitarlle as malas her-
bas; o arrincado e o enlagado, para 
que fermentase e macerase. Des-
pois viñan o mazado e o tascado; o 
arrestrelado, o fi ado e ensarillado 
e, por últi mo, o branqueado do fí o 
antes de tecelo, para despois facer 
camisas e outras prendas de vesti r 
de gran calidade e de incalculable 
valor, porque o lenzo de liño gale-
go ti ña un alto presti xio e era unha 
peza fundamental dentro da alta 
costura española, presti xio que se 
perdeu polo empobrecemento e 
abandono, debido á políti ca eco-
nómica aplicada polos disti ntos 
gobernos españois.
Non quixera rematar sen lembrar 
o gran traballo que está a facer a 
Asociación de Mulleres Rurais de 
San Bartolomeu de Insua, pola súa 
labor de recuperación deste pa-
trimonio inmaterial tan arraigado 
noutros tempos nesta chaira que 
cantou Manuel María e tan nece-
sario para saber de onde vimos e a 
onde queremos chegar. 

Raul Río

FAÍSCAS QUE ESPALLA O VENTO

TELÉFONOS DE INTERESE

Os arti gos de opinión publicados refl icten unicamente posturas persoais dos seus autores. O conti do dos arti gos será responsabilidade do seu autor. Este medio non se responsabiliza das opinións e ideas incluídas no mesmo.

A PASTORIZA
Concello:       982 33 21 97 / 982 33 21 60
Garda Civil:             982 34 90 20
Centro de Saúde:  982 33 21 41

COSPEITO
Concello:        982 52 00 01 / 982 50 40 57
Garda Civil:  982 52 00 17
Centro de Saúde (cita previa):   982  52   01  20
Feira do Monte:  982 50 34 69
Consultorio de Muimenta: 982 50 40 57

CASTRO DE REI
Concello:       982 31 40 34 / 982 31 41 32
Garda Civil:  982 31 40 02
Centros de Saúde (cita previa) 982 21 10 18
Castro de Rei:   982 31 42 11
Ribeiras de Lea:  982 31 11 14

BEGONTE
Concello:   982 39 61 43
Garda Civil:  982 39 80 08
Centro de Saúde:         982 39 69 02

XERMADE
Concello:        982 50 10 01 / 982 50 20 03 

 / 982 50 10 27
Garda Civil:  982 50 10 08
Centro de Saúde: 982 50 11 34 / 982 50 10 55

RÁBADE
Concello:       982 39 00 62 / 982 39 00 52
Garda Civil:  982 39 00 05
Centro de Saúde:  982 39 01 01

MURAS
Concello:    982 50 00 01
Garda Civil:          982 50 00 20
Centro de Saúde:                 982 50 01 23

GUITIRIZ
Concello:       982 37 01 09 / 982 37 58 00
Garda Civil:  982 37 00 01
Centro de Saúde:   982  37   21  10
Parga P.A.C:  982 37 05 00

VILALBA
Concello:        982 51 03 05 / 982 51 07 16
Policía Local: 982 51 07 67 / 608 08 00 50
Garda Civil:  982 51 03 07
Centro de Saúde (cita previa): 982 51 03 11

FRIOL
Concello:   982 37 50 01
Garda Civil :  982 37 50 02
Centro de Saúde:  982 37 10 98
Cita Previa  982 37 10 05 

OUTEIRO DE REI
Concello:       982 39 32 81 / 982 39 30 55
Garda Civil:   982 39 00 05
Ambulancia:   982 23 16 13
Centro de Saúde:   982 39 25 98
Cita previa:  982 39 32 67
P.A.C.:    982 39 34 00 

MEIRA
Concello:    982 33 01 02
Garda Civil:   982 33 00 04
Centro de Saúde:   982  35   69  27 
Cita previa:  982 33 02 40 

POL
Concello:    982 34 50 29
Garda Civil:   982 33 00 04
Centro de Saúde: 982 34 59 20  / 982 34 53 76

ABADíN
Concello:   982 50 80 21
Garda Civil:  982 50 80 11
Centro de Saúde:  982 50 81 22

Emerxencias:               112
Urxencias Sanitarias: 061

Incendios Forestais: 085
Garda Civil:                062

TELÉFONOS DE INTERESE

Teléfonos: www.terrachaxa.com+

AS PONTES
Concello:                  981 45 31 16
Policía Local:              981 45 31 91
Garda Civil:  981 45 00 05
Centro de Saúde (cita previa): 981 45 12 51 

RIOTORTO
Concello:                  982 34 62 22
Garda Civil:  982 34 22 22
Centro de Saúde (cita previa): 982 34 66 63 



actualidade38 novembro 2020

AGRO

O presidente da Deputación de Lugo, 
José Tomé Roca, asinou un conve-
nio de colaboración por importe de 
80.000 euros co presidente da Aso-
ciación de Criadores de Raza Porco 
Celta (Asoporcel), José Barreira Alon-
so, que ten como obxecti vo impulsar 
un plan de fomento da produti vida-
de, competi ti vidade e rendibilidade 
das granxas de porco celta.
Este proxecto de Asoporcel impulsa-
do pola Deputación contempla par-
ti das para o 2020 e 2021 e ten como 
obxecti vo facilitar aos gandeiros e 
gandeiras as ferramentas necesarias 
para que as súas granxas acaden a 
máxima rendibilidade e que a produ-
ción teña a mellor saída comercial.
A fi nalidade do convenio é profesio-
nalizar o sector, asentar as ganderías 
existentes e atraer á xente nova para 
iniciar unha acti vidade gandeira que 
resulte atracti va como xeito de vida. 
Tomé Roca engade que “con este 
convenio tamén se contribúe a in-
crementar os servizos de Asoporcel 
na súa función de dinamizador da 
raza porcina galega, conservando 
moitos postos de traballo existentes 
na actualidade relacionados directa 
e indirectamente co porco celta.

Asoporcel recibe 
unha achega da 
Deputación

A Consellería do Medio Rural vén 
de aboar preto de 19 millóns de 
euros (18.965.724 euros) de anti -
cipos de axudas da Políti ca Agra-
ria Común (PAC) na provincia de 
Lugo, correspondentes á campa-
ña 2020-2021. En total, benefi -
cian a 7.902 gandeiros lucenses.
O delegado territorial da Xunta 
en Lugo, Javier Arias, explicou 
que o Fondo Galego de Garan-
tí a Agraria (Fogga) efectuou os 
pagamentos a semana pasada, 
tras a realización de todas as 
comprobacións administrati vas 
e dos controis obrigatorios sobre 
o terreo. En concreto, aboáronse 
dúas liñas de achegas directas da 
PAC, as de vacas nutrices e as de 
vacún de leite, co obxecto de dar 
liquidez ás explotacións gandei-
ras.
En canto ao reparto por comar-
cas dos anti cipos que acaban de 
transferirse, a Terra Chá rexistra 
o maior volume (5,2 millóns de 
euros para 1.888 gandeiros); se-
guida da comarca de Lugo (3,4 
millóns de euros e 1.399 benefi -

ciarios); a comarca de Sarria (2,9 
millóns de euros e 1.247 bene-
fi ciarios); a Zona Sur (comarcas 
de Chantada, Lemos e Quiroga, 
con 2,4 millóns de euros e 962 
benefi ciarios); A Montaña (1,5 
millóns de euros e 1012 bene-
fi ciarios); A Mariña (1,5 millóns 
de euros e 772 benefi ciarios); A 
Ulloa (976.803 euros e 383 be-
nefi ciarios) e a comarca de Meira 
(843.943 euros e 239 benefi cia-
rios).
A Xunta prevé realizar un novo 
pago no mes de decembro, de 
forma que no ano 2020 en Ga-
licia se alcance o obxecti vo de 
importes superiores a 140 mi-
llóns, benefi ciando así a máis de 
26.000 solicitantes.
Cómpre salientar que estas ache-
gas son de gran interese para o 
sector primario, xa que conse-
guen reducir as diferenzas entre 
a renda agraria e a urbana, á vez 
que potencian aos agricultores 
realmente acti vos e prácti cas 
agrícolas benefi ciosas para o cli-
ma e o medio ambiente.

Terra Chá recibe os 
anticipos da PAC

A Xunta vén de convocar axudas 
para o sector gandeiro de vacún de 
carne, dotadas cun orzamento de 9 
millóns de euros, que xa ten aberto o 
prazo de presentación de solicitudes 
ata o día 30 de novembro.
Estas achegas teñen especial inci-
dencia para a provincia de Lugo, que 
acolle o maior número de explota-
cións deste ti po en Galicia, con 3.146 
granxas rexistradas que suman máis 
de 38.300 vacas nutrices. Estas axu-
das teñen carácter excepcional, por 
ser este un dos sectores agrarios 
máis desfavorecidos pola inciden-
cia da crise da Covid-19. Trátase de 
subvencións que están cofi nancia-
das polo Fondo Europeo Agrícola de 
Desenvolvemento Rural (Feader) no 
marco do Programa de Desenvolve-
mento rural (PDR).
As axudas consisti rán nun paga-
mento a tanto alzado, pero o im-

porte máximo non poderá superar 
os 7.000 euros por produtor e os 
50.000 euros por peme. En concre-
to, a contí a individualizada calcula-
rase en función do número de vacas 
nutrices oscilando desde os 900 aos 
7.000 euros.
A mesma convocatoria recolle ta-
mén un montante de 3 millóns de 
euros en axudas para os produtores 
de fl or cortada e da planta ornamen-
tal. A Consellería do Medio Rural 
seleccionou este sector xunto ao de 
vacún de gando por consenso cos 
integrantes do Consello Agrario, no 
que están representadas as organi-
zacións profesionais agrarias, aos 
que o pasado 16 de xuño se lles pe-
diu colaboración para determinar os 
eidos máis afectados. As solicitudes 
presentaranse por medios electró-
nicos a través do formulario norma-
lizado da sede electrónica da Xunta.

Convocadas axudas ao 
sector do vacún de carne

As axudas buscan favorecer a visibilidade do sector

HUMOR RURAL

A Delegación Territorial da Xunta en 
Lugo acolleu a xornada de presen-
tación da Indicación Xeográfi ca Pro-
texida (IXP) Pan Galego, un novo selo 
que disti nguirá a calidade das pana-
derías tradicionais galegas.
O obxecti vo desta nova IXP é pro-
mover a adhesión de produtores de 
trigo, muíños e panaderías, unha vez 
quedou consti tuído o consello regu-
lador.
Na xornada parti ciparon, entre ou-
tros, a directora da Cátedra do pan e 
do cereal da Universidade de Santi a-
go de Compostela, Ángeles Romero, 
e Guadalupe Gómez, presidenta do 
Consello Regulador do Pan Galego 
e representante, xunto con César 
Manuel Fieiras da Federación Galega 
de Panaderías (Fegapan), a enti dade 
que promoveu a consti tución da IXP.
A Xunta colaborou dende o primeiro 
momento neste proxecto que repor-
tará valor engadido a este produto 
artesanal e pode incenti var o culti vo 
de trigo, incidindo na mellora das 
rendas dos agricultores.

CARACTERíSTICAS. O selo de ca-

lidade ampara ao pan tradicional 
elaborado de forma artesanal con 
fariña de trigo brando, da cal unha 
parte –como mínimo o 25%– debe 
proceder de trigos culti vados en 
Galicia, pertencentes a variedades e 
ecoti pos autóctonos galegos. A súa 
elaboración caracterízase pola uti li-
zación de masa nai e dunha elevada 
canti dade de auga, así como polos 
longos tempos de fermentación e 
cocción, esta últi ma sempre en for-
nos con soleira de pedra ou outros 

materiais refractarios.
Así mesmo, a normati va desta IXP 
establece os diferentes formatos 
tradicionais que se admiten, como 
o bolo ou fogaza, a rosca, a bola ou 
torta e a barra, así como os rangos 
de pesos que poden ter as pezas. A 
maiores defi ne as característi cas da 
codia e da miga, así como o aroma 
e o sabor do produto. Outra das 
característi cas desta IXP é a súa pre-
sentación en envases individuais que 
incluirán o seu logoti po.

Crean a Indicación Xeográfi ca 
Protexida do Pan Galego

O IXP Pan Galego acolle os diferentes formatos deste produto
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AXENDA

a elección de...

Manuel Requeijo Arnejo
Alcalde do Concello de Muras

un libro un disco

Memorias dun neno labrego 
de Neira Vilas

Todo va a salir bien
de Depedro

unha película un personaxe histórico

A lista de Schindler
de Steven Spielberg

Prisciliano

un lugar para visitar unha afección

San Petersburgo Ciclismo

unha comida unha bebida

Caldo AugaMáis eventos en:
www.terrachaxa.com

PRESENTACIÓN LIBRO 
INVISIBLES.RELATOS DO 
MALTRATO
27 de novembro
A Pastoriza 

TEATRO: A VIAXE DO SEñOR 
LÓPEZ
14 de novembro
Guitiriz 

FEIRA DO MEL
14 de novembro
Muras

XORNADAS MUSEíSTICAS
14 ao 21 de novembro
Biblioteca de Vilalba

RECEITAS DE OUTONO
Ata o 15 de novembro
Guitiriz

ITV ABADíN
Ata o 18 de novembro
Abadín

INVERNADA DE CINE
21 de novembro
5 de decembro
19 de decembro
Cabreiros 

ITV AS PONTES
Do 26 ao 30 de novembro
As Pontes

ITV MEIRA
Do 27 de novembro ao 2 de 
decembro
Meira

MERCADO DE NADAL
Do 9 de decembro ao 5 de 
xaneiro
Muimenta

HOMENAXE INSUA BERMúDEZ
26 de decembro
Ceip Insua Bermúdez 

EVENTOS

TRÁMITES COA 
ADMINISTRACIÓN
12, 17 e 19 de novembro
Guitiriz

VIABILIDADE ECONÓMICA DOS 
PROXECTOS AGRARIO.
25 e 28 de novembro
Xermade

CURSOS

MICRORRELATOS
Ata o 13 de novembro
Castro de Rei

POESíA TORRE DE CALDALOBA
Ata o 15 de novembro
Cospeito

LETRAS GALEGAS
Ata o 15 de novembro
Biblioteca de Xermade

PREMIO DE POESíA
Ata o 19 de novembro
Guitiriz

POSTAIS DE NADAL
Ata o 30 de novembro
Rábade

POEMAS PENDURADOS
Ata o 15 de decembro
Guitiriz

CONCURSOS
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As torres do Arneiro
DESCUBRINDO O PATRIMONIO

Aínda que pouco máis que o recor-
do e maltreitos edifi cios quedan de-
las, “as torres do Arneiro” son unha 
serie de antenas de radionavega-
ción localizadas no Concello de Cos-
peito e de Abadín, instaladas polo 
goberno alemán de Adolf Hitler en 
solo chairego una vez fi nalizada a 
Guerra Civil española. Esta base de 
transmisión militar foi autorizada 
por Franco no marco das relación 
entre os dous gobernos fascistas, 
instalándose unicamente outra das 
mesmas característi cas en territorio 
peninsular, no Concello sevillano de 
Guillena. Co funcionamento destes 
dispositi vos de radionavegación 
punteira, coñecido como “Elektra-
Sonne” (rebauti zado polos británi-
cos como sistema Consol), permití a 
a doada localización e seguimento 
de aeronaves, buques e submari-
nos que operaban no Atlánti co e no 
Cantábrico, información que sería 
clave durante a II Guerra Mundial. 
Tratábase por tanto dun sistema de 
radiofaros que facilitaba o control e 
comunicación de amplo espectro, 

precedente do moderno GPS, e do 
que existí an outras bases por toda 
Europa.
As obras para a montaxe das ins-
talacións e das emisoras (da casa 
alemá Telefunken) comezaron 
no 1940, acometi das por un con-
ti nxente da Luft waff e ou exército 
do aire alemán. Estaban compostas 
por tres radiofaros distribuídos nas 
parroquias da Graña (Abadín), no 
lugar de Arneiro (Goá, Cospeito) e 
Momán de Riba (Momán, Cospei-
to), dispostas en liña recta e per-
pendicular á dirección da radiación 
cunha separación entre elas duns 
2.823 metros, acorde coa lonxitude 
da onda de emisión. A antena ou 
radiofaro central era a principal e 
as outras dúas as secundarias, exis-
ti ndo tamén (a uns 4 km oeste da 
primeira) un Punto de Control colo-
cado en dirección de radiación.
Estas estruturas eran torres cadra-
das de celosía metálica dun metro 
por cada cara aproximadamente, 
con escaleira interna de acceso e 
unha altura de 102,5 metros. No 

cumio remataban cun “sombreiro” 
capaciti vo octogonal duns 11 me-
tros de diámetro e 31 metros de pe-
rímetro. Cada una delas descansaba 
sobre una base cúbica de formigón, 
separadas por un aislante cerámico 
de esteati ta e toma de terra. Esta 

base estaba protexida por un peche 
de ladrillo e contaba cunha caseta 
metálica que acollía no seu interior 
a unidade de sintonía e un transfor-
mador. Para manter tan alta estru-
tura metálica en pé empregábanse 
seis tensores ou “ventos” colocados 
a disti ntas distancias. 
As antenas norte e sur estaban 

acompañadas polas casetas do gar-
da (únicos restos na actualidade 
xunto coas bases), mentres que a 
central, localizada no Arneiro, con-
taba coas edifi cacións dun pequeno 
destacamento militar con corpo 
de garda e barracóns, o edifi cio de 
transmisións, un depósito de auga, 
unha estación transformadora e 
unha meteorolóxica. No edifi cio 
de transmisión ou edifi cio principal 
atopábanse os transmisores, os re-
ceptores, os paneis de control, os 
arquivos, a chave telegráfi ca e o te-
léfono. O punto de control próximo 
á antena central, una pequena ca-
seta de apenas 2,25 m2, conti ña o 
receptor Torn. E. b. que controlaba 
e manti ña a punto o funcionamen-
to do sistema de antenas.
Unha vez rematada a guerra os ale-
máns abandonaron as instalacións 
pasando a depender do Goberno 
de España, uti lizadas polo Exército 
do Aire ata o ao 1962, momento no 
que se transferiu á Aviación Civil. Nos 
80 a estación deixou de ser operati -
va e abandonouse, sen mantemen-

to nin control, desprotexida ante o 
vandalismo e a maleza. Na década 
dos 90 grupos de radioafeccionados 
conseguiron a súa reacti vación en-
viando mensaxes por toda Europa 
nun intento de por en valor o lugar 
e chamar a atención das autoridades 
competentes para evitar o seu total 
deterioro. Estes intentos conti nua-
ron ata o 2006, momento no que a 
primeira das antenas (norte), mal-
treita e maltratada, sucumbiu fronte 
a forza do vento, seguidas pola cen-
tral e a sur no 2009 despois dun for-
te temporal. Tiradas no chan e sen 
a axuda esperada, foron pasto das 
pillaxes ata a súa total desaparición.
Actualmente só quedan parte das 
maltreitas edifi cacións do que foi 
no seu día este importante com-
plexo de comunicacións, un ben 
patrimonial esmorece sen remedio 
arrastrando tras de si a vergoña 
daquilo no que puido rexurdir de 
tenderlle a man a tempo: un centro 
tecnolóxico único no que coñecer a 
historia da electrónica e os sistemas 
de comunicación do s.XX. 

Tres vistas das torres do Arneiro no Concello de Cospeito, instaladas polo Goberno alemán despois da Guerra Civil española

As obras para a 
montaxe comezaron 
en 1940, acometi das 

por un conti nxente da 
Luft waff e 




